
سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری 
شهرداری قم

 در نظر دارد تعدادی محدود زمین در قطعات مشخص واقع در شهرک صنوف را  به شرح ذیل از طریق 
مزایده عمومی به اشخاص واجد شرایط بفروش برساند .

موضوع مزایده : فروش 4 قطعه زمین با کاربری آهن فروشی .
 متراژ ، ، مبلغ پایه مزایده طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری و میزان تضمین شرکت در مزایده  و به شرح 

ذیل می باشد:

تذکر 1 : قطعات فوق  دارای زیر سازی ، جدول ، آسفالت ، تاسیسات برق ، آب و گاز می باشند.
تذکر 2 : برنده مزایده می بایست 30% مبلغ پیشنهادی را نقداً و الباقی مبلغ را بصورت ماهیانه  در 12  قسط 

پرداخت نماید .
-مبلغ هزینه خرید اسناد مزایده 500/000 ریال می باشد و می بایست به شماره حساب 0113127588001 
بانک ملی به نام سازمان میادین شهرداری قم واریز گردد)هزینه خرید اسناد مزایده غیرقابل استرداد می باشد(.
-هر گونه کپی برداری از اسناد ممنوع بوده و فقط اشخاصی مجاز به ارائه پیشنهاد می باشند که اسناد را به نام 

خود خریداری کرده باشند.
- تضمین شرکت در مزایده به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز وجه 
نقد به حساب بانک انصار شعبه مرکزی  به شماره 351082491518231 بنام سازمان میادین میوه و تره بار 

می باشد که باید به ضمیمه  پیشنهاد تسلیم گردد.
زمان دریافت اسناد: از مورخ 1400/10/21 لغایت 1400/11/02

محل دریافت اسناد : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه - بلوار شهید رجایی میدان بزرگ 
میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان اداری سازمان میادین- امور قراردادها ، 

محل تسلیم پیشنهادها : آدرس فوق ذکر -  طبقه همکف - واحد حراست سازمان میادین .     
مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهادها : تا  پایان وقت اداری روز یکشنبه 1400/11/03 می باشد .

جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 36641327-025 تماس حاصل فرمایید .
-سایر شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده است. شرکت کنندگان مکلف اند کلیه اسناد و مدارک را 
امضاء کرده و به همراه پیشنهاد خود ارائه نمایند. امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.
- هزینه درج آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد و سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است.
 تاریخ آگهی نوبت دوم:21 /1400/10

  آگهی تجدید مزایده ) نوبت اول (

شناسه:1256570     روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

روزنامه

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم هشدارداد:

امیکرون 
کمتر از دلتا نیست

رییس مرکز بهداشت استان قم:

استقبال از واکسیناسیون در قم مطلوب نیست
8

8

قیامی که نماد ایمان و غیرت دینی مردم قم شد؛

قیام 19 دی ، برگ زرینی برتاریخ 
پرافتخار مردم قم

1

4
با اعلام دادستانی کل کشور ؛

خودرو و اموال منقول در موارد پذیرش وثیقه قرار گرفتند
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حساسیت جامعه نباید نسبت به کرونا کم شود
عدم رعایت پروتکل های بهداشتی در مناطق پرجمعیت

قیام خونین مردم قم علیه رژیم پهلوی در 1۹ دی 1356، 
نقش مهمی در تعمیق پیوند میان مردم و روحانیت، دمیدن 
روح تازه ای در کالبد مبارزان و پایان دادن به تئوری جدایی 
دین از سیاست ایفا کرده و به تعبیر رهبر معظم انقلاب، 

تجلی گاه ایمان و غیرت دینی مردم بود. در 1۹ دی 1356، 
اهانت عوامل رژیم به ساحت حضرت امام راحل در روزنامه 
همراه  به  را  ها  واکنش  و  اعتراض ها  از  موجی  اطلاعات، 
داشت که در نتیجه آن تعدادی از مردم در شهر مقدس قم 

صحنه زنی؛ مرثیه ای برای سینما
داستانیِ  خط  وجود  که  گفت  می توان  جرئت  به 
منسجم و ایجاد رابطه ی علّی و معلولی برای اتفاقاتی 
که در داستان رخ می دهد از جمله مهم ترین عواملی 
هستند که فیلم را در مسیر  درست قرار می دهند و راه را برای یک نقد اصولی باز می کنند. 
در غیر اینصورت و در صورت نداشتن یک خط منسجم داستانی و عدم برقراری رابطه 
میان اتفاقات موجود، فیلم ِ شما تنها چند سکانس بی معنی است که کنار هم قرار گرفته و 
مخاطب را در برقراری ارتباط با اثر، دچارِ  بی هویتی می کند و مخاطب نمی تواند خودش 
را در کنار شخصیت های داستان ببیند و این یعنی عدم برقراری حس از سوی مخاطب 
که در نهایت موجبِ فروریزی ساختمانِ فرم در داستانِ شما می شود چرا که ایجاد فرم در  

یک اثر هنری منوط به برقراری ارتباط مخاطب با اثر و فیلمی است که شما ساخته اید.
صحنه  زنی ؛ نماهایی از چند رویداد را به تصویر می کشد که در نهایت بی دقتی با 
چندین و چند کاتِ بی موقع، نخِ داستان را از دستان مخاطب خارج می کند و هیچ گاه 

دلیل اتفاقاتی که در حال گذر هستند را برای مخاطب روشن نمی سازد.
مثلا اینکه چرا شخصیت سبزواری که خودش رییس و مافیای یک گروه پخش مواد 
مخدر و صحنه زنی است، اسد را به عنوان رییس انتخاب می کند و اجازه می دهد که اسد 

گاه و بی گاه شخصیت او را خورد کند.
یا مثلًا اینکه چرا سبزواری دختری را برای ازدواج به اسد معرفی کرده و بعد اصلا چرا 
اقدام به کشتن آن دختر می کند در حالی که شخصیت سبزواری هنوز برای مخاطب 
شکل نگرفته و آن گونه که نمایش داده می شود، پرداخت نشده، دست به قتل می زند 
و اصلا تا قبل از صحنه ی قتل، ما نمی توانیم تشخیص بدهیم که ممکن است از این 
شخصیت، قتل سربزند چرا که  شخصیت پردازی او در نهایت بی دقتی به مرحله ی نمایش 
رسیده است. و از همه بدتر اینکه در انتهای فیلم اسد ناگهان مرد خوبی می شود، بدون 
اینکه ما تلاشِ او برای خوب بودن و خوب شدن را ببینیم ناگهان به یک ابر قهرمان تبدیل 

شده و به نوعی مخاطب را به سخره می گیرد.
 اینها تنها چند مورد از عدم برقراری رابطه ی علّی و معلولی در این فیلم است، البته 

هرکدام به تنهایی برای تبدیل کردن این اثر  به یک اثر ضعیف کفایت می کنند.
و در انتها، مرگِ دردناکِ اَسد به فیلم پایان میدهد تا علاوه بر قهرمان سازیِ ناموفق، 

شاهدِ بی احترامی های بی پایان به شعور مخاطب باشیم.
نباید اینگونه شود که کارگردان با این طرز تفکر، که مخاطب نمی فهمد یا نمی داند، اثر 
خود را  خارج از قوانین و اصول و چهارچوب های فیلمسازی و به هر طریق ممکن بسازد و 

مخاطب را به مرور دچار ابتذال کند.

با اعلام دادستانی کل کشور ؛

خودرو و اموال منقول در موارد پذیرش 
وثیقه قرار گرفتند

دادستانی کل کشور در بخشنامه ای به دادستان های مراکز استان ها در راستای کاهش 
جمعیت کیفری، خودرو و اموال منقول را در موارد پذیرش وثیقه قرار داد. 

به گزارش مرکز رسانه قوه قضائیه، در بخشنامه دادستانی کل کشور به دادستان های 
و  رسیده  گزارش های  براساس  که  آنجا  از  است:  آمده  مرکز  انقلاب  و  عمومی 
بازرسی های به عمل آمده، تعداد زیادی از جمعیت کیفری وارده به زندان ها را افرادی 
تشکیل می دهند که به صورت کوتاه مدت به ندامتگاه اعزام می شوند و تعداد قابل 
توجهی از این متهمان به علت عجز از معرفی کفیل یا وثیقه، اتمام وقت اداری یا تقارن 
با ایام تعطیل و طولانی شدن فرایند معرفی وثیقه ملکی و تشریفات ارزیابی و توقیف 
آن، به زندان معرفی می شوند، لذا مقتضی است به منظور تسهیل فرایند پذیرش 
تأمین و پرهیز از بازداشت متهمان به علت عجز از معرفی کفیل یا ایداع وثیقه نقدی 
یا غیرمنقول و در راستای اعمال بند )خ( ماده 217 قانون آیین دادرسی کیفری، 
با یادآوری تبصره ماده 226 این قانون، نسبت به پذیرش وثایق معرفی شده از نوع 
اموال منقول نظیر خودرو و ... اقدام شود و در مورد خودرو چنانچه ارزش متعارف آن 
به تشخیص مقام قضایی تکافوی میزان وثیقه صادره را بنماید با مراجعه وثیقه گذار و 
ملاحظه مدارک معتبر و احراز مالکیت وی، دستور توقیف صادر و خودرو با مسئولیت 
وثیقه گذار به پارکینگ های مجاز معرفی و قبض مربوط در پرونده نگهداری و قرار 

قبولی وثیقه صادر شود.
بدیهی است در این حالت مفاد ماده 220 قاتون آیین دادرسی کیفری در خصوص 

تبدیل تامین اعم از کفالت یا وثیقه نیز مجری خواهد بود.

بودجه ۱۴۰۱ وعملکرد 
دستگاه ها 

از سال ها پیش دولت ها و مجالس در ادوار مختلف 
شعار بودجه ریزی بر مبنای عملکرد را مطرح کرده اند، 

به این معنی که از بودجه ریزی سنتی فاصله گرفته شود و اعتبارات براساس شرح 
فعالیت ها و طرح ها اختصاص یابد اگرچه هنوز هم مسیر زیادی تا محقق شدن این 
امر باقی مانده و همچنان اغلب درآمدهای نفتی به صورت سنتی بین دستگاه ها 
توزیع می شود.  دولت سیزدهم در اولین لایحه بودجه خود سقف کل بودجه در سال 
1404 را بیش از سه هزار و 600 هزار میلیارد تومان پیش بینی کرده که از این رقم دو 
هزار و 200 هزار میلیارد تومان بودجه شرکت های دولتی و هزار و 500 هزار میلیارد 
تومان بودجه عمومی دولت است. منابع عمومی نیز بالغ بر هزار و 370 هزار میلیارد 
تومان و درآمد اختصاصی وزارت خانه ها، 133 هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شده 
است. در این میان افزایش 200 هزار میلیارد تومانی) 33درصدی( درآمد مالیاتی، 
افزایش بودجه صداوسیما به 5 هزار و 289 میلیارد تومان)56 درصد(، بودجه 14 
هزار میلیارد تومانی اجرای قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، بودجه 200 
میلیارد تومانی موسسات فرهنگی اوج و سراج و افزایش بودجه تقویت بنیه دفاعی از 
نکات قابل توجه است. بودجه ریزی ما بعد از انقلاب عملیاتی نبوده و حالا حالاها هم 
عملیاتی نمی شود به دلیل اینکه بودجه پیش بینی درآمد و هزینه است و این یعنی 
اینکه شما مواردی که در بودجه سالانه می بینید باید تحقق پیدا کند؛ نفت که هر 
سال بالا و پایین می شود، در حوزه مالیات هم که فرار مالیاتی تا 45 درصد داریم و 
عوارض دیگر مثل خصوصی سازی و امثال آن هم وضعش معلوم نیست. پس بودجه 
سالانه ما عملیاتی نیست و سنتی است. دوم اینکه جداولی که تهیه می شود از قبل 
بوده و تنها عدد و رقم آن فقط بالا و پایین می شود زیرا همان کارشناسی هایی که در 
بودجه سنوات گذشته شده امسال هم انجام شده است. مثلا امسال دلار 23 هزار 
تومان را در بودجه دیده اند که منشأ آن مشخص نیست چیست. اگر تحریم ادامه پیدا 
کند که منشاء دلار باید بالاتر باشد و اگر تحریم از بین برود باید پایین تر دیده شود. 
ما نفهمیدیم منشاء ارز 23 هزار تومانی چیست. از سویی می گویند می خواهیم 
دلار 4200 تومانی را حذف کنیم که ما شدیدا مخالف این هستیم. می گویند رانت 
می آورد آیا این رانت را نمی شود کنترل کرد؟ نباید صورت مسئله را پاک کنیم. الان 
صورت مسئله را می خواهند پاک کنند که مشکلی را حل نمی کند. اعلام شده که ارز 
4200 تومانی حذف می شود و 45 هزار تومان به یارانه ها اضافه می شود در حالی 
که الان قیمت 10 تا تخم مرغ 45 هزار تومان است. ضمن اینکه بقیه کالاها تحت 
تاثیر این 25 قلم کالایی قرار می گیرد که ارز 4200 تومانی به آنها تعلق میگیرد و 
افزایش قیمت جهشی را شاهد خواهیم بود و شوک به اقتصاد کشور وارد می شود 
ضمن اینکه اساسا قابل تحقق نیست. الان دامدار 60 درصد یارانه برای نهاده های 
دامی و خوراک دام می گیرد و گوشت گرم را 45000 تومان می دهد در حالی که 
همین گوشت 45 هزار تومانی هم الان خریدار ندارد زیرا مردم توان خرید گوشت را 
ندارند. حالا اگر ارز 4200 تومانی بخواهد حذف شود این مبلغ بسیار افزایش پیدا 
خواهد کرد. در این شرایط دامدار چطور باید گوسفند، گاو و مرغ نگه دارد؟ در بحث 
مالیات سازمان امور مالیاتی و سازمان برنامه به جای اینکه نرخ مالیات را افزایش دهند 
از کسانی که فرار مالیاتی کنند و اقتصاد زیرزمینی دارند مالیات بگیرند و اینها را در 
سامانه وارد کنند. ما نباید مالیات را 70 درصد افزایش دهیم، این به قشر ضعیف و 
کارمند فشار وارد می کند. این در حالی است که افزایش حقوق کارمندان زیر 10 
درصد دیده شده و با این افزایش  همخوانی ندارد. ما به دنبال این هستیم که یکسری 
اصلاحاتی را در کمیسیون تلفیق با کمک دولت انجام دهیم و تا جایی که بتوانیم به 
دنبال این هستیم که اصلاحات را به گونه ای اعمال کنیم که به ضرر دولت نباشد چرا 
که به هر حال دولت هم می خواهد کار کند. در نهایت به نظر می رسد اگرچه افزایش 
اعتبارات دستگاه ها در هر سال با توجه به میزان تورم موجود امری ناگزیر است اما در 
عین حال برای حرکت به سمت توسعه یافتگی این افزایش باید با منطق و براساس 
برنامه وعملکرد دستگاه ها صورت گیرد تا احتمال کسری بودجه را به حداقل برساند. 
به عنوان مثال دستگاه عریض و طویلی مثل صداوسیما نیازمند ترسیم برنامه و 
اهداف سالیانه خود براساس یک جدول زمان بندی است چرا در غیر این صورت 

میزان اتلاف بودجه هم بالاتر خواهد رفت.
عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1401

علیرضا محمدرضایی*سیدکاظم دلخوش*

رییس جمهوردر جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا:
کمبودی در تأمین واکسن  وجود 

ندارد؛ همه دُز سوم را بزنند

 

 

 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره به 
اینکه پایانه مرکزی در مکان نامناسبی قرارگرفته و عملًا 
کارکرد واقعی حمل ونقلی را ندارد، گفت: می بایست به 
ایجاد پایانه مرکزی، مناسب و مجهز در مکانی مانند 
میدان 72 تن فکر کنیم. مسعود طبیبی در جلسه 
شورای سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم، با 
اشاره به رویکرد جدید هیئت مدیره این سازمان، اظهار 
کرد: طبق اساسنامه چهار وظیفه به سازمان محول 
طراحی،  آمار،  و  اطلاعات  جمع آوری  که  است  شده 

جانشین دبیر دوازدهمین اجلاسیه جامعه مدرسین 
دوازدهمین  گفت:  بلاد  علمای  و  قم  علمیه  حوزه 
اجلاسیه جامعه مدرسین و علمای بلاد طی روزهای 
22 و 23 دی ماه جاری بصورت وبیناری در قم برگزار 
خواهد شد. حجت الاسلام والمسلمین احمد فرخ 
فال روز شنبه در جمع خبرنگاران، با بیان اینکه شعار 
اجلاسیه دوازدهم به عنوان رسالت حوزه های علمیه 
در تحقق و دفاع از اهداف و آرمان های انقلاب شعار، 
منظور  همین  به  داشت:  اظهار  شده است،  انتخاب 

تاکسیرانی  بر  نظارت  و  سرپرست سازمان مدیریت 
علت  به  گذشته  سال های  در  گفت:  قم  شهرداری 
عدم حمایت دولتی و نبود تسهیلات لازم، نتوانستیم 
اقدامات نوسازی و تبدیل تاکسی های فرسوده را انجام 
داده و مجبور شدیم توقف نوسازی را داشته باشیم. 
علی نیک با اشاره به اهمیت نوسازی ناوگان تاکسیرانی 
اوایل دهه ۹0 شهر قم جزو  شهر قم اظهار داشت: 
نوسازترین ناوگان تاکسیرانی کشور بود و در آن زمان 
همه تاکسی ها با 5 سال مدل ساخت در شهر تردد 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم تاکید کرد:
ضرورت ایجاد پایانه مرکزی و مجهز 

درمکانی مناسب

حجت الاسلام والمسلمین احمد فرخ فال :
دوازدهمین اجلاسیه علمای بلاد در قم 

برگزار می شود

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم :

نوسازی تاکسی های فرسوده نیازمند 
حمایت های دولتی است

وزیر امور اقتصادی و دارایی :
با مدیران بانک های متخلف در 

پرداخت تسهیلات برخورد می شود

 وزیر امور اقتصادی و دارایی تاکید 
کرد: با مدیران شعبی که تخلفات 
آنان در زمینه پرداخت تسهیلات 
احــراز شــود بــا جدیــت برخورد 
می شود. »سید احسان خاندوزی« 
بازدیــد  حاشــیه  در  شــنبه  روز 
ســرزده از بانک های دولتی گفت: 
2 هفته پیش جلســه ای با مدیران 
2عامــل بانک هــای دولتــی برگزار  2

امیرآبادی نماینده قم:
 پنچ میلیارد دلار از منابع بلوکه 

شده کشور آزاد شده است

 رییس جمهــور با تأکیــد بر اینکه 
هیچ کمبودی در تأمین واکسن های 
داخلــی و وارداتی وجــود ندارد، از 
همه مردم خواســت بــرای حفظ 
سلامت جامعه، دُز سوم واکسن را 
تزریق کنند. به گزارش ایرنا از پایگاه 
جمهوری،  ریاســت  اطلاع رسانی 
آیت اللــه ســید ابراهیم رئیســی 
صبح امروز شنبه، در جلسه ستاد 

نماینده قم در مجلس شورای 
اســلامی گفــت: طــی چند 
ماه اخیــر فروش منابع نفتی 
افزایــش یافتــه و درآمدهای 
نفتی ما بیشتر شــده است، 
حدود پنــج میلیــارد دلار از 
منابع بلوکه شــده، آزاد شده 
که بخش عمــده ای از آن وارد 
کشــور و مابقی نیز تبدیل به  5

8

8

8

8

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم خبرداد:

مهارت آموزی بیش از 11 هزار قمی
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واقعیت های اقتصادی دوران کرونا

از منظر اقتصادی، بحران کووید-19 تاکنون برای بخش های آسیب پذیرتر جامعه توسعه 
یافته، بسیار بهتر از آنچه که می ترسید، ظاهر شده است. زیان های اولیه شغل و درآمد 
با حمایت سخاوتمندانه دولت کاهش یافت و به بهبود چشم انداز شغلی برای بسیاری 
منجر شده است. در طول مرحله حاد همه گیری کووید-19 در بهار 2020، زمانی که 
بخش بزرگی از جمعیت در خانه های خود محبوس شدند، اقتصاد دچار رکود عمیقی 
شد که به ویژه بر افراد غیر ماهر و اقلیت ها ضربه سختی وارد کرد. علاوه بر این، بر خلاف 
رکودهای قبلی، از دست دادن شغل در بخش هایی متمرکز بود که نسبت بالایی از کارگران 
زن داشتند و اصطلاح »انصراف« را توجیه می کرد. اولین نشانه ها این بود که پیامدهای 
همه گیری نابرابری را تشدید می کند اما دو سال بعد نشانه هایی را دیدیم که لزوماً چنین 

نیست. 
برای شروع، تأثیر مستقیم از دست دادن شغل واقعی یا بالقوه بر درآمد مردم در اکثر 
کشورهای توسعه یافته با حمایت بی سابقه دولت خنثی شد. در ایالات متحده، این کمک 
به شکل چک هایی بود که مستقیماً به میلیون ها خانوار ارسال می شد. در اروپا، بیشتر 
دولت ها طرح های کوتاه مدت عظیمی را تأمین مالی کردند، که بر اساس آن دولت هزینه 
شرکت ها را برای حفظ کارگران پرداخت می کرد. این اقدامات به این معنی است که از 
دست دادن شغل ناشی از بیماری منجر به کاهش درآمد نمی شود و آنهایی که احتمالًا 
شغل خود را از دست می دهند نیز بیشترین احتمال را داشتند که از حمایت سخاوتمندانه 
دولت برخوردار شوند. در نتیجه، شاخص های نابرابری که بر اساس درآمد قابل تصرف – 
یعنی کل درآمد پس از احتساب مالیات و نقل و انتقالات دولتی – است، بدتر نشد و حتی 

در برخی موارد اندکی بهبود نیز یافت. 
پذیرفته شده ترین معیار نابرابری درآمد، به اصطلاح ضریب جینی است که اندازه گیری 
می کند که توزیع درآمد مشاهده شده چقدر از برابری  کامل فاصله دارد. در ایالات متحده، 
این ضریب در سال 2020 بسیار بالا باقی ماند، اما افزایش بیشتری پیدا نکرد. این الگو 
در اروپا نیز مشابه است، حتی یک مطالعه نشان داد که نابرابری درآمدی از ژانویه 2020 تا 
ژانویه 2021 در چهار اقتصاد بزرگ اتحادیه اروپا – آلمان، فرانسه، ایتالیا و اسپانیا – کاهش 
یافته است. بر اساس مطالعه دیگری، اگرچه نابرابری بدون اقدام دولت ها به میزان قابل 
توجهی افزایش می یابد، اما هم شاخص جینی و هم شاخص رسمی، نشان می دهد که 
برنامه های حمایتی هدفمند دولت ها، این تأثیر اولیه را خنثی کرده است. این نتیجه نشان 
می دهد که چگونه دولت می تواند بعنوان نقش بیمه گر، آخرین راه حل خود را با محافظت 
از گروه های آسیب پذیر از یک شوک اقتصادی غیرمنتظره با بزرگی بی سابقه ایفا کند. اما 
دولت ها اکنون در حال پایان دادن به طرح های حمایتی از کووید-19 با ادامه بهبود این 

بیماری همه گیر هستند، البته در اروپا تا حدودی تدریجی تر از ایالات متحده است. 
آیا این بدان معناست که روند پیش از همه گیری به سمت افزایش نابرابری از سر گرفته 

خواهد شد؟ 
باز هم، نشانه های اولیه نشان می دهد که ممکن است برعکس این موضوع صادق 
باشد و الگوهای نابرابری قبلی ممکن است در دنیای پس از همه گیری معکوس شوند. 
یکی از نشانه های دلگرم کننده این است که سهم دستمزد – سهم کل تولیدی که به 
کارکنان پرداخت می شود – در سال های 2020 و 2021 افزایش یافته است؛ سهم 
دستمزد برای مدتی طولانی در حال کاهش بود و اعتراضات زیادی را برانگیخت. قرنطینه 
های COVID-19 هیچ سرمایه ای را نابود نکرد، بلکه صرفاً آن را برای مدت کوتاهی 
بیکار کرد. بنابراین، بازیابی به سرمایه جدید نیاز ندارد، بلکه فقط به جابi جایی آنچه قبلًا 
در دسترس بود، نیاز است. اما اکنون به دلیل آنچه مفسران آمریکایی »استعفای بزرگ« 
نامیده اند، نیروی کار کمتری نسبت به قبل وجود دارد، که عملًا باعث کاهش نیروی 
کار، یا بهتر است بگوییم سهم جمعیت بزرگسالی که مایل به کار در سطوح دستمزد قبلی 
هستند، شده است. بنگاه ها باید دستمزدهای بالاتری را برای جذب کارگرانی که برای 

افزایش تولید نیاز دارند ارائه دهند. 
در اروپا، بازارهای کار پویایی کمتری دارند، اما استعفاها در اکثر کشورهای عضو اتحادیه 
اروپا در حال افزایش است، حتی با وجود بیکاری قابل توجهی که شاهد هستیم و نیاز 
بیشتر به کارگران احتمالا برای مدتی ادامه خواهد داشت. این بیماری همه گیر روندهای 
از پیش موجود را تسریع کرده است که در دراز مدت ممکن است تقاضا برای کارگران 
کم مهارت را کاهش دهد، اما در کوتاه مدت تا میان مدت احتمالًا تأثیر معکوس خواهد 
داشت. به عنوان مثال، خرید آنلاین، که قبلا در اکثر نقاط اروپا حاشیه ای بود، اکنون 
به سرعت در همه جا محبوبیت پیدا می کند. در نتیجه، بسیاری از کالاهایی که قبلًا در 
سبدهای خرید واقعی می گذاشتیم، در کیسه ها پر می کردیم و به خانه می بردیم، اکنون 
توسط دیگران جمع آوری، بسته بندی، حمل و نقل و تحویل داده می شوند که باید برای 
زمان و تلاش شان پول پرداخت شود. بیشتر این نقش های جدید با مهارت پایین هستند 
و ممکن است در آینده ای دور توسط ربات ها، ون های خودران یا پهپادها انجام شوند اما 
در حال حاضر هنوز به انسان نیاز است و چشم انداز شغلی برای افراد غیر ماهر بسیار بهتر 
از قبل به نظر می رسد.  به طور مشابه، چند سال پیش، برخی از کارشناسان، دنیایی را 
پیش بینی می کردند که در آن ربات ها بسیاری از کارها را انجام خواهند داد؛ برای مثال، 
رانندگان کامیون ظاهراً با وسایل نقلیه خودران بیکار می شوند. اما امروزه، فقدان رانندگان 

یکی از عواملی است که روند بهبود بخش صنعتی را از همه گیری کند می کند. 
بنابراین، از منظر اقتصادی، بحران کووید-19 تا کنون بسیار بهتر از آنچه می ترسیدیم 
برای اقشار آسیب پذیر جامعه توسعه یافته ظاهر شده و زیان های اولیه برای شغل و درآمد 
با حمایت سخاوتمندانه دولت ها کاهش یافت و منجر به بهبود چشم انداز شغلی برای 

بسیاری از افراد شده است.

کارشناس ارشد مسائل سیاست خارجی

رئیس سازمان زندان ها:

 استفاده از پابند الکترونیکی افزایش می یابد
رئیس سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی کشور با تاکید بر کاهش جمعیت 
کیفری گفت: پیش بینی می شود در آینده نزدیک تعداد قابل توجهی پابند الکترونیک 

تولید و مورد بهره برداری قرار گیرد. 
غلامعلی محمدی در نشست مدیران ستادی و استانی سراسر کشور برنامه ریزی 
جدی در زمینه کاهش جمعیت کیفری را از اولویت های جدی سازمان دانست و افزود: 
کاهش جمعیت کیفری زندان ها یکی از منویات رهبر معظم انقلاب و دغدغه های رئیس 
قوه قضاییه است که یک بخش آن به تکلیف قوه قضاییه، سازمان زندان ها و سایر قوا 
برمی گردد زیرا کاهش جمعیت کیفری مورد تصویب مجمع تشخیص مصلحت نظام 

است.
وی ادامه داد: در مدت اخیر با همکاری بنیاد تعاون زندانیان کشور و حمایت های 
بی دریغ دادستان کل کشور، شرکت دانش بنیانی که از قبل متعهد به ساخت پابندهای 
الکترونیکی بوده را ملزم کردیم در فاصله زمانی کوتاه به تعهداتش عمل کند و پیش بینی 
می شود در آینده نزدیک تعداد قابل توجهی پابند الکترونیک تولید و مورد بهره برداری قرار 
گیرد. محمدی ضمن تأکید بر دقت در ضریب امنیتی این پابندها گفت: ما حساسیت 
سازمانی را درخصوص ضریب امنیتی پابندها به شرکت مذکور گفته ایم؛ براین اساس هم 
قرار است مرکز آمار و فناوی اطلاعات قوه قضاییه به عنوان ناظر فنی این موضوع را مورد 
رصد و پایش قرار دهد. امیدوارم در آینده ای کوتاه به تولید قابل توجهی از پابندها برسیم.

ویاضافه کرد: اکنون قضات برای مجازات های جایگزین حبس پای کار آمده اند ولی 
ما با کمبود پابند مواجهیم که امیدوارم این مقدار نیز میان استان ها توزیع شود و شاهد 
اولین اقدام جدی درخصوص کاهش جمعیت کیفری از طریق استفاده حداکثری از 

ظرفیت های قانونی و سامانه های الکترونیکی باشیم.
تعداد زندانیان مستقر با ظرفیت اسمی زندان ها تطابق ندارد

رئیس سازمان زندان ها یادآور شد: حدود 20 سال است که سیاست های کاهش 
جمعیت کیفری در کشور مطرح می شود. در این 20 سال اقداماتی هم صورت گرفته و 
یکی از آنان رفع خلأهای قانونی بود. مجلس در قانون مجازات اسلامی و آیین دادرسی 
کیفری، در بحث مربوط به تأسیسات نوین کیفری و نظام نیمه آزادی، فصل نهم قانون 
مجازات اسلامی، مجازات های جایگزین حبس و ماده62 قانون مجازات اسلامی را 

درخصوص استفاده از سامانه های الکترونیکی فراهم کرده است.
صعودی  نرخ  با  زندان ها  جمعیت  گذشته  سال های  در  داشت:  اظهار  محمدی 
غیرمتعارفی در حال رشد بود و اقدامات کنونی سبب شد که حداقل جلوی نرخ رشد 
صعودی گرفته شود اما در شرایط کنونی باز هم وضعیت کیفری زندان های ما با شرایط 
نامناسبی مواجه است زیرا تعداد زندانیان مستقر با ظرفیت اسمی زندان ها تطابق و 
سازگاری ندارد. اقتضا می کند در این خصوص اقدام تحولی صورت گیرد و بهترین بستر 
آن عملیاتی کردن بند 3 جز ت ماده 113 قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه که یک 

تکلیف قانونی است.

سید رحمان موسوی*

اخبار

آیت الله نوری همدانی:

۱۹ دی از روزهای سرنوشت ساز
 انقلاب است

آیت الله حسین نوری همدانی 19 دی ماه را از روزهای مهم و سرنوشت ساز انقلاب 
اسلامی ایران دانست و بر ضرورت گرامیداشت این روز تاکید کرد. 

مرجع تقلید در دیدار با استادان بسیجی حوزه علمیه قم با گرامیداشت سالروز 
همچنین تصریح کرد: از آغاز انبیا الهی همواره در مقابل استبداد و استکبار به نبرد 
برخاسته و مردم را به سعادت و رستگاری دعوت، و در این مسیر سختی ها و مصایب را 
نیز تحمل کردند و همواره در مسیر پیامبران گام نهادند تا مردم را از استبداد و استکبار 

رهایی بخشند.
آیت الله نوری همدانی در ادامه به بیان ابعاد شخصیتی بنیانگذار جمهوری اسلامی 
پرداخت و گفت: امام راحل یک ذخیره الهی بود که توانست با قیام خود هم استبداد 
داخلی و هم استکبار جهانی را شکست دهد و دست آنان را از این سرزمین کوتاه کند 

و استقلال و آزادی را برای ایران اسلامی به ارمغان بیاورد.
استاد سطوح عالی حوزه با اشاره به گوناگون شخصیت بنیانگذار انقلاب اسلامی 
گفت: معنویت امام و توکل ایشان یکی از برجسته ترین ویژگی های ایشان بود، که 

توانست ملت ایران را بیدار و در مقابل استکبار جهانی بسیج کند.
آیت الله نوری همدانی با بیان اهمیت انقلاب اسلامی در زمان معاصر تصریح کرد: 
امام راحل اسلام را در سطح جهان زنده کرد، از این رو تمامی محرومان و مستضعفان 
چشم به نظام مقدس اسلامی ایران دوخته اند و ما باید شکوه و عظمت انقلاب اسلامی 

را حفظ کنیم و در مقابل فتنه های دشمنان ایستادگی کنیم.
 این مرجع تقلید جنگ تحمیلی را نمونه ای از فتنه انگیزی استکبار جهانی با انقلاب 
اسلامی عنوان کرد و گفت: دشمنان با حیله های گوناگون مسلمانان را در کشورهای 

مختلف به جان هم انداخته اند و فتنه های متعددی میان مسلمانان ایجاد می کنند.
 

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

۱۹ دی یک خاطره هویت بخش 
در اندیشه سیاسی ایران است  

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در پیامی به مناسبت سالروز قیام 19 دی آورده 
است: حماسه 19 دی یک خاطره زنده و هویت بخش در قاموس سیاسی ایران است 
که غیرت ایمانی و دینی مردم شریف قم را در حمایت از رهبر کبیر انقلاب حضرت 

امام )ره( نشان داد. 
در این پیام آمده است: یوم الله 19 دی در فصل افتخارات مرجعیت، روحانیت و مردم 
قم حماسه ای ماندگار است و باید با تامل و تفکر، از این حادثه تاثیرگذار و موج آفرین 

درس گرفت.
 پیام ادامه یافته است: خروش مومنانه روحانیت و مردم قم با توکل بر خدای متعال و 
در سایه عنایات حضرت ولی عصر )عج( تحول عظیمی در نهضت مردم ایران به وجود 
آورد و اربعین های پشت سرهم و تکثیر امواج آن، بهمن 57 را به دهه ی فجر انقلاب 

اسلامی تبدیل کرد.
پیام می افزاید: اخلاص، ایمان و عمل به هنگام، سیره و سلوک قم انقلابی است و 
علیرغم تمام توطئه ها و ترفندها، قم مهد انقلاب و پایگاه بصیرت باقی خواهد ماند، 
این حرکت خدامحور، قدرتی معنوی و تحولی عظیم به ارمغان آورد، که امروز انقلاب 

اسلامی با صبر و استقامت در مسیر آن حماسه، به عزت و اقتدار رسیده است.
در بخشی از این پیام یادآور شده است: جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با تسلیت 
ایام شهادت حضرت فاطمه زهرا )س( و اعلام پایبندی و تعهد به آرمان های انقلاب 
اسلامی و تکریم و تجلیل از امام خمینی آن رهبر حماسه ساز، با مقام معظم رهبری 
حضرت آیت الله العظمی امام خامنه ای تجدید بیعت کرده و اعلام می دارد، ملت مومن 
ایران، در مسیر پر سعادت انقلاب اسلامی بدون هیچ سستی و تزلزلی پیش می روند.

پیام حاکیست: آینده روشن ملت ایران با کار هوشمندانه و مومنانه ساخته خواهد 
شد و عمل به هنگام با پشتوانه ی ایمان و پیروی از خطّ ولایت فقیه تنها راه رسیدن به 
قله هاست، جبهه استکبار و ظلم، در اوج ذلت و درماندگی است و این حقیقت بر کسی 
پوشیده نیست و رویش شهید سلیمانی ها بهترین گواه بر این مدعاست، میدان های 
نبرد در غزه، لبنان، یمن، سوریه و عراق باتلاقی عمیق پیش روی استکبار گسترده که 
به زودی آن فاسدان را در خود فرو خواهد برد.  در ادامه خاطرنشان شده است: جهاد 
و استقامت ملت شریف ایران، خستگی راه را از چهره مجاهدان زدوده و تردیدها و 
تزلزل ها را از بین برده است، بالاخره آینده از آن اهلِ ایمان است و روزهای عزت و 

شوکت حقیقی ملت ها از افق ایران اسلامی آشکار خواهد شد.

مجمع هماهنگی پیروان امام و رهبری قم :

مردم بصیر قم نقش بی بدیلی
 در تاریخ معاصر ایران دارند

مجمع هماهنگی پیروان امام و رهبری قم در بیانیه ای به مناسبت 19دی آورده 
ایران  تاریخ معاصر  آن در تحول های  و زمان شناس  و مردم بصیر  است: نقش قم 

اسلامی، نقشی بی بدیل و تعیین کننده است. 
به گزارش روابط عمومی مجمع هماهنگی پیروان امام و رهبری در این بیانیه آمده 
است: نگاهی به تاریخ پرافتخار قم موید این نکته است که مردم قم پیوسته پیشتاز و 

پیش آهنگ عرصه دفاع از حریم دین و مقدسات و اولیای آن بوده اند. 
بیانیه حاکیست: حماسه ماندگار 19 دی 1356 یکی از بزنگاه های تاریخی است 
که مردم قم طی آن با حضوری جانانه، اوج حمیّت و غیرتمندی خویش را نسبت به 

ارزش های دینی و دفاع از مرجعیت عظمای شیعه به اثبات رساندند.
چنین  پهلوی  منحوس  رژیم  مزدور  دستان  به  قلم  است:  شده  یادآور  بیانیه 
می پنداشتند که با اتهام پراکنی و اهانت به رهبری نهضت اسلامی می توانند از قدر و 
منزلت رهبر در تبعید بکاهند و موفق به ایجاد شکاف و فاصله میان راس و بدنه نهضت 
اسلامی شوند، اما حضور به موقع مردم قم در روز 18 دی ماه و جان فشانی شهدای روز 
19 دی در دفاع از حریم نورانی ولایت و مرجعیت و مقام والای حضرت امام خمینی 

پیوند عمیق و اعتقادی امام و امت را به نمایش گذاشت.
بیانیه می افزاید: اهمیت حماسه 19 دی آن گاه روشن تر می شود که بدانیم این 
واقعه، نقطه آغاز سقوط نهایی رژیم وابسته پهلوی بود. این حماسه تاریخی تجلی اوج 
عشق و دلدادگی ملت مسلمان ایران به مقام شامخ ولایت و مرجعیت بود، نکته ای که 
دشمنان و بدخواهان هیچ گاه در فهم و درک آن موفق نبوده و از این رو سیلی های 

محکم و غافلگیرکننده ای را از مردم ایران تجربه کرده اند.
در پایان تصریح شده است: مجمع هماهنگی پیروان امام و رهبری استان قم ضمن 
گرامی داشت حماسه تاریخی 19 دی و ادای احترام به مقام شهدای گلگون کفن 
این روز و ضمن پیروی از رهنمودهای رهبر معظم انقلاب اسلامی، امام خامنه ای در 
این روز تاریخی، بیعت مجدد خود را با آرمان ها و ارزش های والای انقلاب اسلامی، 
امام راحل)ره( وشهدای گلگون کفن انقلاب اسلامی، دفاع مقدس، مدافعین حرم و 

شهدای مقاومت به خصوص سردار شهید حاج قاسم سلیمانی اعلام می دارد.
 

مدیر ستاد کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم خبرداد:

راهیابی ۷۰ درصد از کانون های مساجد 
قم به مرحله دوم رویداد ملی »فهما« 

حجت الاسلام روحانی از راهیابی 70درصد از کانون های فرهنگی هنری مساجد 
استان قم به مرحله دوم رویداد ملی فهما خبر داد. 

حجت الاسلام سعید روحانی با اشاره به سومین رویداد ملی »فهما« با شعار »به توان 
مردم«، اظهارداشت:

مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد قم  اظهارداشت :رویداد 
ملی به توان مردم در 12 رواق با بیش از 40 عنوان برنامه برگزار شد که با ایجاد رقابت 
سالم در سامانه مجازی بچه های مسجد به دنبال شناسایی کانون های توانمند مساجد 

در اجرای برنامه های فرهنگی هنری برای جذب جوانان و نوجوانان به مساجد است.
وی با بیان اینکه 427 کانون فرهنگی هنری مساجد قم در این رویداد به رقابت 
با کانون های فرهنگی هنری مساجد کشور پرداختند تصریح کرد: 70 درصد از 
کانون های فرهنگی هنری مساجد قم توانستند با کسب حدنصاب امتیازات لازم در 

هر رواق به مرحله بعدی رویداد ملی فهما راه پیدا کنند.
حجت الاسلام روحانی با بیان اینکه در کل کشور 4200 کانون از مرحله اول عبور 
کرده اند گفت: از مجموع 427 کانون فعال در استان قم، 296 کانون به مرحله دوم راه 
پیدا کرده اند که از این تعداد قرار است بعد از داوری تعداد 52 کانون به مرحله نهایی راه 

پیدا کنند که بعد از داوری نهایی کانون های برتر اعلام خواهند شد.

 رییس جمهور با تأکید بر اینکه هیچ کمبودی در تأمین واکسن های داخلی و 
وارداتی وجود ندارد، از همه مردم خواست برای حفظ سلامت جامعه، دُز سوم 

واکسن را تزریق کنند. 
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، آیت الله سید ابراهیم 
رئیسی صبح امروز شنبه، در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا با قدردانی از 
تلاش های همه دست اندرکاران بخش بهداشت و سلامت کشور گفت: با وجود 
کاهش موارد بیماری و فوتی همه باید شیوه نامه ها و اصول بهداشتی را به دقت 

رعایت کنند تا زنجیره سویه جدید بیماری کرونا نیز قطع شود.
رییس جمهور با بیان اینکه کارکنان ادارات و دستگاه های دولتی باید بیش 
طبق  افزود:  باشند،  کوشا  بهداشتی  دستورالعمل های  رعایت  در  دیگران  از 
گزارش های ارائه شده در کشور هیچ کمبودی در زمینه واکسن، چه واکسن های 
ساخت داخل و چه واکسن های وارداتی وجود ندارد و از همه دعوت می کنم 
نسبت به تزریق دز سوم واکسن اقدام کنند تا به شکل مؤثرتری از سلامت جامعه 

صیانت کنیم.
از مرزهای کشور  تردد  برای کنترل  انجام شده  اقدامات  از  آیت الله رئیسی 
قدردانی کرد و اظهار داشت: از همه مسئولان مربوطه و از جمله استانداران 
می خواهم که همچنان با حساسیت از تردد در مرزهای کشور مراقبت کنند و 

به ویژه ورود افراد را به طور دقیق کنترل کنند تا با ورود افراد مبتلا به کرونا دچار 
مشکل نشویم.

رییس جمهور ادامه داد: تصمیم گیری درباره محدودیت های وضع شده برای 
ورود اتباع برخی کشورهایی که سویه اُمیکرون در آنها فراگیر شده به ایران، به 
وزارت کشور و قرارگاه مربوطه واگذار می شود تا حسب وضعیت نسبت به ادامه یا 

رفع این محدودیت ها تصمیم گیری های مقتضی انجام شود.
وی همچنین از بررسی های علمی انجام شده درباره واکسیناسیون کودکان 
در برابر ویروس کرونا قدردانی و تصریح کرد: گزارش خوبی ارائه شد اما با توجه 
به سوالات و مخالفت هایی که همچنان نسبت به این موضوع مطرح است، لازم 

است کار کارشناسی در این زمینه ادامه یابد.
دستگاه ها حضوری شدن کلاس های درس را پیگیری کنند 

 رییس جمهور با اشاره تصمیم ستاد ملی مقابله با کرونا برای بازگشایی مدارس و 
دانشگاه ها با توجه به وضعیت فعلی شیوع بیماری کرونا خاطرنشان کرد: با توجه 
به کاهش آمار ابتلا و فوتی با واکسیناسیون گسترده، ستاد ملی مقابله با کرونا 
به عنوان مرجع تصمیم گیری، بازگشایی مدارس و دانشگاه ها را بلامانع دانسته 
است. آیت الله رئیسی افزود: هر زمان که وضعیت شیوع بیماری تغییر کند، ستاد 
ملی مقابله با کرونا با حساسیت و دقت نسبت به وضعیت جدید تصمیم گیری و 

اقدام خواهد کرد.
با اشاره به اینکه تعطیلی مدارس و دانشگاه ها و آموزش غیرحضوری  وی 
اقتضای وضعیت زمان شدت یافتن شیوع کرونا بود، اما باعث اُفت تحصیلی 
به  توجه  با  و دانشجویان شد، اظهار داشت: در وضعیت فعلی  دانش آموزان 
کاهش چشمگیر موارد ابتلا و فوتی، ستاد ملی مقابله با کرونا تصمیم گرفت که 
کلاس های درس و امتحانات مدارس و دانشگاه ها به شکل حضوری برگزار شود 

که باید دستگاه های مسئول اجرای آن را پیگیری کنند.
رییس جمهور در بخش دیگری از سخنانش درباره اجرای قانون نسخه نویسی 
الکترونیکی اظهار داشت: خوشبختانه امروز در قریب به 95 درصد موارد و در 
برخی استان ها تا 100 درصد، این قانون با موفقیت اجرا می شود، اما برای برخی 
از مناطق کشور که با مشکلاتی در زمینه پایداری اینترنت مواجه هستند، این 
اجازه داده شده است که تا زمان تکمیل زیرساخت ها و رفع مشکل در دوره زمانی 
تعیین شده، برای جلوگیری از ایجاد مشکل برای مردم و جلوگیری از ابتلای به 

کرونا نسخه های دستی موقتاً تا اول اردیبهشت  ارائه شود.

رییس جمهوردر جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا:

کمبودی در تأمین واکسن  وجود ندارد؛ همه دُز سوم را بزنند

 وزیر امور اقتصادی و دارایی تاکید کرد: با مدیران 
شعبی که تخلفات آنان در زمینه پرداخت تسهیلات 

احراز شود با جدیت برخورد می شود. 
حاشیه  در  شنبه  روز  خاندوزی«   احسان  »سید 
بازدید سرزده از بانک های دولتی گفت: 2 هفته پیش 
جلسه ای با مدیران عامل بانک های دولتی برگزار شد 
و وزارت اقتصاد مطالبات و درخواست هایی را عنوان 

کرد.
وی افزود: در آن جلسه وعده دادم که بنای دولت 
قاعده ای  و  مصوبه  اگر  که  است  این  بر  سیزدهم 
تصویب می شود به طور حتم باید در عرصه اجرا و 
اقتصادی، مردم و خانوارها احساس  عمل فعالان 
کنند که این اتفاق پیگیری می شود و وعده دادیم که 

نظارت بر مصوبات را پیگیری خواهیم کرد.
اخیر  مصوبه های  از  داشت:  اظهار  اقتصاد  وزیر 
این است که فعالان اقتصادی حق دارند نسخه ای 
از قراردادهای بانکی خود را در اختیار داشته باشند، 
همچنین نرخ سود تسهیلات پرداختی و جرایم و 

دیرکردها به وضوح باید پیگیری شود.
وزارت  در  سامانه ای  زمینه  این  در  ادامه داد:  وی 
ها  استان  همه  و  است  شده  طراحی  اقتصاد 
می توانند موارد را معرفی کنند. در روزهای گذشته 
مواردی از تخلفات عنوان شده است و با جدیت با 
مدیران شعبی که تخلفات آنها احراز شود برخورد و 

اطلاع رسانی می شود.
خاندوزی با اشاره به بازدید سرزده خود از دو بانک 
دولتی، گفت: در بازدید امروز بسیاری از مشتریان 
راضی بودند و در برخی از موارد نیز بی دقتی هایی را 
شاهد بودیم یا اینکه مراجعه کنندگان نسبت به حقوق 

خود مطلع نبودند.
برای  پیگیری های لازم  مقرر شد  اضافه کرد:  وی 
رفع مسائل پیش روی مشتریان انجام شود تا بانک ها 
قرار  خانوارها  و  تولید  خدمت  در  گذشته  از  بیش 
گیرند تا زحماتی که در شبکه بانکی کشیده می شود 
منجر به رشد اقتصادی و تسهیل تامین مالی برای 

تولیدکنندگان شود.
اعتبارسنجی جایگزین وثیقه می شود

وزیر اقتصاد در ادامه درباره جایگزینی اعتبارسنجی 
به جای وثیقه و ضامن به ویژه در وام های خرد، گفت: 
در خصوص برخی از شرکت ها اعتبارسنجی ها در 
پرونده وجود داشت، در برخی از موارد نیز فقط به 
استعلام ها در مورد چک برگشتی اشخاص حقیقی 

بسنده شده بود که این نقطه ضعف است.
موضوع  آینده  هفته  در  کرد:  امیدواری  ابراز  وی 
موجب  که  فعلی  نظام  جایگزینی  و  اعتبارسنجی 
به  سال ها  که  را  بسیاری  و  شده  افراد  نارضایتی 
تعهدات خود عمل کردند اما ضامن یا وثیقه لازم را 
نداشتند از دریافت وام محروم کرده است، انجام شود 

و هفته آینده خبر خوبی را اعلام خواهیم کرد.
دستورالعملی برای محدودیت پرداخت 

نداشتیم
خاندوزی درباره توقف تسهیلات بانکی در ماه های 
پایانی سال، گفت: در وزارت اقتصاد دستورالعمل و 
ابلاغیه ای مبنی بر محدودیت پرداخت تسهیلات 
بانکی، به غیر از مراعات ضوابطی که بانک مرکزی بر 

آنها نظارت کند وجود نداشته است.
نیاز  اینکه  به  توجه  با  امیدوارم  گفت:  وی 
سال  پایانی  ماه های  در  خانوارها  و  تولیدکنندگان 
افزایش می یابد شاهد توقف و تاخیر پرداخت وام ها 
نباشیم و پیگیری می کنیم فشاری به افراد وارد نشود.
وام 90  درخصوص  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزیر 
میلیونی بانک جهانی نیز گفت: بانک جهانی در اکثر 
کشورهای عضو برای تجهیزات و لوازم پزشکی مقابله 
با بیماری کرونا تسهیلاتی را در نظر گرفته بود که در 
خصوص کشور ما آمریکا موافق پرداخت تسهیلات 

نبود.
شده  انجام  تلاش های  با  خاطرنشان کرد:  وی 
برای  دولت  و مصوبه هیات  بانک جهانی  موافقت 
شد،  انجام  موافقت نامه ها  امضای  حق  اعطای 
پزشکی  لوازم  و  تجهیزات  از  بخشی  برای  بنابراین 
که به ناچار باید وارد شود، از طریق 90 میلیون دلار 

مصوب تامین خواهد شد.

وزیر امور اقتصادی و دارایی :

با مدیران بانک های متخلف در پرداخت تسهیلات برخورد می شود

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

سفرهای استانی حلقه مشاوران رئیس جمهور را شکسته است
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی، سفرهای 
استانی رییس جمهور را مثبت ارزیابی کرد و خواستار استفاده از ظرفیت نخبگان و 

دانشگاهیان در این سفرها شد. 
»جلیل رحیمی جهان آبادی«  درباره آثار سفرهای استانی رئیس جمهور اظهار کرد: 
در هر دولتی، رییس جمهور در حلقه مشاوران، کارشناسان و متخصصان حوزه های 
اقتصادی و صنعتی  قرار دارد و در هر تغییری که در هر دولتی رخ می دهد، فقط جای 

کارشناسان و متخصصان تغییر می کند.
وی افزود: در سفرهای استانی این حلقه شکسته می شود و رئیس جمهور و وزرا 
به صورت مستقیم با مدیران محلی، مردم، نخبگان و طیف های مختلف ارتباط برقرار 
کرده و مسائل و مشکلات را در بازدیدهای میدانی لمس کرده و راهکارهایی که مردم و 
مدیران محلی و گروه های مرجع و مسوولان محلی دارند را به اطلاع رئیس جمهور و وزرا 

می رسانند و این موضوع در تصمیم گیری های کلان بسیار موثر است.
نماینده مردم تربت جام در مجلس با بیان اینکه تصمیم گیری ها با این راه و روش به 
سمت واقع گرایی و حل مشکلات پیش می رود، گفت: بسیاری از مدیران در دایره بسته 
تصمیم گیری ها قرار دارند و به همین دلیل امکانات، شرایط و ظرفیت کشور را برای 
اتخاذ تصمیمات مهم نمی شناسند، رحیمی جهان آبادی با بیان اینکه هیچ مدیری 
نمی تواند مدعی باشد که همه ظرفیت ها را می شناسد، ادامه داد: سفرهای استانی 
موجب می شود علاوه بر رییس جمهور، وزرا و مسئولانی که همراه  وی هستند،نیز با این 

ظرفیت ها آشنا شده و از نزدیک چالش های موجود را لمس کنند.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی برای استفاده 
بیشتر و بهتر از سفرهای استانی گفت: برای این منظور بهتر است تیم های کارشناسی 
قبل از سفر رییس جمهور در مناطق حاضر شده و مطالبات و مشکلات مناطق را رصد 

کرده و دسته بندی کنند و در اختیار رئیس جمهور و وزرا قرار دهند. علاوه بر این تیم پایش 
و ارزیابی رییس جمهوری نیز باید به استان ها و شهرها مختلف سفر کنند تا میزان اجرای 

مصوبات سفرهای استانی رئیس جمهور و وزرا را بررسی کنند.
لزوم استفاده از دانشگاهیان در اتاق فکر دولت 

نماینده مردم تربت جام در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر لزوم استفاده از ظرفیت 
کارشناسان خارج از دولت برای بررسی ظرفیت های هر استان گفت: دانشگاه های 
متعددی در کشور وجود دارد و اعضای هیات علمی که بیشتر آنها زبده  و متخصص 

هستند در این دانشگاه ها فعالیت می کنند.
رحیمی جهان آبادی ادامه داد: در حوزه های محیط زیست،  اشتغال، آب، مسائل 
فرهنگی و اقتصادی و ... افراد دانشگاهی با توانمندی بالا فعالیت می کنند که باید از این 

ظرفیت عظیم دانشگاهی استفاده کرد و به اتاق فکر دولت افزود.
وی با اشاره به اهمیت ارتباط گیری دولت با تشکل های مختلف صنفی در استان ها و 
شهرستان ها گفت: در سفر به شهرستان ها این موضوع را کاملا لمس کردم که اطلاعاتی 
که یک تشکل صنفی می تواند بدهد، شاید وزارتخانه ها نتوانند این اطلاعات را در اختیار 
تصمیم گیران قرار دهند. زیرا آنها در میدان هستند و از مشکلات استان ها اطلاع دارند.

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تاکید کرد: انتقال اطلاعات از 
تشکل های صنفی و گروه های مرجع، استفاده از ظرفیت های دانشگاهی و سفرهای 

میدانی، در مجموع تصمیم گیری های دولت را منطبق بر نیازهای واقعی مردم می کند.
رحیمی جهان آبادی درباره میزان اثر بخشی این سفرها برای افزایش سرمایه اجتماعی 
گفت: نظام ما، یک نظام مردمی است و در حقیقت ما پشتوانه ای جز خدا و مردم نداریم. 
به هر میزان که مسئولان اجرایی در بین مردم حاضر شده و کمبودها را شفاف از زبان 

مردم بشنوند، به همان میزان فاصله بین مردم و مسئولان کاهش خواهد یافت.

 دستیار و مشاور عالی فرماندهی معظم کل قوا گفت: 
سردار سلیمانی الگوی ایستادگی و مقاومت و چراغ 
راهنمایی برای مقابله با توطئه های مختلف دشمن و 

شکست استکبار جهانی است. 
سرلشکر سید یحیی رحیم صفوی روز شنبه در دومین 
صنایع  سازمان  در  که  خاطره گویی  نهضت  همایش 
نهضت  تخصصی  شورای  از  افزود:  شد،  برگزار  دفاع 
خاطره گویی می خواهم که برنامه های سال 1401 را 
از هم اکنون برنامه ریزی کنید و نهضت خاطره گویی را 
همانگونه که رهبری فرمودند از نظر محتوایی صحیح و 
سلامت باشد و گسترش دهیم و افرادی که بدانید که 

چه باید بگویند و چه نگویند.
قوا  کل  معظم  فرماندهی  عالی  مشاور  و  دستیار 
تصریح کرد: از نظرم من بزرگترین دستاورد سیاسی و 
انسانی انقلاب اسلامی، دفاع مقدس و جبهه مقاومت 
در سوریه و عراق و یمن و ساختن انسان هایی در تراز 
و  سلیمانی ها  قاسم  حاج  همچون  اسلامی  انقلاب 

عباس بابایی ها است که این شهیدان پیشگامان امنیت 
و اقتدار ایران و اسلام هستند.  

صفوی، حاج قاسم سلیمانی را تک چهره مدیریت 
قاسم  حاج  کرد:  بیان  و  دانست  اسلامی  انقلاب 
در  مدیریت  الگوی  می تواند  او  مدیریت  و  سلیمانی 
شرایط سخت و جنگی نابرابر باشد، او الگوی ایستادگی 
و مقاومت و چراغ راهنمایی برای مقابله با توطئه های 

مختلف دشمن و شکست استکبار جهانی است.
وی تاکید کرد: کمترین انتقام خون شهید سلیمانی 
خروج آمریکا و استکبار جهانی از منطقه است که به 
دست جوانان مسلمان و جهادگران منطقه رقم خواهد 

خورد.  
با  قوا  فرماندهی معظم کل  عالی  و مشاور  دستیار 
ما شاهد  افغانستان گفت:  از  آمریکا  به خروج  اشاره 
فرار مفتضحانه آمریکا از افغانستان بودیم که همه اینها 
اسلام  بزرگ  اهداف  تحقق  و  آمریکا  افول  نشانه های 

است.

صفوی خاطرنشان کرد: اگرچه خون شهید سلیمانی 
و مدافعان حرم به دست بدترین دشمنان خدا ریخته 
پی  در  پی  شکست های  شهیدان  این  خون  اما  شد 
این شهدا  و  خون  به همراه خواهد داشت  را  آمریکا 
طلیعه پیروزی های بعدی انقلاب اسلامی و نوید بخش 
شکست های پی در پی آمریکا و محورهای عبری، عربی 

و دولت های مرتجع در منطقه است.  
وی اضافه کرد: امیدواریم با جهاد تبیین و نهضت 
خاطره گویی بتوانیم مظلومیت ملت ایران اسلامی را 
به گوش جهانیان برسانیم تا آنها با جنایت های استکبار 
جهانی علیه ملت ایران در دفاع مقدس و بعد از آن آشنا 

شوند.  
به  ادامه  در  پژوهی جهان اسلام  آینده  مرکز  رییس 
کرد  اشاره  مقدس  دفاع  در  رزمندگان  مجاهدت های 
و گفت: آنهایی که در شلمچه و کربلای 5 جنگیدن 
اگر در کربلا هم بودند در کنار امام حسین)ع( با کفار 

می جنگیدند.  

سرلشکر صفوی: 

سردار سلیمانی الگوی ایستادگی و مقاومت بود
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داروهایی که قند خونتان را بالا می برند  متخصص طب سنتی مطرح کرد :

خاصیت خاص گلاب 
در زمان سرماخوردگی

 چه خوراکی هایی بخوریم 
متخصص طب سنتی گفت:شستن صورت با گلاب باعث جلوگیری از چروک 

پوست می شود. 
پارسی  شبکه جام  برنامه صبح  ابوالفضلی،متخصص طب سنتی در  علیرضا 
جم،گفت: اولین مشکلی که در بحث پوست بسیاری درگیر آن هستند چروک، آکنه، 
کک و مک، لک و جوش است. سیاهی زیر چشم یا افتادگی عضلات صورت هم از 

دغدغه های افراد است.
این متخصص طب سنتی بیان داشت: توصیه می شود قبل از هر اقدامی آزمایش 
کبد بدهید؛ چون اختلال آنزیمی، کبد چرب و کبد بیش از حد گرم روی پوست و 
مو تاثیر بسیار داشته و باعث شل شدن عضلات صورت می شود و پوست صورت 
چروک می شود. ریزش موی شدید و لک های قهوه ای و سیاه و یا کک و مک می 

تواند متاثر از کبد باشد.
وی تصریح کرد: به علاوه کبد بحث اعصاب و روان نیز در مشکلات پوست و مو 
تاثیر دارد. اعصاب نا آرام ریزش مو را زیاد کرده، صورت را چروک و کک و مک را زیاد 

می کند.
ابوالفضلی با اشاره به بحث سلامت اعصاب و روان، افزود: یک بحث مقوله استرس 
یا اضطراب هایی است که تبدیل به استرس می شود و ناشی از دغدغه مندی های 
زیاد در طول روز است و بحث دیگر این است که در طول روز به چه چیزی فکر می 
کنیم و آیا این مسائل مثبت هستند یا منفی. بحث پوست و مو به شدت از اعصاب و 

روان و افکار منفی تاثیر می گیرند.
وی ادامه داد:اگر بعد از آزمایش متوجه شدیم مشکل جسمی نداریم برای داشتن 
پوستی شاداب توصیه می شود روزی 4 بار با گلاب صورت مان را بشوییم که در بازه 
زمانی یک ماه تا چهل روز منافذ پوست را باز کرده و رطوبت را به پوست می رساند که 
از چروک جلوگیری می کند. ماسک شوید و بابونه به ویژه برای خانم ها توصیه می 
شود؛به طوری که  به صورت خمیر در آورده و آن را به مدت ده شب استفاده کنیم. آرد 

گندم و سرکه انگبین به صورت ماسک نیز می تواند ضد چروک باشد.
وی بیان کرد: خوردن سبزی ها به ویژه سبزی خرفه نیز توصیه می شود. سبزی 
خرفه موسوم به سبزی حضرت زهرا )س( است و بسیار باعث شادابی پوست می شود 
و سبزی قابل دسترسی است. حذف شیرینی جات مصنوعی از ملزومات جدی برای 
شادابی پوست است. یکی از بزرگترین سموم برای پوست شیرینی جات مصنوعی 

است.
این متخصص طب سنتی اظهار داشت:کسانی که ریزش مو دارند از شامپوهای 
تبلیغاتی که برای ریزش مو است استفاده نکنند؛ چون تاثیر چندانی ندارد و گاهی 
درباره گیاهی بودن آن ها حقیقت بیان نمی شود. ابوالفضلی متذکر شد: از شامپو و 
صابون گیاهی استفاده شود؛ همچنین فرد می تواند عسل و روغن زیتون یا عسل 
و روغن بادام تلخ را به مو زده و به مدت نیم ساعت صبر کرده و به حمام برود، در 
حمام به صورت نشسته دوش بگیرد چون سرپا دوش گرفتن باعث ریزش موی بیشتر 
می شود. این متخصص طب سنتی یادآور شد: همچنین سدر، ختمی، حنا و مورد 
ترکیبی است که اگر ده دقیقه روی سر فرد بماند و در این فرایند پنج الی شش هفته 
تکرار شود می تواند از ریزش مو جلوگیری شود. وی افزود: در گذشته در حمام ها 
خیلی کارها انجام می شد از جمله کیسه کشیدن، مشت و مال که باعث باز شدن 
منافذ پوست می شود. کیسه کشی هفته ای یک نوبت به همراه روشور باعث باز شدن 
منافذ پوستی و از بین رفتن چربی مازاد بدن می شود. این متخصص طب سنتی 
گفت: کک و مک های وراثتی و جای جوش و آکنه با مخلوط سرکه سیب و پودر 
سیاهدانه و یا پوست خیار و سرکه سیب خیلی سریع از بین می رود که باید در بازه 

زمانی یک ماه تا چهل روز در آن مداومت صورت گیرد.

درمان  در  بسزایی  مناسب می تواند سهم  رژیم غذایی  زمستان،  آغاز فصل  در 
بیماری های سرماخوردگی و آنفلوانزا داشته باشد.

رضا غیاثوند درباره تاثیر مواد غذایی بر پیشگیری از بیماری های عفونی در زمستان 
گفت: هر چند که درمان مشخصی برای عفونت های ویروسی وجود ندارد، اما تقویت 
سیستم ایمنی بدن با تغذیه مناسب به تخفیف علائم بیماری و بهبودی سریع تر 
کمک خواهد کرد. بدیهی است که عدم مراقبت کافی از خود در حین بیماری، 

وضعیت را تشدید خواهد کرد. 
متخصص تغذیه می گوید که مصرف مایعات گرم: مصرف مایعات گرم ممکن 
است به تخفیف گرفتگی ها و مشکلات تنفسی همراه با سرماخوردگی و آنفلوانزا 
کمک کند، همچنین مایعات گرم ممکن است به نرم شدن موکوس و تخلیه سلول های 
ویروسی از بدنتان کمک کند؛ لذا مصرف سوپ های گرم و یا نوشیدنی های گرم 

می توانند گزینه های موثری در تخفیف علایم سرماخوردگی و آنفلوانزا باشند.
 به گفته غیاثوند، همچنین زنجبیل حاوی برخی ترکیبات ضد ویروسی است که 
باشند.  موثر  و سرماخوردگی،  آنفلوانزا  ویروس های مسبب  می توانند در تخریب 
همچنین این مواد می توانند از طریق حمایت از تولید ترکیبات ضد میکروبی و ضد 

ویروسی، در تقویت سیستم ایمنی موثر باشند.
 فلفل قرمز: فلفل قرمز تازه و یا پودر آن ممکن است در تخفیف علایم آنفلوآنزا و 
سرماخوردگی ها موثر باشند. ماده ای موسوم به کپسایسین که موجب تندی طعم 
فلفل قرمز می گردد، ممکن است به بهبود جریان خون و رساندن مواد مغذی و 
ویتامین ها به سلول های عفونی شده و به بهبود بیماری کمک نماید. همچنین تندی 
و تیزی همراه با آن می تواند به تخفیف گرفتگی ها در ناحیه سینه و حفره بینی کمک 

کند.
قوی  خصوصیات  از  که  است  شیمیایی  ترکیبات  برخی  حاوی  سیر  سیر:   
آنتی بیوتیکی و ضد ویروسی برخوردارند. این مواد ممکن است توانایی بدنتان برای 
تخریب ویروس های سرماخوردگی و آنفلوآنزا را افزایش دهند. سیر همچنین ممکن 
است جریان خونتان را بهبود بخشد و به سیستم گردش خونتان جهت تحویل دادن 

مواد مغذی حیاتی و اکسیژن، و هیدراته نمودن سلول ها کمک کند.
 مصرف مواد مغذی تازه و طبیعی: بی شک ترکیبات موجود در مواد مغذی تازه و 
طبیعی نظیر: سبزیجات و میوه های تازه، مرکبات )نظیر پرتقال و گریپ فروت(، مغز ها 

و بذر ها در تقویت سیستم ایمنی در برابر بیماری ها مفید هستند.
 غذا های غنی از روی: مصرف غذا های غنی از روی ممکن است در تقویت 
سیستم ایمنی و تخفیف علائم سرماخوردگی و آنفلوانزا موثر باشد. مواد غذایی غنی 
از روی عبارتند از: حبوبات، نخودفرنگی، غذا های دریایی، گوشت قرمز و لوبیای 

سویا.
 این متخصص تغذیه تاکید کرد، اجتناب از مصرف محصولات شیرین حاوی شکر: 
همان طور که ذکر کردیم رژیم غذایی بر تقویت سیستم ایمنی بدن موثر است. شکر 
توانایی سیستم ایمنی بدن را از طریق تقلیل توانایی گلبول های سفید خون در 

سرکوب مهاجمین باکتریایی و ویروسی، کاهش می دهد.

مسئله خشم چیزی است که همه ما با آن آشنا هستیم، اما تعداد کمی از ما واقعاً عصبانیت 
را کنترل می کنیم.

عصبانیت احساس ناخوشایندی است که وقتی متوجه وجود تهدیدی می شویم، آن را تجربه 
می کنیم. روان شناسان معتقدند، این می تواند شامل تجربه یک اتفاق منفی ناخوشایند یا 
غیرمنتظره، احساس بی عدالتی یا ظلم کسی به ما باشد. خشم یک واکنش احساسی به یک 

فکر یا رویداد محرک واقعی یا درک شده است.
 عصبانیت یک واکنش احساسی به یک عامل استرس زا یا تهدیدات محیطی است و می تواند 
در اثر ناامیدی یا پنهان کردن آسیب پذیری هایی مانند ترس، شرم یا غم و اندوه ایجاد شود. ریشه 
خشم در مغز نهفته است و معمولًا به عنوان واکنش به ترشح کورتیزول رخ می دهد. کورتیزول 
گاهی اوقات به عنوان هورمون »جنگ وگریز« خوانده می شود و زمانی که به نوعی احساس خطر 

می کنیم ترشح می شود تا به ما برای محافظت از خودمان کمک کند.
وقتی عصبانیت آغاز می شود، تستوسترون فراخوانده می شود )تنها مردان نیستند که این 
هورمون را دارند، اگرچه معمولًا سطوح بالاتری از این هورمون در بدنشان وجود دارد( و هرچه 
مقدار آن بیشتر باشد، تنظیم واکنش های خشم سخت تر خواهد بود؛ اما همان طور که افراد 

پیچیده و منحصربه فرد هستند، عصبانیت نیز چنین است.
دلایل زیادی وجود دارند که موجب تحریک بروز و افزایش خشم در افراد می شوند. در هیچ 

دونفری آغازگر خشم یکی نیست.
عصبانیت به خودی خود اغلب نشانه چیز دیگری است: مسائل حل نشده، یک مسئله بالینی 

مانند اضطراب، افسردگی، اختلال وسواس فکری یا اختلال شخصیت.
خشم ممکن است فقط نشانه ناامیدی از شخص یا واقعه ای باشد که فرد قادر به آن نیست تا با 

احساساتش به روشی سالم با او ارتباط برقرار کند.
دلایل احتمالی دیگر عصبانی شدن چیست؟ سطح بالای استرس مزمن و همچنین احساس 

ناتوانی یا تهدید شدن.
شناسایی خشم می تواند به فرونشاندن آن کمک کند. سالم ترین راه برای مقابله با خشم این 
است که متوجه آن باشید، به آن فضا دهید و سعی کنید بیشتر بر رویداد یا علت تمرکز کنید 
تا واکنش به موقعیت یا واقعیتی که باعث عصبانیت شده است. درمورد آن صحبت کنید، 

چشم انداز دیگری را جستجو کنید و سعی کنید آن را از دید شخص مقابل درک کنید
چرا بعضی افراد بیشتر از دیگران عصبانی می شوند؟

عصبانیت یک احساس طبیعی است که برخی افراد قادرند آن را مهار کنند یا به خوبی از پس آن 
برآیند، در حالی که در برخی دیگر می تواند به برافروختگی یا خشونت منجر شود.

چرا؟
در زمان احساس خطر، بعضی افراد به طور طبیعی تمایل دارند از خطر فرار کنند، درحالی که 
برخی دیگر احساس سستی و دستپاچگی می کنند و عده ای نیز بدون داشتن مهارت خوب 

خودکنترلی، به دیگران ضربه می زنند.
مهارت های  و  قبلی  تجربیات  فرد،  ارزش های  به  مربوط  متنوع  واکنش های  این  دلایل 

انعطاف پذیری اوست.
خشم یک احساس محافظتی است. برخی افراد هنگام عصبانیت، در مقایسه با زمانی که 
می ترسند یا غمگین هستند، احساس راحتی یا قدرت بیشتری می کنند. عصبانیت همچنین 
احساسات  سایر  به جای  را  دیگران  ما  بنابراین  شده،  حاصل  یادگیری  با  که  است  پاسخی 
آسیب پذیرتر، با این احساس دیده ایم. در نتیجه ممکن است در برخی افراد این مانند یک غریزه 

احساس شود تا در عصبانیت واکنش نشان دهند یا به طور ناگهانی به دیگران حمله کنند.
شخصیت

ویژگی های  به  بسته  است.  در شخصیت  تفاوت  دلیل  به  نوع عصبانیت عمدتاً  در  تفاوت 
شخصیتی، برخی افراد ممکن است احساس خشم را سریع تر و شدیدتر بروز دهند. این باعث 
می شود که آن ها واکنش بیشتری نشان دهند و سریع تر حمله کنند. گروه دیگر آرام تر هستند و 

احساس عصبانیت را بدون این که سریع و شدید واکنش نشان دهند، متوقف می کنند.
تجربیات دوران کودکی

آنچه در دوران کودکی برای ما الگوبرداری شده است همچنین می تواند در چگونگی تجربه 
و واکنش به خشم نقش داشته باشد: اگر والدین یا بزرگسالان در خانه شما در سن جوانی تان 
خشمگین باشند یا سریع و منفی به آن پاسخ دهند، ممکن است شما نیز همین واکنش ها را 
نشان دهید. اگر والدین، پرستار کودکان یا سرپرست شما پاسخ های سنجیده تری داشته و در 
برابر احساسات خشم واکنش کمتری نشان می دهند، احتمال اینکه شما واکنش های عاطفی 

مکرر یا شدید داشته باشید، کمتر است.

خودتنظیمی
خودتنظیمی در هنگام عصبانیت مهم است، خودتنظیمی توانایی شناخت و نظارت بر 

احساسات و تنظیم رفتار متناسب با شرایط است.
از طرف دیگر، بی نظمی هیجانی، توانایی نداشتن در کنترل پاسخ های هیجانی به عوامل 
محرک است که می تواند باعث ایجاد مشکلات در ارتباطات و توانایی عملکرد در زندگی روزمره 

شود.
بی نظمی هیجانی می تواند باعث شود سیستم عصبی در برخی افراد در حالت بیش فعالی 
برابر  در  بنابراین  می بینند،  متفاوت  را  استرس زا  عوامل  آن ها  ابتدا،  در  بگیرد.  قرار  دائم 
تحریک کننده های به ظاهر بی خطر یا تغییراتی در جهانشان واکنش نشان می دهند و هنگامی 

که دائماً دچار تحریک و استرس می شوند احتمالًا طغیان عصبانیت رخ می دهد.
 مغز چگونه به خشم واکنش نشان می دهد؟

سه سیستم اصلی در مغز وجود دارد که در نحوه پاسخگویی افراد به یک تهدید نقش دارند. 
آن ها عبارتند از:

1. آمیگدالا، مجموعه ای از سلول های پایه مغز که ترس و احساسات را پردازش می کنند؛
2. محور HPA شامل هیپوتالاموس، غده هیپوفیز و غدد آدرنال که بالای کلیه ها قرار دارند و 

هورمون های پاسخ دهنده به استرس مانند کورتیزول را تولید می کنند؛
3. لوب های پیشانی که عملکرد های سطح بالا مانند حل مسئله و قضاوت را کنترل می کنند.

وقتی مغز شما یک تهدید را درک می کند، آمیگدالا یک هشدار مثل پاسخ هورمونی را به راه 
می اندازد. زمانی که شما برای حالت جنگ وگریز آماده می شوید، موجی از جریان انرژی به راه 
می افتد و بسته به توانایی تان در توقف عصبانیت از طریق لوب پیشانی، شما واکنش خود را نشان 

داده یا نشان نمی دهید.
هنگامی که بسیار فعال یا عصبانی هستید، توقف بسیار دشوار است؛ زیرا مغز بدوی برای 
محافظت از خود در برابر تهدید درک شده طراحی شده است. در واقع مغز به طور طبیعی برای 

نشان دادن خشم به عنوان پاسخی محافظ در برابر تهدیدات درک شده، تکامل یافته است.
بدن و مغز شما با هم کار می کنند تا فعالیت را پیش ببرند و باعث می شوند بدن آدرنالین آزاد 
کند، ضربان قلب و فشارخون افزایش یابد، حواس شما تیز شود و عضلاتتان واکنش نشان دهند.

آیا بین افسردگی و عصبانیت ارتباطی وجود دارد؟
را نشان نمی دهند، مطالعات  رابطه ای  افسردگی و خشم  بین  درحالی که مطالعات اخیر 

قدیمی تر، از جمله یکی از مطالعات منتشر شده در سال 2009، به ارتباطاتی اشاره کرده اند.
افرادی که مقداری  را مسدود کند،  افسردگی می تواند مسیر های خودتنظیمی هیجانی 
عصبانیت را احساس می کنند و همچنین پاسخ تعدیل شده تری را انتخاب می کنند، در متوقف 
کردن تحریک پذیری یا واکنش خشم خود با مشکل بیشتری روبرو خواهند شد و رفتار های 

تشدیدشده تری را از خود نشان می دهند که ناشی از آن خشم است.
یکی از متخصصین با کودکان در مورد مسائل عصبانیت آن ها کار کرده است و اغلب آن را 
علامت افسردگی می داند. او می گوید: وقتی صحبت از افسردگی است، یک سری علائم وجود 
دارد. در یک طرف، کسانی هستند که افسردگی را درونی و در سمت دیگر افرادی که آن را بیرونی 
می کنند. بیرونی شدن افسردگی خود را به عنوان یک فوران عصبانی نشان می دهد. این فوران ها 

می تواند کلامی یا فیزیکی باشد.
تحریک پذیری مؤلفه خشم و همچنین ویژگی بارز افسردگی است. ممکن است چرخه ای برای 
افراد مبتلا به افسردگی یا اضطراب ایجاد شود، جایی که آن ها در نتیجه سایر علائم خود احساس 
عصبانیت کنند و احساس کنند قادر به فرار از آن ها نیستند. گرچه بین افسردگی و عصبانیت 

می تواند ارتباطی وجود داشته باشد؛ اما این مسئله برای همه افراد مشخص نیست.
آیا بین اضطراب و عصبانیت ارتباطی وجود دارد؟

در مطالعه ای که در سال 2017 منتشر شد، محققان بین افزایش میزان و شدت عصبانیت در 
جوانان مبتلا به اختلالات اضطرابی ارتباطی را مشاهده کردند.

وقتی افسردگی اتفاق می افتد، به این معنی است که کسی که با اضطراب دست وپنجه نرم 
می کند ممکن است نشانه هایی از خشم از خود بروز دهد. ما وقتی عصبانی می شویم که 
کنترلمان را از ما بگیرند. اضطراب می تواند همین باشد: احساس می کنیم هیچ کنترلی بر چرخه 

بی پایان نگرانی که در ذهن جریان دارد، نداریم.
باشد. اضطراب منجر  ارتباطی وجود داشته  و عصبانیت می تواند  بین اضطراب  واقع  در 
به حالت مزمن هوشیاری بیش از حد می شود و احساس می کند فرد در معرض خطر است، 
حتی زمانی که ممکن است دیگران علت این ترس را نبینند. برای شخصی که در برابر تهدید ها 
واکنش خشمگینانه دارد، اضطراب باعث تشدید این حالت می شود و بنابراین موجب می شود با 

عصبانیت پاسخ دهند.
اضطراب اغلب به صورت احساس اطمینان نداشتن یا ترس آشکار می شود که می تواند به 

احساس خشم ثانویه منجر گردد.
وقتی صحبت از اضطراب می شود، همان عصبانیتی که در افسردگی می بینید، در افرادی 
که بیش از حد نگران هستند یا فکر های ناگهانی دارند، مشهود است. برای یک فرد مضطرب، 
عصبانیت بازتاب نیاز اصلی او برای از بین بردن احساسات ناخوشایند است. آن ها وقتی شدیداً 
مضطرب هستند، حداکثر توانایی خود را دارند و غریزه بقا در آن ها سر برآورده و باعث می شود تا 

با استرس بیشتر، چه تصور شده و چه واقعی، مبارزه کنند.
 راه سالم برای مقابله با خشم چیست؟

عصبانیت یک احساس ارزشمند است که به ما اجازه می دهد تا وقتی به هر طریقی احساس 
خطر می کنیم، از آن آگاه شویم. شناختن و جستجوی علت نه تنها قابل قبول است، بلکه راهی 
سالم است، زیرا باعث می شود استاندارد های خوبی را برای ایمنی خود و چگونگی رفتار با 

خودمان تعیین کنیم.
بپذیرید که خشم طبیعی است

شناخت خشم، بررسی کردن آن در خودمان و پذیرفتن این که احساسات عادی و مفید 
هستند، همگی واکنش های سالمی هستند.

مهم است یاد بگیرید احساسات خود را بشناسید و با آن ها ارتباط برقرار کنید. این کار می تواند 
به شما کمک کند تا درک کنید گاهی اوقات این احساس در واقع عصبانیت نیست و می تواند 

باعث یادگیری مهارت ها برای مدیریت احساسات دیگر شود.
یا احساسات  با خشم  آن ها  که  نیز صادق است. هنگامی  در کودکان  این موضوع حتی 
ناراحت کننده دست وپنجه نرم می کنند، هرچه زودتر والدین یا سرپرستان می توانند به آن ها 
کمک کنند تا مهارت های کنترل خشم را بیاموزند و می توانند در بزرگسالی سالم تر با این 

احساسات کنار بیایند.
روش های مثبتی برای خاموش کردن آتش خشم پیدا کنید

یافتن راه های مثبت یا بی طرفانه برای خاموش کردن آتش خشم، یک مهارت لازم منعطف 
است. وقتی ما یاد می گیریم که چگونه بتوانیم ناراحتی احساس عصبانیت را بدون آسیب رساندن 
به خود یا شخص دیگر کنترل کنیم، توانایی خود را برای هدایت مشکلات آینده و بهبود روابط 
خود افزایش می دهیم. از آنجا که خشم یک احساس طبیعی است، روش های سالم و طبیعی 
برای مدیریت این احساسات وجود دارد. هنگام احساس خشم، اولین کاری که باید انجام دهید 

این است که این هیجان را احساس کرده و آن را پردازش کنید.
تلاش برای سرکوب آن نه تنها ناسالم است، بلکه اگر آماده نباشید دیر یا زود بیرون می خزد. 
لحظه ای نفس بکشید و به این فکر کنید که محرک این خشم چیست و چگونه می توانید شرایط 

را کنترل کنید. بررسی چرایی عصبانیتتان می تواند به شما کمک کند تا این الگو را بشکنید.
الگو ها را تغییر دهید 

می توانید آنچه را که درد و عصبانیت را با آن مرتبط می کنید تغییر دهید.
تغییر دهید.  را  الگو های خود  به یک روش خاص، می توانید  به جای واکنش نشان دادن 
به عنوان مثال، اگر جدایی ناخوشایندی داشته اید وقتی به گذشته و همسر سابق خود فکر 
می کنید لازم نیست عصبانی شوید. می توانید نسبت به آن شخص خاص بی تفاوت باشید. این 

امر منجر به ناامیدی کمتر و مهم تر از همه، در دست گرفتن احساسات می شود.
متخصصین همچنین رویکرد خونسردتری را توصیه می کنند. شما می توانید آهنگ صدایی 
که در سرتان هست را از چیزی ترسناک به موضوعی مسخره و کمتر ترسناک، مانند شخصیت 
کارتونی تغییر دهید. این کمی عجیب به نظر می رسد، اما به ما اعتماد کنید، این کار بسیار مؤثر 

است. امتحان کنید.
برایش نام بگذارید تا رام شود!

شناسایی خشم می تواند به فرونشاندن آن کمک کند. سالم ترین راه برای مقابله با خشم این 
است که متوجه آن باشید، به آن فضا دهید و سعی کنید بیشتر بر رویداد یا علت، تمرکز کنید 
تا واکنش به موقعیت یا واقعیتی که باعث عصبانیت شده است. درمورد آن صحبت کنید، 

چشم انداز دیگری را جستجو کنید و سعی کنید آن را از دید شخص مقابل درک کنید.
به دنبال کمک حرفه ای باشید

ابزار های سالم بسیاری وجود دارد که می توانید برای مدیریت پاسخ خشم، از جمله کار با یک 
فرد حرفه ای، استفاده کنید.

یادگیری کسب زمان لازم برای پردازش موقعیت و پاسخ به جای واکنش، در محدودکردن یک 
طغیان خشم مفید است. کار با یک متخصص بهداشت روان آموزش دیده می تواند در درک اینکه 

خشم شما از کجا نشئت می گیرد و مکانیسم های یادگیری برای شناخت احساسات گم شده 
مفید باشد.

روش های ناسالم برای مقابله با خشم چیست؟
وقتی عصبانی هستید، ممکن است وسوسه شوید پرخاشگری کنید. این کار را نکنید. نه تنها 
می تواند شما را در یک موقعیت خطرناک قرار دهد، بلکه طبق یک مطالعه منتشر شده، این فقط 

باعث می شود که شما احساس بدتری داشته باشید، نه بهتر.
خشونت

خشم اغلب به عنوان بهانه ای برای راهبردهای منفی یا آسیب زننده استفاده می شود. خشونت 
علیه دیگران، اشیا، یا خود ما می تواند توسط خشم تقویت شود.

این نوع رفتار منفی می تواند اثر »گلوله برفی« داشته باشد. وقتی عصبانی هستید اعمال 
خشونت کلامی یا جسمی هرگز فکر خوبی نیست. این نوع رفتار ها به دلایل زیادی ناسالم 
هستند، اما در نهایت می تواند باعث رنج بیشتر مانند پایان رابطه یا اشتغال، مشکلاتی در مدرسه 

یا حتی مشکلات حقوقی بدتر شود.
سوءمصرف مواد

یک روش ناسالم دیگر برای کنار آمدن با خشم، نوشیدن مشروبات الکلی یا مصرف مواد مخدر 
است. استفاده از مواد و رفتار های پرخطر نیز از مصادیق خودآزاری است و فرد عصبانی را بیشتر 
به خطر می اندازد، اگرچه می تواند در لحظه احساس خوبی به شخص دهد و به کاهش درد و 
عصبانیت کمک کند، اما بدون پرداختن به ریشه های اصلی عصبانیت و رفتار می تواند به روابط 

آسیب برساند.
آیا می توان کمتر عصبانی شدن را آموخت؟

گرچه ممکن است یادگیری چگونگی کاهش خشم دشوار به نظر برسد؛ اما کنترل خشم با 
اقدامات کوچک امکان پذیر است. در هر شرایط معین یک فرد می تواند یاد بگیرد که احساسات 
خود را تا حدی تنظیم کند. با این وجود اولین قدم ضروری در تنظیم هیجانی، خود همدلی 
)پذیرش این احساس و شناختن حق خود برای داشتن چنین احساسی( است. به جای اینکه 

سراسیمه غرق مثبت شدن سمی شوید، به خود اجازه دهید احساس ناراحتی کنید.
بااین حال، پس از تأیید احساسات منفی، کار با روش هایی مانند ذهن آگاهی، ارتباطات یا 

حواس پرتی برای فرونشاندن این احساسات مفید است.
کمتر واکنش پذیر باشید

کار بر روی ذهنیت و نحوه مشاهده عوامل استرس زا یک روش قدرتمند برای بهبود سلامت 
روان شما است. وقتی ما بر روی کاهش دادن میزان واکنشمان کار می کنیم، همه چیز تا این 
حد موجب اذیتمان نمی شود. این بدان معناست که به راحتی، تحریک و عصبانیت کمتر اتفاق 

می افتد.
فردی که پس از تشخیص ابتلای پدرش به سرطان به بمبی از خشم تبدیل شده بود می گوید: 
واکنش اولیه من عصبانیت و ناراحتی بود. غمگین بودن معقول و گاهی لازم است. با این وجود 
عصبانیت بی حاصل می باشد. من عصبانیت خود را به دویدن هدایت کردم و در نهایت چهار 
ماراتن را در سال گذشته به پایان رساندم. با شناسایی اشتیاق و هدفم، من توانستم خشم را از 

ذهنیت خود پاک کنم و بابت زندگی روزانه ام همیشه شاکر باشم.
شما لزوماً نمی توانید آنچه را که برایتان اتفاق می افتد کنترل کنید؛ اما نحوه عکس العملتان در 
برابر آن را می توانید تحت کنترل داشته باشید. آنچه به خود اجازه می دهید از آن عصبانی شوید 

انتخاب شما است.

چرا عصبانی می شویم؟

راهکار هایی برای کنترل خشم و عصبانیت
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گزارش: بهمن اطمینان

قیام خونین مردم قم  علیه رژیم پهلوی در 19 دی 1356، نقش مهمی در 
تعمیق پیوند میان مردم و روحانیت، دمیدن روح تازه ای در کالبد مبارزان و پایان 
دادن به تئوری جدایی دین از سیاست ایفا کرده و به تعبیر رهبر معظم انقلاب، 

تجلی گاه ایمان و غیرت دینی مردم بود.
در 19 دی 1356،  اهانت عوامل رژیم به ساحت حضرت امام راحل در روزنامه 
اطلاعات، موجی از اعتراض ها و واکنش ها را به همراه داشت که در نتیجه آن 
تعدادی از مردم در شهر مقدس قم به خاک و خون کشیده شدند و با فراگیر شدن 
این قیام و واکنش های متفاوت داخلی و بین المللی به جنایات رژیم، به اعتقاد 
تحلیل گرایان، فرآیند پیروزی انقلاب اسلامی وارد فاز جدیدتری شده بود و رژیم با 

گسست و انحطاط و فشارهای غیرقابل تصوری مواجه شد. 
آنچه بیش از همه در جریان این قیام، چهره و ماهیت درونی عوامل رژیم را 
برملا کرده بود، خشونت عریان  و بی رحمی تام و تمام نسبت به معترضان و 
قیام کنندگان بود به گونه ای که در گفت وگویی که خبرگزاری ایرنا با بازماندگان 
و یا شاهدان عینی این حادثه در قم انجام داده است، این خشونت عریان، بی 
رحمی رژیم و تلاش رژیم برای ایجاد رعب و وحشت در بین مردم،  از کلیدواژه 

های مشترک همه آنهاست.
*شروع ماجرای قیام 1۹ دی در قم

با انتشار مقاله توهین آمیز روزنامه اطلاعات در 17 دی 56 تحت عنوان "ایران 
و استعمار سرخ و سیاه" موجی از اعتراضات علیه رژیم پهلوی در کشور آغاز شد، 
روز هیجدهم دی ماه  مراجع و علمای قم کلاس های درس خود را تعطیل کردند. 
پس از تعطیلی کلاس های حوزه، طلاب به سوی میدان آستانه سرازیر شدند و از 

آنجا تصمیم گرفتند در مقابل بیت مراجع و علما تجمع کنند.
البته همسر شهید غلامرضا همراهی یکی از شهدای قیام 19 دی قم در  گفت 
وگوی اختصاصی با خبرنگار ایرنا  به ریشه قیام می پردازد و می گوید: مردمی 
که از شهادت سید مصطفی خمینی فرزند برومند امام راحل به شدت ناراحت 
و عصبانی بودند با اهانت این روزنامه به امام راحل کاسه صبراشان به سر آمده 
و با تمام وجود دنبال انتقال از رژیم بودند، در حقیقت شهادت فرزند امام برای 

متدینین غیر قابل تحمل بود.
کبری فرهاد زاده افزود: شهید همراهی چنان از جنایات رژیم  عصبانی بود که 3 
ساعت قبل از شهادت از پدر و مادر و همسرش حلالیت طلبیده بود و گویا از قبل 

می دانست که برای شهادت به صحنه مبارزه می رود .
 روز 19 دی بازاریان و سایر اقشار به طلاب پیوسته و قیام جنبه عمومی پیدا 
کرد، بازار قم تعطیل شد و بازاریان در یک راهپیمایی به سمت آستان مقدس 
حضرت معصومه)س( حرکت کردند و در بین راه بسیاری از مردم و طلاب حوزه 
علمیه نیز به آنان پیوستند و مقصد نهایی آنها نیز منزل علما بود و تجمع هایی 
در مقابل بیوت آیات میرزا هاشم آملی، علامه طباطبایی، مکارم شیرازی، وحید 
خراسانی،  نوری همدانی، محمد یزدی و مشکینی انجام دادند. این علما نیز با 
سخنرانی های روشنگر خود، شدیدا به رژیم پهلوی حمله کرده و حمایت خود را از 

امام خمینی)ره( اعلام کردند.
کبری فرهاد زاده همسر شهید غلامرضا همراهی در ادامه گفت و گو می افزاید: 
در روزهای 17 تا 19 دی 1356، بیوت و دفاتر علما روی مبارزان باز بود و معمولا 
هر ساعت در بیت یکی از این بزرگان مراسم سخنرانی علیه جنایات رژیم برپا بود، 

به گونه ای که شهید همراهی در یک روز در چندین سخنرانی شرکت کرده بود.
قاسم قاسمیان برادر شهید حسین قاسمیان که در روز 19 دی همراه برادرش 
در این قیام حضور داشت، نیز در این زمینه به خبرنگار ایرنا گفت: آیات عظام 
طباطبایی، گلپایگانی، مکارم شیرازی، نوری همدانی، وحید خراسانی و محمد 
یزدی و سایر بزرگان قم در روزهای 17 تا 19 دی برعلیه رژیم فعالیت های زیادی 
می کردند و به شدت فعال بودند و مردم نیز در مقابل بیوت و دفاتر آنها تجمع می 

کردند و آنها نیز با سخنان خود دست به روشنگری می زدند. 
پایگاه اطلاع رسانی آیت الله مکارم شیرازی نیز به روایت  قیام 19 دی قم 
پرداخته و نوشته است: رحلت شهادت گونه مرحوم آیت الله مصطفی خمینی 
فرزند امام )رحمت الله علیه( در آبان 1356، شتاب خاصی به حرکت انقلاب 
اسلامی بخشید و بار دیگر امام خمینی) ره( به عنوان رهبر حرکت اسلامی در 
جامعه مطرح گردید. از این رو دستگاه حاکم و به ویژه شخص شاه بر آن شد تا 
با توهین به ساحت امام )رحمت الله علیه( چهره ی ایشان را در انظار عمومی 
مشوش سازد و با نوشتن مقاله ای با صراحت به آن بزرگوار توهین نماید. لذا شاه 
دستور نگارش »ایران و استعمار سرخ و سیاه« را صادر کرد و انتشار مقاله که 
نویسنده ی آن »احمد رشیدی مطلق« ذکر شده بود  به طور صریح بی حجابی را 
فضیلت دانسته و حجاب، کهنه پرستی و ارتجاع سیاه معرفی و به ساحت مرجع 
عالم تشیّع، امام خمینی )رحمت الله علیه( اهانت کرده و قیام پانزده خرداد 

1342، توطئه استعمار سرخ و سیاه معرفی شده بود.
با پخش سراسری روزنامه اطلاعات و رسیدن آن به شهر قم،. طلاب جوان، پس 
از خواندن مقاله، به خشم آمدند، مدرسین حوزه علمیه قم نیز پس از اطلاع از 
محتوای مقاله، در بیت آیت الله نوری همدانی گرد آمدند و هجدهم دی، درس 

های حوزه تعطیل شد.
صبح هجدهم دی، طلاب با تشکیل اجتماعی بزرگی، در مقابل بیت مرحوم 
آیت الله العظمی گلپایگانی تجمع کردند و معظم له سخنانی در مخالفت با رژیم 
شاه و حمایت از امام خمینی بیان فرمودند.سپس راهپیمایان، در مقابل منزل 
مرحوم علّامه طباطبایی تجمع کردند. اما به علت کسالت علامه، آیت الله محمد 

یزدی، به نمایندگی از طرف ایشان سخنانی ایراد کرد.
تظاهر کنندگان، آن گاه در مقابل منزل و مدرسه آیت الله مکارم شیرازی تجمع 
کردند و ایشان طی سخنان تاکید کرد: بدانید که در صدر اسلام تاکنون برنامه 
همین طور بوده و به پیغمبران اهانت می کردند تا این زمان که بر می دارند در 
یک کاغذ پاره به مرجع بزرگ توهین می کنند ، مسأله، مسأله ی هتاکی نسبت به 
آیت الله العظمی آقای خمینی نیست، این در واقع هتاکی به تمام مقدسات و به 
همه ماست ... طلاب نباید از همدیگر جدا شوند و باید وحدت داشته باشند، اگر 
بناست زنده بمانیم، همه باید زنده بمانیم و اگر بناست بمیریم، همه باید بمیریم، 

جدایی بین ما نخواهد بود.
*واکنش رژیم شاه به قیام مردم

راهپیمایی مردم در حمایت از مرجعیت دینی باعث واکنش خشونت بار مامورین 
رژیم پهلوی شد و  در شهر قم تظاهرات مردم در چهار راه بیمارستان )شهدا( مورد 
هجوم نیروهای پلیس قرار گرفت و کم کم درگیری به خیابان های صفائیه، ارم، 

چهارمردان، میدان آستانه، خیابان حجتیه و کوچه های اطراف کشیده شد.
قاسم قاسمیان به عنوان شاهد عینی حادثه در ادامه گفت وگو با خبرنگار ایرنا در 
شرح روز حادثه  گفت: ماموران بی محابا به سمت مردم شلیک می کردند، من و 
برادرم از دفتر آیت الله نوری همدانی خارج و به سمت چهارراه بیمارستان حرکت 
کردیم و در نزدیکی مدرسه حجتیه، من مصدوم شدم و بعد از آن از برادرم حسین 
خبر نداشتم. با پیگیری هایی که انجام دادیم متوجه شدیم ایشان را  شهید و 

جنازه ها را به تهران منتقل کردند.
وی گفت: آنها از هر فرصت و با استفاده از هر ابزاری برای حمله به مردم استفاده 

می کردند. 
است:  حاکی  اسلامی  انقلاب  اسناد  سازمان  های  گزارش  دیگر  سوی  از 
ماموران با استفاده از گاز اشک آور مردم را متفرق می کردند، مردم مجروحان را 
به بیمارستان منتقل می کردند. در این حین بسیاری نیز به شهادت می رسیدند و 

خبر شهادت ده ها تن بر خشم و نفرت مردم می افزود.
مردم نیز در مقابل این خشونت رژیم، شعار "مرگ بر شاه"، "مرگ بر این حکومت 
یزیدی" و "درود بر خمینی بت شکن" را سردادند و جنگ و گریز تا پاسی از شب 
ادامه داشت. نیروهای پلیس در مناطق حساس مستقر شده بودند و نوعی 

حکومت نظامی استقرار یافته بود.
وگوی  گفت  در  نیز  قم  قیام 19  شهدای  از  انصاری  محمدرضا  شهید  پدر 
اختصاصی با خبرنگار ایرنا از خشونت بسیار زیاد و ترس رژیم از فراگیر شدن قیام 
گفت و خاطرنشان کرد: در چهارراه بیمارستان با شلیک مستقیم به قلب پسرم، 
او را شهید کردند و جنازه ایشان را به بیمارستان گلپایگانی منتقل کردند، شهادت 
ایشان چنان فجیع بود که آرزو می کردم  مادرش با پیکر پسرش با این وضعیت 

مواجه نشود و اجازه این کار را هم ندادیم.
سازمان اسناد انقلاب اسلامی در ارتباط با خشونت رژیم اعلام کرد: تعداد 
شهدای 19 دی به روشنی مشخص نشد و ساواک در اسناد خود تنها به نام برخی 
از شهدا اشاره کرد که از آن جمله می توان به طلبه شهید محمدرضا انصاری، 
شهید حیدر رضایی 13 ساله، طلبه شهید مرتضی شریفی، علی اصغر خمسه ای، 

طلبه شهید علی اصغر ناصری و شهید غلامرضا همراهی اشاره کرد.
خشونت رژیم در قیام 19 دی قم چنان فجیع بود که "آنتونی پارسونز" در 
خاطرات خود که بخشی از آن در کتاب غرور و سقوط منشر شده،  نوشت: » 
نیروی مسلح ارتش فراخوانده شد و برای ایجاد وحشت و تفرقه یا با برنامه قبلی، بر 
روی جمعیت آتش گشود. تعدادی از مردم کشته شدند که طبق گفته دولت کمتر 

از ده نفر و طبق گفته مخالفان حکومت نزدیک به صد نفر بودند."
کبری فرهاد زاده در ادامه گفت وگو با ایرنا نقل می کند:" در عصر 19 دی سال 
1356 همسرم به همراه یک روحانی اهل کرمانشاه در چهاراه بیمارستان قم در 

حالی که در حال پایین کشیدن تابلو حزب رستاخیر بودند، با شلیک مستقیم 
گلوله به شهادت رسیدند. وی گفت:" اوج حماقت و خشونت رژیم در آن حادثه به 
حدی بود که سه کودک خردسال در کنار همسرم و یک طلبه کرمانشاهی به دلیل 

گلوله باران ماموران، به شهادت رسیدند."
طلاب و روحانیون حوزه علمیه قم درباره جنایات رژیم پهلوی در 19 دی در سال 
1356 در اطلاعیه ای نوشتند: »هیأت حاکمه جبار برای هدم اسلام و مسلمین و 
کوبیدن حوزه های علمیه هر روز به نقشی دست می زند و به ایجاد محیط وحشت 
و خفقان قناعت نکرده و مستقیماً دست به کشتار مردم و طلاب بی پناه حوزه 
علمیه قم زده است و نیمه شب مقدار زیادی از اجساد را به دریاچه نمک قم ریخته 
است... دیشب عوامل رژیم  به انبوه مردمی که برای دادن خون به زخمی ها 
مراجعه می کردند می گفتند خون قبول نمی کنیم؛ آری باید نیمه جان ها بمیرند.

*آزار خانواده های شهدای 19دی
تعدادی از خانواده های شهدای 19 دی که در جریان این گزارش به گفت 
وگوی اختصاصی با ایرنا پرداختند از جلوگیری از مراسم تدفین و تشییع شهدا و 

آزار خانواده های شهدا سخن گفتند.
همسر شهید غلامرضا همراهی می گوید: شهید همراهی روز 19  دی در قم 
به شهادت رسید ولی رژیم جنازه ها را ربوده و به تهران منتقل کرد، خانواده به 
مدت هشت روز دنبال آقای همراهی بودند تا بعد از جستجو و رایزنی های برخی 
اقوام، جنازه ایشان را در تهران پیدا کردند. از خانواده تعهد گرفتند که حق برگزاری 
مراسم و یا اقدامی دیگری ندارید خودمان شهید را دفن می کنیم. سرانجام آنها 
بعد از هشت روز شهید غلامرضا همراهی را در قطعه 15 ردیف 19 بهشت زهرا به 

خاک سپردند و اجازه انتقال ایشان به قم را به ما ندادند.
پدر شهید محمدرضا انصاری نیز داستان مشابهی را در مورد انتقال جنازه 
پسرش به تهران و تهدید خانواده مبنی بر عدم برگزاری مراسم ختم روایت کرد و 
گفت: رژیم بی رحم و سفاک پهلوی فرزندم را بی رحمانه با شلیک مستقیم گلوله 
به قبلش، به شهادت رساند و جنازه را به تهران منتقل کرد و اجازه برگزاری مراسم 

و یا دفن ایشان توسط خانواده را ندادند.
برادر شهید قاسم قاسمیان نیز  می گوید: جنازه شهید قاسمیان را به تهران 
منتقل کردند با پافشاری و تلاش برخی بزرگان و افراد در نهایت با حضور محدود 

خانواده پیکر ایشان را در تهران بسیار غریبانه به خاک سپردند.
*واکنش امام راحل و مراجع تقلید به قیام 1۹ دی قم

امام  اشرف رسید،  به نجف  در 19 دی  پهلوی  رژیم  زمانی که خبر جنایت 

خمینی)ره( نیز در یک سخنرانی بسیار مهم و شدیداللحن در مسجد شیخ 
انصاری نجف، درباره نقش مستقیم محمدرضا پهلوی در فجایع 19 دی فرمودند: 
»در زمان شماها هم که مبتلای به این "شاخدار بی عقل" شدید، گمان نکنید که 
یک     تیر تفنگ   انداخته بشود در ایرانْ طرفِ یک آدمْ بدون اذن شاه. هیچ همچو 
گمانی     نکنید که رئیس نظمیۀ قم، رئیس سازمان  قم، پلیس قم، یک همچو جرأتی 
داشته باشد     که تفنگ بزند و مردم کشی کند. هیچ، گمان این مطلب را هیچ 
عاقلی نباید ببرد. تمام اینها     گزارش داده می شود که وضع اینطور است، و تصریحاً 
خود این خبیث باید دستور بدهد     که بزنید. 15 خرداد را خود این خبیث از قراری 

که گفتند در طیاره، در هلیکوپتر، چرخ     می زد و فرمان می داده"
ابراهیم طالبی دارابی در کتاب جایگاه قیام 19 دی 1356 در انقلاب اسلامی 
نوشته است: امام در پیامی به ملت ایران به مناسبت کشتار وحشیانه مردم قم در 
19 دی 56، رژیم پهلوی و آمریکا را به شدت مورد حمله قرار می دهند و به ملت 
ایران مژده می دهند که »رژیم ستمگر شاه نفس های آخرش را می کشد« و تأکید 
می کنند که »این قتل های بی رحمانه نشانه وحشت زدگی و حرکات مذبوحانه 

است"
وی در صفخه 93 این کتاب می افزاید: حضرت امام)ره( در این پیام علاوه بر 
محکوم کردن رژیم منحوس پهلوی و تأکید بر ویرانی بنیادهای حکومت ارباب و 
نوکری محمدرضا پهلوی، بر مشی سیاسی "مبارزه قانونی" با رژیم پهلوی که از 
سوی برخی از افراد و گروه های سیاسی چون نهضت ملی تعقیب و دفاع می شد 

خط بطلان کشیدند و راه مبارزه با رژیم پهلوی را در نفی کامل آن معرفی کردند 
و از همه مبارزین و انقلابیون خواستند »به آنها که از چهارچوب قانون اساسی 
دم می زنند تذکر اکید دهند که با این کلمه صحه بر رژیم سلطنتی فاسد موجود 
نگذارند که تا این دودمان فاسد بر مقدرات کشور حکومت می کند نه از آزادی و 

استقلال کشور خبری است و نه مردم روی سعادت می بینند.
بر اساس اسناد، آیت الله گلپایگانی نیز در جمع طلاب می گوید: خداوند 
شما طلاب را تأیید فرماید که با چنین وحدتی به اینجا آمده اید و مقابل  اهانتی 
که به مقام روحانیت شده است، احساس مسئولیت کرده اید. وحدت شما در این 
امر مهم بیش از ورود رئیس جمهور آمریکا و هر رئیس جمهور دیگر که به ایران 
بیاید و نفعی عاید آنها کند، برای آنها شکننده است. وحدت خود را حفظ کنید 
و به اعتراض آرام خود ادامه دهید و مقاومت کنید... اینها دروغ می گویند که ما با 

کارهای آنان موافقیم، همه علما مخالف اند.
آیت الله مکارم شیرازی هم در مسجد امیرالمومنین)ع( قم طی سخنانی ضمن 
از روحانیت  را به حمایت  آمیز روز 17 دی، مردم  محکوم کردن مقاله توهین 
فراخوانده و گفته بود: »اگر واقعا بنا هست بمیریم همه دست به دست هم بدهیم 

و با هم بمیریم و اگر بناست زنده بمانیم همه با هم زنده بمانیم.«
آیت الله نوری همدانی از علمای فعال در قیام 19 دی مردم قم نیز سخنرانی 
کرد، به گونه ای که مرحوم محمد عرب سال گذشته در گفت وگوی اختصاصی 
با ایرنا در ارتباط با نقش آفرینی های ایشان چنین گفت: در روز 17 دی ماه در 
منزل آیت الله نوری همدانی تصمیم گرفته شد که درس های حوزه های علمیه 
در روز 18 دی ماه تعطیل شود و در روز هجدهم بازار قم نیز در پشتیبانی از علما 
و طلاب تعطیل شد و همه به سمت بیوت مراجع تقلید رفتند.  بنده صبح آن روز 
به همراه یکی از افراد تبعیدی در شهر قم نظاره گر وضعیت بودیم وعصر نیز به 
راهپیمایان و معترضان پیوستم، عصر روز 19 دی بار دیگر به سمت منزل آیت 
الله نوری همدانی حرکت کردیم و آنجا آقای موسوی تبریزی داماد آیت الله نوری 
همدانی برای مردم سخنرانی کرد و بعد از آن، خود آیت الله نوری همدانی در بین 
مردم حاضر شد و سخنرانی توفنده ای را انجام داد و ایشان در پشتیبانی از امام 
خمینی و مردم سخنان بسیار خوب و محکمی را بیان کرد و جمعیت به سمت 
چهارراه بیمارستان راه افتاد. آیت الله نوری همدانی نیز تا قسمتی از مسیر همراه 
جمعیت بود و ما به سمت چهارراه بیمارستان رفتیم و گاردی های رژیم همه مجهز 
ایستاده بودند، یکی از آنها با پرتاب پاره آجر، شیشه بانک صادرات را شکست و این 

را بهانه ای برای حمله به مردم قرار داد و چند تیر هوایی نیز شلیک شد."

* تبعید برخی از علما و دست اندرکاران قیام 1۹ دی
در کتاب  پرونده واقعه 19 دی قم که توسط سازمان اسناد انقلاب اسلامی 
در  پراکنده  به صورت  تظاهراتی  نیز  روز 20 دی ماه  است:  آمده  منتشر شد، 
اطراف حرم و مدرسه خان شکل گرفت ولی با حضور پلیس جمعیت پراکنده شد. 
کمیسیون امنیت اجتماعی قم روز 21 دی ماه تشکیل شد و هفت نفر از مدرسین 
قم و سه نفر از بازاریان را محرک اصلی شناخت و آنان را به تبعید محکوم کرد که 
اسامی و محکومیت آنها به این شرح بود: شیخ مرتضی فهیم کرمانی به سه سال 
اقامت اجباری در سقز،  شیخ محمد یزدی به سه سال اقامت اجباری در بندرلنگه، 
ناصر مکارم شیرازی به سه سال اقامت اجباری در چابهار، شیخ حسینی نوری 
همدانی به سه سال اقامت اجباری در خلخال، شیخ ابوالقاسم خزعلی به سه سال 
اقامت اجباری در بیجار، شیخ محمدعلی گرامی به سه سال اقامت اجباری در 
شوشتر، شیخ حسن صانعی به سه سال اقامت اجباری در میناب، حاج قاسم 
دخیلی به سه سال اقامت اجباری در تویسرکان، غلامحسین خردمند به سه سال 
اقامت اجباری در خوی و حسین سلیمانی به سه سال اقامت اجباری در تربت 

جام."
*پیش زمینه های اهانت به امام راحل 

در کتاب »انقلاب اسلامی از دی 1356 تا بهمن 1357« که توسط مرکز اسناد 
انقلاب اسلامی چاپ و منتشر شد، درباره عوامل پشت پرده انتشار مقاله توهین 
انتشار مقاله  امام راحل آمده است: برای ریشه یابی و شناخت دلایل  به  آمیز 
روزنامه اطلاعات از سوی رژیم پهلوی، می بایست کمی به عقب بازگشت تا زمینه 

روشن تری از این حرکت رژیم یا به عبارتی بهتر، اشتباه رژیم به دست آید.
آیت الله مکارم شیرازی در خاطرات خود در رابطه با نهضت نوزده دی سال 
1356 مردم قم، که در کتاب »حماسه 19 دی« به چاپ رسیده است، این نهضت 
را دارای ریشه های عمیق در زمان گذشته و مربوط به مبارزات ملت ایران به رهبری 
امام خمینی)ره( که از سال 42 آغاز شده بود عنوان کرد و بیان می کند: اما آنچه 
به عنوان علت تامه این حرکت محسوب می شود، مقاله ای بود که در روزنامه 
اطلاعات با نام مستعار »رشیدی مطلق« به چاپ رسید و طی آن به ساحت مقدس 
امام هتاکی شد و ظاهرا قصد آزمایش داشتند و می خواستند اگر عکس العملی 

نشان داده نشد، همه چیز را در هم بکوبند.
وحید الزمان  در کتاب »سیمای انقلاب ایران« در ارتباط با این حادثه می نویسد: 
بی شک سفر کارتر و سخنرانی اغراق آمیز او در ضیافت شامی که محمدرضا پهلوی 
برای او تدارک دیده بود، محمدرضا را بیشتر از پیش بر سیاست حمایتی دولت 

جدید آمریکا مطمئن ساخت.
ویلیام سولیوان سفیر وقت آمریکا در ایران در همین مورد می گوید: »نکته 
مهم و فراموش نشدنی این میهمانی سخنانی بود که پرزیدنت کارتر در سر میز 
شام خطاب به محمدرضا ایراد کرد. سفارت، نطق سنجیده و آرام بخشی برای 
رئیس جمهور تهیه دیده بود، ولی در میان شگفتی ما، کارتر بدون توجه به 
متنی که ما برای او تهیه کرده بودیم، فی البداهه شروع به صحبت کرد و مطالب 
اغراق آمیزی نسبت به محمدرضا پهلوی به زبان آورد. در همین سخنرانی بود که 
وی از محمدرضا به عنوان رهبر محبوب ملتش نام برد و ایران را یک جزیره ثبات در 
منطقه خواند، عناوینی که بعد از بروز بحران و آغاز انقلاب ایران، بارها و بارها برای 

اثبات عدم روشن ببینی رئیس جمهور آمریکا نقل و یادآوری شد.."
 به گفته آنتونی پارسونز سفیر وقت انگلیس در تهران، این توطئه مدت ها قبل 
برنامه ریزی شده بود و تصمیم گرفته شد که »برای بی اعتبار کردن امام خمینی 

مطلبی علیه او منتشر شود.
* فراگیر شدن قیام مردم قم

شعله زبانه های آتش قیام 19 دی ماه مردم قم با برگزاری چهلم شهدای قم در 
29 بهمن 56 در شهر تبریز باعث شد تا کنترل شهر مدتی از دست ماموران رژیم 
خارج شود و باعث به شهادت رسیدن تعدادی از مردم تبریز شد. بعد از قیام 19 
دی ماه فراگیر شدن نهضت و قیام های پی در پی، لرزه بر پایه های کاخ و بیداد 
ستمشاهی انداخت، از این رو نظام پهلوی تمام توان خود را برای سرکوب مبارزه 
ها و قیام های مردم به کار گرفت ولی نتوانست در مقابل مردم آگاه و ولایت مدار 

ایستادگی کند.
* نتایج قیام 1۹ دی

قیام 19 دی باعث دمیدن روح تازه ای در کالبد انقلابیون شده و انقلاب آهنگ 
و شتاب تازه ای به خود گرفت. مبارزه علیه رژیم طاغوت شکل همه جانبه ای پیدا 

کرد و خون تازه ای در رگ نهضت جوشیدن گرفت.
به دنبال قیام 19 دی، نهضت به شهرهای دیگر کشیده شد و حماسه چهلم ها 
شکل گرفت. تبریز، یزد، جهرم، تهران، مشهد و شهرهای دیگر کشور شاهد قیام 
هایی خونین در گرامی داشت شهدا بود. ابتدا مردم تبریز در چهلم شهدای قم 
به خاک و خون کشیده شدند و پس از آن شهرهای دیگر به همین ترتیب شاهد 

حماسه هایی جاوید بودند.
محمود صلواتی از مبارزان دوران انقلاب اسلامی نیز در ارتباط با قیام 19 دی و 
تاثیر آن در پیروزی انقلاب اسلامی گفت: قیام 19 دی، آغاز مردمی شدن حرکت 
انقلاب بود و تا قبل از آن، افراد محدود و روشنفکران در مبارزه ها شرکت داشته و 
مردم کوچه و بازار هنوز به میدان نیامده بودند، ولی به دنبال این قیام، چهلم ها 
شروع شده و بعد به هفدهم شهریور منجر شد و در میدان ژاله تعدادی به شهادت 

رسیدند و از آن به بعد آتش انقلاب فروزان شد و 22 بهمن به ثمر نشست.
پدر شهید محمدرضا انصاری از شهدای قیام 19 دی 1356 نیز به ایرنا گفت: 
بدون تردید قیام 19 دی نقش مهم و تعیین کننده ای در پیروزی انقلاب اسلامی 
ایران ایفا کرده است و اگر این حماسه ها، ایثارها و شجاعت های مردم در آن 
دوران خفقان و هدایت های امام راحل و مراجع تقلید نبود انقلاب به سرانجام  

نمی رسید.
 سرعت بخشیدن به روند انقلاب اسلامی،  جهت دادن به هویت اصلی انقلاب 
اسلامی، - وحشت رژیم از انقلاب رو به گسترش اسلامی، آشکار شدن دروغین 
بودن شعارهای حقوق بشر کارتر و فضای باز سیاسی رژیم،  بسط نفوذ و محبوبیت 
امام خمینی و  شکست متحجرین و مروجان نظریه  جدایی دین از سیاست، 
مردمی و فراگیرتر شدن نهضت اسلامی، سازماندهی و برنامه ریزی های نیروهای 
مذهبی و انقلابی و  آشکار ساختن ماهیت ضد مردمی رژیم پهلوی از نتایج مثبت 

و مؤثر قیام 19 دی قم این بود.
*قیام 1۹ دی 1356 مردم قم در بیان رهبر معظم انقلاب

سخنانی  طی  قم   مردم  دیدار  در  دی 1398  در 18  انقلاب  معظم  رهبر   
فرمودند: "قضیّه ی نوزدهم دی این جور بود که به خاطر دفاع از مقام مرجعیّت 
رهبر عظیم الشّان و بزرگ انقلاب که آن وقت در ایران نبودند، مردم قم به خاطر 
دفاع از ایشان آمدند در مقابل نیروهای مسلّح و بی رحم رژیم طاغوت سینه سپر 
کردند. مردم هیچ چیز نداشتند؛ دست خالی ]بودند[. چه چیز آنها را کشید 
وسط این میدان؟ ایمان و غیرت دینی؛ ببینید، اینها دو کلیدواژه است؛  ایمان 
و غیرت دینی. وقتی هم که آن مردم -که جمعی از مردم قم بودند البتّه-  آمدند 
به خیابانها و با پلیس مواجه شدند و با نیروهای رژیم مواجه شدند و تعدادی از 
اینها به شهادت رسیدند و تعدادی مجروح شدند و در واقع عناصر طاغوت به 
خیال خودشان اینها را تار و مار کردند، نه آن قیام کنندگان قمی و نه دیگران، 
هرگز فکر نمی کردند که همین حرکت، منشأ چه تحوّل عظیمی، نه فقط در 
کشور بلکه در دنیا خواهد شد. مگر نشد؟ همین حرکتی که در آن روز فقط 
به خاطر ایمان و غیرت دینی از سوی مردم انجام گرفت، خدای متعال به این 
حرکت برکت داد؛ ادامه پیدا کرد؛ پشت سرِ هم، اربعین ها مردم را کشاند به 
وسط میدان و امام بزرگوار هم رهبری کرد، و منتهی شد به قیام عظیم ماه بهمن 
سال بعد یعنی سال 57؛ همین حرکتِ یک تعدادی از مردمِ بااخلاصِ قم، یک 
چنین انقلاب عظیمی را کلید زد. البتّه عوامل زیادی وجود دارد؛ مهم این است 
که سرآغاز حرکت، یک اقدام مردمی از روی ایمان و غیرت دینی بود؛ این باید 

همیشه یادمان باشد."

قیامی که نماد ایمان و غیرت دینی مردم قم شد؛

قیام 19 دی ، برگ زرینی برتاریخ پرافتخار مردم قم
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در ۹ ماهه 1400؛
افزایش ۴۰ درصدی صادرات ایران به جهان

گفت:  ایران  تجارت  توسعه  سازمان  آفریقایی  عربی  بازرگانی  دفتر  مدیرکل 
صادرات ایران به جهان در 9 ماهه 1400 حدود 35 میلیارد و 144میلیون دلار 

بوده که نسبت به مدت مشابه سال قبل 40 درصد افزایش نشان می دهد.
ا.  اول هدف محصولات صادراتی ج.  افزود: در میان 20 کشور  پیلتن  فرزاد 
با میزان صادراتی در حدود 32 میلیارد و 537 میلیون دلار )92.6 کل  ایران 
صادرات( کشور های عربی شامل عراق با 6 میلیارد و 780 میلیون دلار و سهم 
19.3 درصدی )پس از چین( در رتبه دوم و امارات متحده عربی با 3 میلیارد و 
434 میلیون دلار و سهم 9.8 درصدی )بعد از ترکیه( در رتبه چهارم بازار های هدف 

صادراتی محصولات ایرانی قرار داشته اند.
وی ادامه داد: همچنین عمان با 442میلیون دلار و1.3 سهم از کل صادرات 
ایران طی مدت مذکور )پس از افغانستان، هند، پاکستان، اندونزی، تایلند( در رتبه 

10 کشور های هدف صادراتی ایران قرار گرفته است.
کشور سوریه نیز طی مدت مذکور با 163 میلیون دلار در ردیف 19 مهمترین 

بازار های هدف صادرات ج. ا. ایران قرار گرفته است.
ایران گفت:  تجارت  توسعه  آفریقایی سازمان  بازرگانی عربی  مدیر کل دفتر 
همچنین ج. ا. ایران در 9 ماهه ابتدای سال 1400 حدود 16 میلیارد و 622 
میلیون دلار )سهم 53 درصد از کل صادرات کشور( به 15 کشور همسایه داشته 
است که از این میزان حدود 10 میلیارد و 880 میلیون دلار به کشور های عربی 

حوزه خلیج فارس صادر شده است.
پیلتن ادامه داد: در میان فهرست فوق کشور های عراق رتبه اول و امارات )پس از 

ترکیه( در رتبه سوم طرف های صادراتی ج. ا. ایران قرار داشته اند.
همچنین عمان )پس از کشور های افغانستان، پاکستان( در رتبه 6 طرف های 

صادراتی ایران قرار داشته است.
کشور های کویت با 109 میلیون دلار و قطر با 108 میلیون دلار، کویت با 92 
و بحرین با 6 میلیون دلار )پس از کشور های روسیه، آذربایجان، ترکمنستان، 
ارمنستان و قزاقستان( به ترتیب در رتبه های 12 الی 14 طرف های صادراتی ج. 
ا. ایران در میان 15 کشور همسایه طی مدت مذکور قرار گرفته اند. عربستان نیز 
کماکان بدون کسب سهم قابل توجهی از صادرات ایران در رتبه آخر طرف های 

صادراتی ج. ا. ایران در میان همسایگان قرار داشته است.
وی یاد آور شد: صادرات ج. ا. ایران به عراق و امارات در 9 ماهه اول سال 1400 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته از نظر ارزش به ترتیب 14 درصد و 4 درصد 

رشد را نشان می دهد.
گفتنی است در مقایسه با مدت مشابه سال 1399، صادرات ج. ا. ایران به دیگر 
کشور های عربی مانند عمان 60 درصد رشد و قطر 13 درصد کاهش کویت 4 

درصد کاهش و بحرین حدود 12 درصد رشد را نشان می دهد.
 

عضو ناظر مجلس در شورای عالی بورس:

حمایت خوبی از بورس در بودجه ۱۴۰۱ 
خواهد شد

عضو ناظر مجلس در شورای عالی بورس گفت: حساسیت حمایت از بازار 
سرمایه در بین همه مسوولان وجود دارد و در این میان مجلس به دنبال ایجاد 

ساختارهای محکم و مستقل در سازمان بورس و اوراق بهادار است.
»محسن علیزاده« افزود: رویکرد رییس جمهوری و وزیر امور اقتصادی و دارایی 
راس  در  بازار  از  به طوری که حمایت  توجه است،  قابل  بازار سرمایه  به  نسبت 

برنامه های کمیسیون اقتصادی و دیگر کمیسیون ها قرار دارد.
وی بیان داشت: موارد حمایتی خوبی توسط رییس جمهوری و وزیر اقتصاد از 
بورس در بودجه 1401 گنجانده شده و حساسیت حمایت از بازار سرمایه در همه 

نمایندگان و کمیسیون های مجلس وجود دارد.
علیزاده با اشاره به اینکه کمترین تنش در بودجه 1401 از سوی مجلس برای 
بازار سرمایه وجود دارد، ادامه داد: به دنبال استقلال بخشی به ساختار سازمان 

بورس و اوراق بهادار هستیم.
این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: رییس سازمان بورس به عنوان 
عضو شورای پول و اعتبار و عضو ثابت هیات دولت در جلسه های مربوط به بازار 
سرمایه شرکت خواهد کرد و در همه این جلسه ها، نظر رییس سازمان بورس گرفته 
خواهد شد و به صورت رسمی نماینده کانون سهامداران حقیقی به اعضای شورای 

عالی بورس اضافه خواهد شد تا بتوانند از حقوق خودشان دفاع کنند.
وی درباره 16 و 14 ماده ای که در پیش نویس اصلاحیه قانون بازار سرمایه 
وجود دارد، خاطرنشان کرد: تقریبا بعد از جمع آوری نظر سایر تشکل ها و نهادها، 
از  که  پیشنهاداتی  اما در خصوص سایر  کرد  تمام  را  پیش نویس  این  می توان 
تشکل های مختلف از جمله سازمان بورس و اوراق بهادار آمده است، اگر قرار باشد 
به این مواد اضافه شود نیاز به زمان بیشتری است تا به جمع بندی نهایی و رای 

گیری در صحن علنی مجلس برسیم.

عضو هیئت مدیره انجمن صنایع روغن نباتی ایران خبرداد:

افزایش ۳۰ درصدی تولید روغن خوراکی
عضو هیئت مدیره انجمن صنایع روغن نباتی ایران گفت: تولید روغن نباتی در 
9 ماهه امسال، نسبت به مدت مشابه سال قبل، حدود 30 درصد افزایش یافته 

است.
رشید عزیزپور افزود: در 9 ماهه سال گذشته، یک میلیون و 250 هزار تن روغن 

نباتی تولید شده بود که امسال )در 9 ماه( , به یک میلیون و 650 هزار تن رسید.
وی گفت: در حوزه روغن های صنعتی نیز نسبت به سال گذشته رشد داشتیم به 
طوری که در 9 ماهه سال 99 , حدود 450 هزار تن روغن صنعتی تولید شده بود 

که امسال میزان تولید به 660 هزار تن افزایش یافته است.
عزیز پور افزود: امسال حوزه واردات و تولید روغن خوراکی با مشکل خاصی 
مواجه نبوده ایم و بواسطه شرایط کنترلی که ایجاد شده میزان عرضه و تقاضا کاملا 

رصد می شود.
عضو هیئت مدیره انجمن صنایع روغن نباتی ایران گفت: برخی مواقع در 
برهه هایی از سال، شاهد کمبود هایی در بازار روغن مصرفی خانوار بودیم که این 
موضوع بیشتر ناشی از جو روانی و انتشار اخبار کذب در فضا های مجازی بود که 
مصرف کنندگان به بازار هجوم می آورند و بیشتر از نیاز خود خریداری و در منزل 
انبار می کردند، اما خوشبختانه از ابتدای سال، کاهشی در تولید و واردات این 

کالای مصرفی رخ نداده است.

مدیرکل هماهنگی توزیع و فروش شرکت بازرگانی دولتی ایران خبرداد:

افزایش ۲۵ درصدی ذخایر شکر کشور
مدیرکل هماهنگی توزیع و فروش شرکت بازرگانی دولتی ایران از افزایش 25 

درصدی میزان ذخایر شکر کشور نسبت به سال گذشته خبر داد.
حجت براتعلی میزان ذخایر استراتژیک شکر را مطلوب علام کرد و گفت: از آغاز 

سال تاکنون 749 هزار تن شکر )خام( وارد شده است.
براتعلی افزود: از ابتدای سال تا پایان آذر ماه نیز برای تأمین این کالای اساسی، 
286 هزار تن شکر خام خریداری شده است. وی عنوان کرد: در 9 ماه از سال 
توزیع  شبکه های  طریق  از  عمومی  مصارف  برای  شکر  تن  هزار  جاری 446 

سراسری، فروشگاه های زنجیره ای، 
تعاونی ها و ... برای مصارف عموم 
در کشور توزیع شده است که این 
میزان نیز در مقایسه با سال گذشته 
مدیرکل  است.  برخوردار  رشد  از 
شرکت  فروش  و  توزیع  هماهنگی 
در  افزود:  ایران  دولتی  بازرگانی 
آذرماه امسال نیز 1303 تن شکر در 
بازار توزع شده است و نسبت به آذر 

99 افزایش داشته است.

نماینده قم در مجلس شورای اسلامی گفت: طی چند ماه اخیر فروش 
منابع نفتی افزایش یافته و درآمدهای نفتی ما بیشتر شده است، حدود 
پنج میلیارد دلار از منابع بلوکه شده، آزاد شده که بخش عمده ای از آن 

وارد کشور و مابقی نیز تبدیل به خط اعتباری شده است. 
 به گزارش پایگاه اطلاع رسانی احمد امیرآبادی فراهانی، این نماینده 
با  با عراق اظهار داشت:  ایران  ارتباطات خوب  بر  تاکید  با  همچنین 
پاکستان نیز ارتباطات مالی به خوبی پیش رفته و تبدیل به مبادله های 
تهاتری شده است، این مسائل موجب می شود تا در موضوع روابط 

خارجی و تنگناهای اقتصادی گشایش هایی به وجود بیاید. 
وی افزود: دولت در کنار مذاکره های وین، در حال گفت وگو و رایزنی 
با کشورهای همسایه نیز است و اقدام های بسیار سازنده ای در این 
خصوص انجام شده از جمله اینکه با عربستان گفتگوهایی آغاز شده و در 
سطح خوبی قرار دارد، همچنین به زودی امیر قطر به ایران سفر می کند 
و از سوی دیگر رئیس جمهور قرارداد گازی را با ترکمنستان منعقد کرده 

که بسیار مهم است زیرا وزیر نفت در دولت قبل موجب قطع ارتباط و بروز 
مشکل هایی میان 2 کشور شده بود.

بودجه  با  بودجه 1401  اینکه  بیان  با  قم  نمایندگان  مجمع  عضو 
سال های گذشته تفاوت هایی دارد افزود: دولت سیزدهم در این بودجه 

رابطه نفت، خزانه، بانک مرکزی و دولت را شفاف کرده است. 
امیرآبادی یادآور شد: دولت ها طی سال های گذشته ارز حاصل از 
فروش منابع نفتی را به بانک مرکزی انتقال داده و بانک مرکزی در ازای 
ارزها پول چاپ می کرد تا وزارتخانه ها بتوانند هزینه های جاری خود را 

پرداخت کنند. 
وی ادامه داد: اما دولت آیت الله رئیسی برای نخستین بار در مورد 
بودجه سال 1401 تصمیم گرفته تا ارز حاصل از فروش منابع نفتی را 
به جای بانک مرکزی به بانک ملی و سپه تحویل دهد و در قبال آن منابع 
ریالی دریافت کند و این گونه دیگر هیچ خلق پولی انجام نخواهد شد و 

پایه پولی افزایش پیدا نخواهد کرد.

عضو هیات رئیسه مجلس تصریح کرد: دولت در خصوص ارز 42 هزار 
ریالی در لایحه بودجه سال آینده اعلام کرده، 13 میلیارد دلار ارز برای 
برای دام و طیور  نهاده های کشاورزی مانند ذرت، سویا، جو  واردات 
پیش بینی کرده بود اما به دلیل کرونا قیمت نهاده ها در دنیا حدود 55 
درصد گران شده است یعنی باید به جای 13 میلیارد دلار، 19 میلیارد 

دلار ارز تحویل دهند. 
وی افزود: از سوی دیگر طی این چند سال این نهاده بعد از واردات به 
طور کامل در اختیار تولیدکنندگان و مردم قرار نمی گرفت، قبلا تا 50 
درصد این نهاده ها در اختیار تولیدکنندگان قرار می گرفت اما اکنون با 

تلاش های وزیر جهاد کشاورزی این رقم به 70 درصد رسیده است.
نماینده قم خاطرنشان کرد: دولت اعلام کرده، اکنون ارز 42 میلیون 
ریالی در اختیار ندارد و باید برای واردات نهاده های دامی ارز نیمایی 
را خریداری و آن را تبدیل به ارز یارانه ای کند و برای این کار و پرداخت 

مابه التفاوت ارز باید پول چاپ کند که تورم زا است. 
همچنین گفت: دولت می خواهد در سال آینده نهاده های دامی را آزاد 
کند اما در ازای آن 2 کار را به مجلس پیشنهاد داده تا تصمیم گیری شود،  
پیشنهاد اول پرداخت ماهی یک میلیون و 200 هزار ریال به عنوان یارانه 
به حساب 60 میلیون تَن یارانه بگیر است که مجلس معتقد است این 

اقدام تورم می آورد. 
وی بیان داشت: پیشنهاد دوم نیز این است که دولت به جای پرداخت 
یارانه فردی، یارانه و مابه التفاوت قیمت کالاهای اساسی را به حساب 
فروشندگان گوشت، مرغ و همچنین نانوایی ها و اریز کند. فعلا این 
موضوع با حضور کارشناسان مختلف در حال بررسی است تا بتوانیم 

بهترین تصمیم را در این خصوص در لایحه بودجه سال 1401 بگیریم.
مشکلات دریاچه نمک قم ظرف 6 ماه تعیین تکلیف می شود

نماینده قم در بخش دیگری از سخنان خود خاطرنشان کرد: بعد از 
سفر اخیر رئیس جمهور به قم، کارگروهی برای پیگیری و حل مشکلات 
دریاچه نمک قم تشکیل و مقرر شد، در طول 6 ماه این موضوع تعیین 
تکلیف شود، همچنین کارگروهی برای رفع موانع راه اندازی فرودگاه 

تشکیل و طی سه ماهه مسائل را پیگیری کند. 
وی بیان کرد: برای رفع مشکل های مباحث مختلف از جمله آب و 
فاضلاب، دانشگاه و بیمارستان ها، بحث های مفصلی انجام شده و قرار 
است، ساخت بیمارستان حضرت زهرا )س( آغاز شود و بعد از اتمام کار 

نوسازی چند بیمارستان دیگر در منطقه انجام شود. 
امیر ابادی ادامه داد: در خصوص اشتغال زایی چندین هزار میلیارد 
و  صنعت  کشاورزی،  حوزه های  در  قیمت  ارزان  تسهیلات  تومان 
گردشگری تصویب و تخصیص پیدا خواهد کرد، مصوبه های گسترده ای 

طی این سفر انجام شده و به زودی اجرایی خواهد شد.

امیرآبادی نماینده قم:

 پنچ میلیارد دلار از منابع بلوکه شده کشور آزاد شده است

معاون وزیر اقتصاد :
تورم حاصل از حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی مقطعی است

معاون امور اقتصادی وزارت اقتصاد با بیان اینکه حذف 
ارز 4200 تومانی غلط انداز است و عبارت دقیقی نیست، 
گفت: تداوم وضع موجود، به تورم پایدار منجر می شود و 
دامن می زند و از محل افزایش پایه پولی، تورم افزایش پیدا 
می کند در حالی که با تغییر روش حمایت از مصرف کنندگان 
افزایش قطعی را در قیمت برخی از اقلام خواهیم داشت و 
به همین دلیل بین این دو افزایش قیمت تفاوت معنادار و 

ماهوی وجود دارد.
سید محمد هادی سبحانیان درباره سیاست های دولت 
برای تک نرخی شدن ارز اظهار داشت:  آنچه که درباره تک 
نرخی شدن ارز در سال آینده گفته شده مربوط به حذف ارز 
4200 تومانی است. هر چند تفاوتی بین  نرخ ارز نیمایی و 
سنا وجود دارد اما این اختلاف و فاصله می تواند کاهش پیدا 
کند اما مبنا همان نرخ نیما خواهد بود و در حال حاضر هم 

عمده واردات مبتنی بر نرخ ارزی است که سازوکار نیما کشف 
می شود.

وی با اشاره به حذف ارز تک نرخی از سال آینده گفت: 
و  اساسی  کالاهای  بخش  در  چه  می شود  انجام  وارداتی 
چه در بخش کالاهای غیر اساسی به موجب قانون بودجه 
ارز 4200  توانست  می  دلار  میلیارد  باید 8  دولت   1400
تومانی استفاده کند اما دولت در بودجه سال اینده به موجب 
توافقاتی که با مجلس انجام شده بود باید به سمت باز توزیع 
منابع برود و نحوه حمایت خود را از مصرف کنندگان تغییر 

دهد.
اینکه  بر  تاکید  با  اقتصاد  وزارت  اقتصادی  امور  معاون 
معتقدم عبارت حذف ارز 4200 تومان عبارت دقیقی نیست 
و بار معنای منفی دارد و غلط انداز است، ادامه داد:  واقعیت 
این است که با یک روشی قصد حمایت از مصرف کنندگان 

از  حمایت  شیوه  است  قرار  حاضر  حال  در  که  داشتیم  را 
و  ناکارآمد  شیوه  قبل  روش  کند.  تغییر  مصرف کنندگان 
غیرموثری بود که قرار است آن را به شیوه موثر و کارآمد تغییر 

دهیم تا به جامعه هدف به درستی اصابت کند.
بار تورمی این سیاست اظهار داشت:  سبحانیان درباره 
نکته بسیار مهم است که نباید اینگونه تصور شود که اجرای 
این سیاست هیچ افزایشی را در قیمت ها ایجاد نخواهد کرد 
اما سوال این است که آیا تداوم وضع موجود یعنی تداوم 
اختصاص ارز ترجیحی به برخی از کالاها مانع از افزایش 
قیمت این کالاها شده و می شود؟حتما پاسخ این سوال 
منفی است. وی افزود: اتفاقا اعداد و ارقام تجربه شده در 
گذشته، نشان می دهد رشدی که در قیمت برخی از کالاها 
از جمله گوشت قرمز، گوشت مرغ، تخم مرغ و حتی روغن 
داشتیم، بیش از رشدی بوده که در شاخص کل با آن موجه 
بودیم به عبارت دیگر متوسط رشد قیمت این اقلامی که به 
نهاده های آن ها ارز ترجیحی اختصاص داده می شد، بالای 
200 درصد افزایش بوده است در حالی که شاخص کل از 
فرودین سال 97 تا به امروز کمتر از این میزان و اعداد را نشان 
می دهد. معاون وزیر اقتصاد گفت: انتخاب امروز از بین دو 
مسیری است و حذف ارز 4200 تومانی هرچند درصدی را 
به قیمت ها اضافه می کند اما این درصد حتما پایین تر و کمتر 

از تداوم و ادامه وضع موجود است.
سبحانیان تاکید کرد: نکته بسیار مهم تر این است که تداوم 
وضع موجود، به تورم پایدار منجر می شود و دامن می زند و از 
محل افزایش پایه پولی، تورم افزایش پیدا می کند در حالی که 
با تغییر روش حمایت از مصرف کنندگان افزایش قطعی را در 
قیمت برخی از اقلام خواهیم داشت و این جهت بین دو این 

افزایش قیمت تفاوت معنادار و ماهوی وجود دارد .          

وی درباره منشا تورم مقطعی قیمت ها پس از ارز 4200 
واردات  به  قبلا  مقطعی  تورم  محل  داشت:  اظهار  تومانی 
یکسری کالاهای مشخص شده ارز 4200 تومانی تخصیص 
داده می شد و با تغییر این شیوه و مدل قرار براین است که 

همان کالا با نرخ ارز بالاتری وارد شود.
معاون امور اقتصادی وزارت اقتصاد با اشاره به میزان تورم 
ایجاد شده پس از حذف ارز 4200 تومانی گفت: این یک 
غلط مصطلحی است که گفته می شود اگر نرخ ارز واردات ان 
کالا 5 برابر  شود بنابراین قیمت آن کالا هم باید 5 برابر شود. 

این محاسبات و تحلیل ها کاملا غلط است.
وی افزود: در حال حاضر بسیاری از نهاده های کالاهای 
تولیدی با نرخ ارز آزاد محاسبه می شود و یکی از چالش هایی 
که درباره ارز 4200 تومانی با آن مواجه بودیم و تولیدکنندگان 
درباره آن گلایه داشتند این بود که ارز 4200 تومانی به دست 
آنها نمی رسد و نهاده ها با ارز بازار آزاد به دست تولید کنندگان 
می رسید و تمام فرایند تولید کالای نهایی با ارز آزاد انجام 

می شد.
سبحانیان ادامه داد:  باید به این موضوع توجه داشته باشیم 
که ارز ترجیحی سهم قابل توجهی در قیمت تمام شده کالا 
ندارد و به این صورت نیست که بین قیمت ارز، قیمت نهاده 
و قیمت محصول رابطه یک به یک داشته باشیم و می توان 
گفت نهایتا 20 تا 30 درصد قیمت نهایی سهم قیمت ارز 

است.
معاون امور اقتصادی وزارت اقتصاد در پاسخ به این سوال 
که آیا یارانه جبران حذف ارز 4200 تومان برای هر نفر 90 تا 
120 هزار تومان خواهد بود، گفت: تا به امروز هیچ عددی 
نهایی نشده است و به محض اینکه اعداد و ارقام نهایی شوند 
مراجع رسمی دولت درباره آن اطلاع رسانی خواهند کرد.         

معاون حقوقی، امور مجلس و استانهای وزارت راه و شهرسازی با بیان اینکه برای آماده سازی ساخت مسکن حدود 30 هزار 
میلیارد تومان نیاز است، گفت:طرح جهش تولید با شرایط کم نظیر تامین زمین دولتی،  تسهیلات با دوره تنفس، تخفیفات 

مناسب در خدمات نظام مهندسی مورد استقبال قرار گرفته است.
«سید فرزاد نجات نیا« در مورد قانون جهش تولید مسکن گفت: بخش اعظمی از قیمت تمام شده مسکن، به قیمت زمین بر 
می گردد که مهمترین اقدام ویژه دولت در راستای اجرای قانون جهش تولید مسکن، تامین زمین بوده است که در هزار و 262 

شهر زمین برای ساخت مسکن می بایست آماده شود، و بخش اعظم آن فراهم گردیده است.
معاون پارلمانی وزیر مسکن راه و شهرسازی اضافه کرد: پرداخت تسهیلات با کارمزد پایین از دیگر امتیازات این طرح محسوب 
می شود که قرار است این تسهیلات ارزان قیمت -که از 450 میلیون در کلان شهرها تا 300 میلیون در شهرها کوچک و 250 

میلیون در روستاها - با باز پرداخت 20 ساله و دو سال تنفس به متقاضیان پرداخت شود.
نجات نیا موضوع تامین مسکن را فرابخشی خواند و گفت: اگرچه متولی امر مسکن وزرات راه و شهرسازی است، اما نیاز به 

حمایت و همکاری همه نهادها و سازمان ها در این حوزه وجود دارد.
وی با اشاره به تخفیف خدمات مهندسی و عوارض حوزه ساخت مسکن، گفت: 30 تا 50 درصد تخفیف خدمات نظام 
مهندسی  و عوارض شهرداری در این قانون برای ساخت مسکن در نظر گرفته شده، مساعدت در امتیاز بخشودگی مالیاتی 
- امکان تخفیف مبلغ یک میلیون تومان از هر باب مسکن نیز می تواند متصور باشد- برای بخشی از دهک های پایین خدمات 

مهندسی و عوارض به حداقل ممکن پیش بینی شده است.
معاون حقوقی، امور مجلس و استانهای وزارت راه و شهرسازی تصریح کرد:در حوزه ساخت مسکن علاوه بر تامین مالی به 
مجوزهایی نیاز هست که بتوانیم با رفع چالش های این بخش در تسریع تولید مسکن اقدام شود، البته صندوق ملی مسکن با 
همت مجلس و دولت در حال شکل گیری است و آیتم های درآمدی برای آن  پیش بینی شده است، اما واقعیت این است در قدم 
اول برای آماده سازی زمین برای ساخت مسکن نهضت ملی حدود 30 هزار میلیارد تومان نیاز است که در لایحه 1401، تنها 

15 هزار میلیارد تومان پیش بینی شده و از این مبلغ، 10 هزار میلیارد مجوزات فروش املاک تحت اختیار این وزراتخانه است.
نجات نیا با بیان اینکه در نهضت ساخت مسکن با تدبیر وزیر محترم راه و شهرسازی استانداران پیشروان این نهضت هستند 
و به این نقش پر رنگ استانداران از تصمیم گیری ستاد در مرکز تسهیل کننده امور خواهد بود، گفت: با تصمیم گیری حوزه 
مسکن در استان ها بخش اعظمی از مشکلات تامین زمین حل می شود. قوانین سفت و سختی در این حوزه وجود دارد که اگر 
بخشی از این اختیارات به استانداران داده شود این اشکالات به وجود نمی آید؛ مثلا در برخی مناطق مشکلات الحاق محدوده 

وجود دارد که باید در شورای عالی معماری بررسی شود و اگر این موضوع در اختیار استانداران باشد زودتر به نتیجه می رسد.

رییس مرکز پژوهش های اتاق بازرگانی ایران می گوید در فرایند نهایی شدن بودجه سال 1401، اشکالات و ابهاماتی 
وجود دارد که در صورت نپرداختن به آنها، بستر رانت های جدید در اقتصاد ایران شکل خواهد گرفت.

دولت سیزدهم در نیمه دوم آذر ماه، لایحه بودجه سال 1401 را به مجلس ارائه کرد. این لایحه که نخستین تجربه بودجه 
نویسی دولت جدید است، در هفته های گذشته در مجلس مورد بررسی قرار گرفته و نمایندگان فعلا به کلیات آن رای 
مثبت داده اند. محدودیت ها در تامین منابع مالی، نحوه اجرای قوانین مالیاتی و چگونگی حمایت از فعالان اقتصادی و 
مردم بخشی از دغدغه هایی بوده که در روزهای گذشته از سوی نمایندگان بخش خصوصی در رابطه با لایحه بودجه سال 

آینده مطرح شده و به نظر می رسد این بخش نظرات خاص خود را در این حوزه خواهد داشت.
محمد قاسمی – رییس مرکز پژوهش های اتاق بازرگانی ایران – در تازه ترین اظهارنظر در این رابطه از خطر ایجاد رانتی 

جدید در این حوزه خبر داده و از نادیده گرفتن بخش خصوصی در فرایند تدوین بودجه انتقاد کرده است.
وی  با بیان اینکه اتاق های سه گانه باید موضع هماهنگی درباره بودجه داشته باشند ادامه داد: نگاه ارباب-رعیتی دولت 
در بودجه 1401 تشدید شده است. برخلاف سال های قبل که بخش خصوصی ولو به شکل صوری دعوت می شد، 

امسال در فرآیند تدوین بودجه از اتاق های سه گانه هیچ دعوتی در ستاد تدوین بودجه به عمل نیامد.
او ادامه داد: نکته مهم اینکه در بند الف تبصره 18 به منظور توسعه سرمایه گذاری ها بر مبنای آمایش سرزمینی دولت 
تصمیم گرفته صندوق کارآفرینی امید را به صندوق پیشرفت و عدالت ایران با 31 صندوق استانی تابعه تغییر دهد. منبع 
مالی همه طرح ها در سطح استان و نظارت بر حسن اجرای طرح ها با شورای برنامه ریزی استان است. به نظر می رسد 

ممکن است توزیع رانت در شهرستان ها و استان ها از این محل اتفاق بیفتد.
قاسمی تأکید کرد: در واقع دولت قصد دارد از محل افزایش قیمت سوخت و از محل افزایش مالیات ها پول را از جیب 
مردم برداشته و به صندوقی در استان ها واریز کند تا استاندار به عنوان رئیس شورای برنامه ریزی و توسعه استان اشتغال 
و رشد ایجاد کند. وی گفت: این اتفاق جدیدی است. دولت هم کمبود منابع خود را از جیب بخش خصوصی و تولیدی 
کشور بر می دارد و هم آن را در فرآیند کار مشارکت نمی دهد. در حالی که دولت باید 40 درصد از درآمد نفتی را به صندوق 
توسعه ملی واریز می کرد تا رشد و توسعه ایجاد کند اما تصمیم گرفت این مبلغ را به صندوق واریز کند تا شورای برنامه ریزی 
و توسعه استان رشد ایجاد کند. بر اساس گزارش پایگاه خبری اتاق ایران، او با تأکید بر اینکه این نگاه ها، نگاه دولت گرایانه 
است بیان کرد: برای اولین بار حتی یک بار هم عبارت بخش خصوصی در لایحه بودجه نیامده است. برخلاف سال های 
قبل که دست کم عبارت مشارکت عمومی-خصوصی را به کار می بردند امسال آن هم حذف شده و هیچ اسمی از بخش 

خصوصی برده نشده است اما به جای آن از عبارت غیردولتی استفاده کرده اند.

معاون حقوقی، امور مجلس و استانهای وزارت راه و شهرسازی:

۳۰ هزار میلیارد تومان بودجه برای اجرای قانون جهش تولید مسکن نیاز است
رییس مرکز پژوهش های اتاق ایران هشدار داد:

ظهور یک رانت جدید در بودجه۱۴۰۱
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دبیر سبک های آزاد کاراته قم خبرداد:

فعالیت ۱۵ سبک کاراته آزاد در قم

دبیر سبک های آزاد کاراته قم از فعالیت 15 سبک در بخش کاراته آزاد در سطح 
استان با حضور کاراته کاران در رده های سنی مختلف خبر داد.

 ،kwf محمد امین مصیبی افزود: سبک های کیوکوشین ماتسویی، کیوکوشین
کیوکوشین ناکامورا، دای دو جوکو، کیوکوشین ماتسوشیما، کیوکوشین کان، شین 
رزم ذوالفقار، انشین کاراته، کیوکوشین سنتی، سوکیوکوشین، پرفکت کیوکوشین، 
ذن دو کای، جیسن کیوکوشین و کیوکوشین ساکاموتو در قم مشغول فعالیت 

هستند.
وی در ادامه با اشاره به برگزاری همایش کاراته کاران فاطمی به مناسبت ایام 
سوگواری حضرت فاطمه زهرا)س(، بیان داشت: این همایش با حضور بیش از 

100 کاراته کای قمی در محل خانه کاراته قم ترتیب یافت.
عزاداری،  مجلس  برگزاری  کنار  در  ورزشی  تمرینات  انجام  شد:  یادآور  وی 
سخنرانی مذهبی و آیین انس با قرآن از ویژگی های مهم این مراسم فرهنگی 
ورزشی بود و در پایان از جمعی از فعالان فرهنگی با اهدای لوحی تقدیر بعمل آمد.

مصیبی بیان کرد: ورزش به عنوان یک پدیده فرهنگی باید دارای دو کارکرد مهم 
افزایش سطح فاکتورهای سلامتی، کمک به بخش بهداشت و روان اجتماعی و 
همچنین فاکتورهای فرهنگی و بهره گیری از آموزه های اخلاقی اسلامی، سطح 

فرهنگ عمومی را بالابرده و کمک کار نیروهای انتظامی و امنیتی باشد.
دبیر سبک های آزاد کاراته قم ادامه داد: ورزش به عنوان یک پدیده اجتماعی 
در ذات خود مساله فرهنگی است و می باید به بالا رفتن سطح فرهنگ اجتماعی 
جامعه منجر شود. وی افزود: در این زمینه، تعظیم شعائر مذهبی، پاسداشت و 
نکوداشت نمادهای ملی مذهبی، گسترش فرهنگ پهلوانی و جوانمردی به عنوان 
بخش مهمی از فرهنگ ایرانی اسلامی جامعه اهدافی اساسی هستند که مربیان 
فهیم و اخلاق مدار استان قم در رشته کاراته در برنامه های آموزشی خود مدنظر 
دارند. مصیبی با اشاره به فرهنگی بودن فعالیت های رزمی بخصوص کاراته بیان 
داشت: آغاز و پایان کلاس های آموزشی کاراته در استان، در قسمت سبک های 
آزاد بصورت مرسوم با نام خدا و ذکر صلوات، قرائت سوره های توحید و یا والعصر، 
دعای فرج و ذکرهای مذهبی است و مربیان هم در همه برنامه های ملی و مذهبی 
مشارکت فعال دارند و هم به عنوان بخشی از اهداف آموزشی، هنرجویان را در 

برنامه های فرهنگی مشارکت می دهند.
 

در لیگ برتر بدمینتون؛ 

رعد قم دانشگاه یزد را با شکست 
بدرقه کرد 

نهمین پیروزی تیم رعد پدافند هوایی قم در لیگ برتر بدمینتون برابر دانشگاه 
یزد ثبت شد. 

-تیم بدمینتون رعد پدافند هوایی قم عصر امروز در هفته دوازدهم لیگ برتر 
بدمینتون در تالار فرهمند میزبان تیم دانشگاه یزد بود و در پایان توانست میهمان 
خود را 4 بر یک شکست دهد و به نهمین پیروزی در لیگ برتر باشگاه های کشور 
امیر صادقی در  و  پایِروند، مهران شهبازی، صدرا صادقی  یابد. محمد  دست 
مسابقات انفرادی امروز به پیروزی رسیدند و محسن معصومی نیز برابر نماینده یزد 
مغلوب شد. در رقابت های انفرادی محمد پایروند و مهران شهبازی از قم به ترتیب 

برابر سجاد ترابی و امیر حسین حسنی از تیم یزد 2 بر صفر به پیروزی رسیدند.
در دیگر دیدار تک نفره امروز محسن معصومی نماینده رعد پدافند هوایی قم 
2 بر صفر از نماینده یزد، محمد علی فقیه خراسانی شکست خورد. دیدار 2 نفره 
تیم مهران شهبازی و صدرا صادقی از قم برابر محمد رضا حیدری و امیر حسین 
حسنی 2 بر صفر پیروز شد. در دیگر دیدار 2 نفره امروز هم تیم محمد پایروند و 
امیر قاسمی، 2 بر صفر برابر تیم یزد متشکل از محمدعلی فقیه خراسانی و کیارش 

شهریاری به برتری دست یافتند.
 

رییس هیات ووشوی استان قم:

شهدای نیروگاه قهرمان لیگ باشگاهی 
ووشوی قم شد

رییس هیات ووشوی استان قم با اشاره به پایان رقابت های لیگ باشگاهی 
ووشوی استان، گفت: با برگزاری هفته آخر این رقابت ها در نهایت تیم شهدای 

نیروگاه قهرمان فصل جاری استان شد. 
جواد محمدزاده بیان کرد: لیگ برتر ووشوی باشگاه های استان قم روز گذشته با 

معرفی تیم ها و نفرات برتر به کار خود پایان داد.
رییس هیات ووشوی استان قم خاطرنشان کرد: مسابقات لیگ باشگاه های 
ووشی قم در سالجاری به مناسبت دومین سالگرد شهادت سردار سلیمانی با 

تعامل و مشارکت سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم برگزار شد.
وی ابراز داشت: در این دوره از مسابقات که محل خانه وشوو به مدت شش هفته 

به صورت رفت و برگشت با حضور 9 تیم و 160شرکت کننده برگزار شد.
رییس هیات ووشوی استان قم ادامه داد: با برگزاری این رقابت ها در نهایت تیم 
شهدای نیروگاه با 144 امتیاز مقام اول، تیم شهید سامانلو با 134 امتیاز مقام دوم 

و تیم شهدای جعفریه با هفتاد امتیاز به مقام سوم دست یافتند.
 

کمانداران برتر قم معرفی شدند 
برترین های مسابقات تیراندازی با کمان رشته ریکروی استان قم معرفی شدند. 

دومین مرحله از مسابقات رنکینگ استانی تیراندازی با کمانِ سال 1400 استان 
قم  به مناسبت یادبود سردار شهید حاج قاسم سلیمانی در رشته ریکرو مسافت 18 
متر روز جمعه 17 دی ماه در ورزشگاه تختی برگزار گردید. در این دوره از مسابقات 
حدود 30 تیرانداز در دو بخش آقایان و بانوان به رقابت پرداختند. در پایان در بخش 
بانوان، خانم ها ندا اکبری، نگین اکبری و عاطفه حسینی به ترتیب مقام های اول 
تا سوم را کسب کردند. همچنین در بخش آقایان، محمد حسین صادقی،  مسعود 

سیلانی و سینا بصیری به ترتیب به مقام های اول تا سوم دست یافتند.

رئیس هیأت تیراندازی استان قم خبرداد:

قمی ها آماده درخشش در مسابقات 
درلیگ برترتیراندازی

رئیس هیأت تیراندازی استان قم از آمادگی ورزشکاران این هیأت برای درخشش 
در مسابقات خبرداد و گفت: با توجه به شرایط موجود برای تکرار و حفظ جایگاه 
در مسابقات لیگ برتر تیراندازی به حمایت همه جانبه اداره کل ورزش و جوانان و 
مسئولان استانی نیاز داریم. محمدجواد متقیان نژاد اظهار کرد: با توجه برنامه ریزی 
های انجام شده از سوی سازمان لیگ فدراسیون، مسابقات لیگ برتر بانوان کشور 
از اوایل بهمن ماه آغاز می شود و قم در این دوره از مسابقات در بخش تفنگ و 

تپانچه بادی تیم خواهد داشت.

مدیرعامل اسبق باشگاه استقلال گفت: مسؤول سابق وزارت ورزش چندی 
پیش مدعی شد سلطانی فر برای حل مشکل استقلال راهی مالزی شده اما مگر 

می شود دروغ به این بزرگی گفت؟
علی فتح الله زاده در خصوص حذف استقلال و پرسپولیس از لیگ قهرمانان 
آسیا اظهار داشت: واقعا حیف است این اتفاق رخ بدهد. نمی دانم هنوز فرصت 
هست یا نه ولی روز گذشته هم در یک مصاحبه اعلام کردم اگر حتی یک درصد 

شانس باقی مانده آقایان آجورلو و صدری باید به مقر AFC بروند.
این پشتوانه  با همه  تیم  این دو  از تصمیم AFC تعجب کردم،  افزود:  وی 
طرفداری از رقابت های کنار گذاشته شده اند اما نکته مهم این است که کسی 
به این موضوع در داخل کشور توجه نمی شود. استقلال و پرسپولیس روی هم 
70-80 میلیون طرفدار دارند و بی توجهی به این علاقه نوعی حق الناس است.
مدیرعامل اسبق استقلال با اشاره به اینکه در کشوری مثل چین هم دولت به 

باشگاه ها کمک می کند اما این کمک ها به صورت غیر مستقیم است گفت: 
الان چند سال است که دولت به دو تیم استقلال و پرسپولیس کمک مالی 
نمی کند اما مسائل در کشور ما بیشتر به چشم می آید. شما در کدام کشور سراغ 
دارید که باشگاه ها تحت حمایت های دولت هایشان نباشند؟ ما در ایران اسما 
دولتی هستیم ولی یک ریال به دو باشگاه کمک نمی کنند. اینها مسائلی است 
که AFC روی آن حساس شده است. فتح الله زاده در خصوص اینکه امیدی برای 
بازگشت دو تیم به مسابقات نیست چون کنفدراسیون فوتبال آسیا سیدبندی 
جدید مسابقات را هم اعلام کرده است عنوان کرد: ما تا آخرین لحظه نباید 
امیدمان را از دست بدهیم البته خودکرده را تدبیر نیست. چند سال پیش باید 

مجمع دو باشگاه را جدا می کردند اما بی توجهی صورت می گرفت.
وی در خصوص نقش دولت قبلی و همچنین مسعود سلطانی فر در اتفاقات 
اخیر گفت: شما نقش وزیر قبلی را در اظهارات مازیار ناظمی جستجو کنید. او 

گفت سلطانی فر برای حل مشکل استقلال راهی مالزی شده تا این تیم حذف 
نشود اما مگر می شود دروغ به این بزرگی گفت؟ این اظهارات نشان داد آقایان 
اصلا راهی مالزی نشده بودند چون این موضوع سفر به مالزی نمی خواست. 
تغییر می دادند. در وزارت گذشته در همین  را  باشگاه  باید مجامع دو  فقط 

استقلال 5 مدیرعامل تغییر کرد، آیا به نظر شما این موضوع ایراد نداشت؟
مدیرعامل اسبق استقلال خاطرنشان کرد:برخی بدهی ها 200 هزار دلار 
بوده اما آنقدر پرداخت نکردند که مشکل ایجاد کرد. متاسفانه مسائل حقوقی 
که مد نظر AFC بود اصلا در ایران رعایت نشد. تعجب من این است که چرا از 
مدیران استقلال بازخواستی صورت نگرفت؟بالغ بر هزاران میلیارد در این چند 
سال پول به استقلال تزریق شده اما معلوم نشد این پولها کجا هزینه شده است.
چطور من به خاطر مبالغی جزئی تر از این به هزاران نفر جواب دادیم اما الان 

این اتفاق رخ نمی دهد؟

به دروغ گفتند سلطانی فر برای استقلال به مقر AFC رفت

فتح الله زاده: با سهل انگاری موجب حذف سرخابی ها شدند

  

 دیدار تیم های استقلال و مس رفسنجان در هفته چهاردهم لیگ برتر فوتبال 
باشگاه های ایران با برتری 3 بر 2 آبی ها به پایان رسید. 

فوتبال  لیگ  چهاردهم  هفته  شنبه  روز   17 ساعت  ،از  گزارش  این  براساس 
باشگاه های ایران، تیم های استقلال و مس رفسنجان در ورزشگاه آزادی به مصاف 

هم رفتند.
قضاوت این دیدار را »محمدحسین ترابیان« با کمک های »محمدرضا ابوالفضلی« 

و »آرمان اسعدی« برعهده داشت.
در روزی که پرسپولیس مقابل قعرنشین لیگ برتر متوقف شد، استقلال این 
شانس را داشت تا با غلبه بر مس رفسنجان فاصله اش را با رقیب سنتی در صدر 

جدول افزایش دهد.
شاگردان فرهاد مجیدی پس از تساوی در اراک که با انتقادات زیادی همراه شد به 

دنبال ارائه یک نمایش هجومی و زیبا بودند تا به انتقادات پایان دهند.
مس رفسنجان که بهترین خط حمله لیگ برتر را در اختیار دارد رودرروی بهترین 
خط دفاعی لیگ قرار گرفت، شاگردان محمد ربیعی در تهران نمی خواستند با 

دست خالی میدان را ترک کنند.
در دقیقه 9: استقلال خیلی زود به گل رسید، پاس عالی زبیر نیک نفی به کوین 
یامگا رسید و این بازیکن در محوطه جریمه مس سرنگون شد تا داور نقطه پنالتی 
را نشان دهد. یامگا برخلاف حرکت نوشی صوفیانی توپ را به گل کرد تا در دومین 

هفته متوالی برای آبی پوشان تهرانی گل زنی کند.
در دقیقه 10: شوت عالی گادوین منشا از فاصله 30 متری با اختلاف ناچیزی به 

خارج رفت تا دروازه استقلال بسته بماند.
در دقیقه 12: حرکت ترکیبی بازیکنان استقلال باعث شد تا توپ به امیر حسین 
حسین زاده برسد؛ او در حالی که با دروازه بان مس رفسنجان تک به تک شده بودبا 

بی دقتی به توپ ضربه زد تا استقلال از رسیدن به گل دوم محروم شود.
در دقیقه 32: حرکت مجید علی یاری در محوطه جریمه استقلال با خطای 
محمد حسین مرادمند روبرو شد تا داور برای دومین بار در نیمه اول نقطه پنالتی را 
نشان دهد، گادوین منشا پشت توپ ایستاد و دروزاه سید حسین حسینی را گشود 

تا به تیم سابقش گل بزند.
در دقیقه 60: استقلال باز هم از روی نقطه پنالتی به گل رسید، ارسال یامگا از 
جناح راست به رودی ژستد رسید و در حالی که او ضربه اش را به خارج زد توسط 
مدافع مس رفسنجان سرنگون شد تا داور نقطه پنالتی را نشان دهد، یامگا بر خلاف 

نوشی صوفیانی گل دوم استقلال را به ثمر رساند.
دقیقه 67: اشتباه محمد دانشگر باعث شد تا توپ در یک رفت و برگشت به 
گادوین منشا برسد و ضربه این بازیکن با واکنش عالی سید حسین حسینی مهار 

شد.
در دقیقه 74: استقلال خیلی خوش شانس بود که دروازه اش بسته ماند، پاس 
دیدنی مهدی حسینی به مجید علیاری رسید و ضربه سر این بازیکن به تیر دروازه 

استقلال برخورد کرد تا مس موفق به زدن گل تساوی نشود.
دقیقه 86: امین قاسمی نژاد از اشتباه مدافع مس رفسنجان نهایت استفاده را برد 

و با توپ ربایی به موقع با عبور از سنگربان مس، دروازه خالی را به راحتی باز کرد.
به محمدرضا  توپ  تا  باعث شد  استقلال  اشتباهات مدافعان  در دقیقه 90: 
سلیمانی اصل برسد و این بازیکن با ضربه  ای گل دوم مس رفسنجان را به ثمر 

برساند.
این دیدار در نهایت با برد استقلال و صدرنشینی این تیم پایان یافت.

فرهاد مجیدی : بازی سختی بود در نیمه اول فوق العاده بازی کردیم 
سرمربی تیم فوتبال استقلال بعد از پیروزی مقابل مس در لیگ برتر، به مسببان 
حذف استقلال و پرسپولیس از لیگ قهرمانان آسیا حمله کرد و گفت: آنها پست 

بالاتر گرفتند و حالا به ریش ما می خندند. 
فرهاد مجیدی بعد از پایان بازی استقلال برابر مس رفسنجان در هفته چهاردهم 
لیگ برتر گفت: همانطور که پیش بینی می کردیم بازی سختی بود. در نیمه اول 
فوق العاده بازی کردیم. از بازیکنانم راضی هستم. با تدبیر بازی کردیم. تیم مس هم 
بسیار خوب و جنگنده بود. سرمربی استقلال در خصوص پنالتی دوم تیمش گفت: 
یاد بازی با پرسپولیس افتادم که داور پنالتی نگرفت ولی اینجا به درستی پنالتی 

اعلام کرد. به نظرم پنالتی بود.
فرهاد مجیدی درباره عملکرد هافبک هایش در این تیم تصریح کرد: گفتم که 
در کل از تمام بازیکنانم راضی هستم. تیم ما در 14 هفته نباخته است. بازیکنان با 

انگیزه بودند و از آنها می خواهم این روند را تا آخر فصل ادامه بدهند.
وی در خصوص اعتراض بازیکنان نیمکت نشین این تیم در فضای مجازی گفت: 

من چیزی ندیدم.
خبرنگاری اعلام کرد که منظورش انتشار پیام بابک مرادی است که ظاهرا از 
نیمکت نشینی و سکونشینی در استقلال ناراضی است و قصد جدایی دارد. 

مجیدی در واکنش گفت: مرادی چه اعتراضی کرده است؟

سرمربی استقلال سپس افزود: اتفاقا بابک پسر و بازیکن خوبی است ولی چون 
در آن پست دو بازیکن داشتیم ترجیح دادیم در لیست نباشد.  اگر بازیکنی بازی 
نکند و ناراحت نشود که فوتبالیست نیست! از نظر اخلاقی و فنی از بابک راضی 

هستم ولی در این بازی ترجیح دادیم در لیست نباشد.
سرمربی استقلال در خصوص اینکه تیمش در یک قدمی قهرمانی نیم فصل 
لیگ قرار دارد، تاکید کرد: کلی می گویم. چند بار با بازیکنان صحبت کرده ام. 
تنها چیزی که ما را از قهرمانی دور می کند همین حرفهاست. قهرمانی نیم فصل 

برایم اهمیت ندارد.
مجیدی در پاسخ به سئوالی مبنی بر بازی کردن امین قاسمی نژاد مقابل مس 
و گلزنی این بازیکن یادآور شد: از امین قاسمی نژاد تشکر می کنم. دو هفته ای 
بود که به خاطر مشکلاتش با تیم پدیده یا شهرخودرو نتوانستیم او را در لیست وارد 
کنیم. همچنین ابوالفضل جلالی و وریا غفوری بعد از چند هفته بازی کردند و از 

آنها هم تشکر می کنم.
سرمربی مس: شایسته باخت به استقلال نبودیم

 سرمربی تیم فوتبال مس رفسنجان با بیان اینکه پنالتی دوم استقلال به اشتباه 
اعلام شد، گفت: در بازی با این تیم شایسته باخت نبودیم. 

محمد ربیعی بعد از باخت 3 بر 2 تیم مس رفسنجان مقابل استقلال در هفته 
چهاردهم لیگ برتر فوتبال گفت: به تیم استقلال و هوادارانش تبریک می گویم. 
به مجموعه تیم مس هم خداقوت می گویم. کیفیت بازی قابل قبول بود و گواه آن 

هم شرایط بازی بود.
وی افزود: این دومین پنالتی مشابه بود که امروز اعلام شد. در بازی با پرسپولیس 
هم به همین شکل پنالتی گرفتند. در نیمه دوم موقعیت های زیادی داشتیم و 
بازی را در اختیار داشتیم. اگر این پنالتی است )پنالتی دوم استقلال برابر مس( 
که مشابه آن هم در دربی رخ داد و باید پنالتی اعلام می شد. سلیقه داوری نباید در 

این موقعیت ها اعمال شود.
سرمربی تیم مس تاکید کرد: دیروز گفته بودم هجومی بازی می کنیم و امروز 
بیش از 60 دقیقه بازی، تیم حریف را از بالا پرس کردیم. موقعیت گل داشتیم که 

نزدیم. فکر می کنم باید می باختیم که باختیم.
سرمربی تیم مس در خصوص ضعف خط دفاعی تیمش گفت: خط دفاعی ما هم 
خوب بود به جز یک اشتباه که عقیل کعبی کرد. کعبی دو سال برای ما خوب کار 
کرد. وقتی اصرار می کنیم بازیسازی از عقب باشد این اشتباهات پیش می آید ولی 

بازهم روی این کار اصرار خواهیم داشت.
ربیعی خاطرنشان کرد: تیم ما پنج دقیقه اول را خوب شروع نکرد. وقتی بازی رو 
به جلو انجام می دهید، عقب زمین اشتباهاتی رخ می دهد اما موقعیت آنچنانی 
ندادیم. استقلال روی بازی بلند با مهاجم بلندشان برنامه داشت ولی از کمترین 
موقعیت به استقلال سه گل دادیم که دو گل پنالتی بود. در کل از بچه های خط 

دفاعی راضی هستم.
مظفری کارشناس داوری: مرادمند باید اخراج می شد

 هر 3 پنالتی دیدار استقلال و مس رفسنجان درست بود
ولی  داشتند  خوبی  روز  بازی  این  در  داوران  کمک  گفت:  داوری  کارشناس 
متاسفانه محمد حسین ترابیان قضاوت خوب خودش را با اخراج نکردن مدافع 

استقلال زیر سوال برد. 
نوید مظفری در خصوص داوری دیدار دو تیم استقلال و مس رفسنجان در هفته 
چهاردهم ر قابت های لیگ برتر اظهار داشت: هر دو کمک داور این بازی روز خوبی 
را داشتند اما متاسفانه محمد حسین ترابیان قضاوت خوب خودش را با اخراج 

نکردن مدافع استقلال زیر سوال برد و این اشتباه در نتیجه بازی تاثیرگذار بود.
وی در مورد صحنه برخورد کوین یامگا با مدافع مس رفسنجان در ابتدا نیمه اول 
که داور این صحنه را پنالتی اعلام کرد گفت:در این صحنه ترکمان بازیکن مس پای 

مهاجم استقلال کوین یامگا را زد و پنالتی برای استقلال درست بود.
کارشناس داوری در خصوص برخورد مهاجم مس با مدافع استقلال که داور این 
صحنه را به سود تیم رفسنجانی پنالتی اعلام کرد عنوان کرد: در این صحنه  داور 
به درستی برای مس اعلام پنالتی کرد.  این صحنه موقعیت آشکار گل بود و اعلام 
پنالتی فقط در صورتی اخطار برای مدافع دارد که جدال بر سر توپ بوده باشد، 
در حالی که در این صحنه محمد حسین مرادمند بازیکن استقلال  خطای هل 
دادن را مرتکب شد، طبیعتا هل دادن جدال بر سر توپ نیست و ترابیان باید بازیکن 

استقلال را در این صحنه اخراج می کرد.
مظفری در پاسخ به این سوال که آیا برخورد رودی ژستد با مدافع مس پنالتی بود 
یا خیر گفت: تصمیم داور در مورد پنالتی دوم استقلال کاملا درست بود. در این 
صحنه  مدافع در ادامه حرکت بازیکن استقلال را سرنگون کرد و اصلا مهم نیست 

که مدافع قبل یا بعد از ضربه مهاجم به توپ، خطا کند.

استقلال فاتح نبرد پنالتی ها؛

صدرنشینی آبی ها ادامه دارد

تیم فوتبال پرسپولیس در هفته چهاردهم لیگ برتر برابر پدیده 
متوقف شد تا فرصت بزرگی را برای رسیدن به صدر جدول از 

دست بدهد. 
براساس این گزارش ؛در یکی از بازی های هفته چهاردهم 
لیگ برتر فوتبال که روز شنبه آغاز شد، تیم های پرسپولیس و 
پدیده مشهد به مصاف هم رفتند. این بازی در نهایت با نتیجه 

تساوی یک - یک   به پایان رسید.
در این مسابقه که از ساعت 15 در ورزشگاه ثامن مشهد آغاز 
شد، مسعود زائر )31- گل به خودی( برای پرسپولیس و وحید 

امیری )45- گل به خودی( برای پدیده گلزنی کردند.
به این ترتیب پرسپولیس 29 امتیازی شد و با یک بازی بیشتر 
و تفاضل گل کمتر نسبت به استقلال از رسیدن به صدر جدول 
بازماند. پدیده هم که پیش از این با سه امتیاز در قعر جدول قرار 
داشت، با این تساوی چهار امتیازی باقی ماند و از رده شانزدهم 

تکان نخورد.
یحیی گل محمدی:

امتیازات مهمی مقابل پدیده از دست دادیم
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس ضمن انتقاد از داور بازی این 
تیم مقابل پدیده، گفت: امتیازات مهمی را از دست دادیم و اگر 

باهوشتر بودیم می توانستیم برنده باشیم.
یحیی گل محمدی در نشست خبری پس از تساوی یک - 

یک پرسپولیس مقابل پدیده در هفته چهاردهم لیگ برتر فوتبال 
گفت: امتیاز مهمی را در این بازی از دست دادیم. موقعیت های 
زیادی داشتیم که از دست ددیم. اگر کمی باهوش تر باهوش تر 
بودیم و از موقعیت ها استفاده می کردیم می توانستیم با تعداد 

گل های زیاد این بازی را ببریم.
وی ادامه داد: متاسفانه این اتفاق نیفتاد. روی یک ضربه 
ایستگاهی گل خوردیم. شاید دو، سه بار روی دروازه ما آمدند. 
یکی از این موقعیت ها همین ضربه کاشته بود که آن هم هدیه 
داور بود. متاسفانه زاهدی فر )داور مسابقه( اشتباه بزرگی انجام 
داد. من اسم این را اشتباه نمی گذارم. توپی که بازیکن ما زده 
است ولی خطا به سود حریف اعلام می شود اصلا اشتباه 

نیست.
سرمربی پرسپولیس تاکید کرد: داور هفت، هشت متر با آن 
صحنه فاصله داشت. خیلی راحت یک خطا به سود داور گرفت 
و این هدیه و موقعیت را به حریف داد برای اینکه روی دروازه 

ما بیایند.
اشتباه  هم  خودمان  صحنه  این  در  افزود:  محمدی  گل 
داشتیم و نباید راحت گل می خوردیم ولی در این زمین نمی 
شد بهتر بازی کرد. هم موقعیت ایجاد کردیم و هم تا جایی که 
توانستیم پاس دادیم. اگر از فرصت ها استفاده می کردیم برنده 
بازی بودیم. تغییراتی هم که دادیم، هجومی بود ولی تمرکز 

دفاعی حریف خیلی زیاد بود که کار را سخت کرد.
سرمربی پرسپولیس در پایان در خصوص راحت گل خوردن 
پرسپولیس در این فصل تاکید کرد: درست است راحت گل 
می خوریم ولی تعداد گل هایی که زدیم نسبت به فصل گذشته 
بیشتر بوده است. باید تمرکز دفاعی ما بیشتر باشد و نباید روی 

جاگیری اشتباه داشته باشیم.
قائم مقام پدیده: بچه ها مزد زحمات خود را گرفتند

اسماعیل حیدرپور قائم مقام باشگاه پدیده در پایان بازی با 
پرسپولیس اظهار داشت: بچه ها بازی خوبی را انجام دادند 
نیز  با فولاد  بازی  امیدوارم در  را گرفتند.  و مزد زحمات خود 

بازیکنان همینطور بازی کنند. البته یک مقدار هم بدشانسی 
آوردیم و باید برای نیم فصل دوم تیم را تقویت کنیم.

وی در مورد اینکه اگر تیم تان مثل امروز بازی می کرد، الان 
شرایط بهتری در جدول داشت، عنوان کرد: بازی با گل گهر 
را دیدید. وقتی گل اول را زدیم چند موقعیت خوب هم داشتیم 
بازی کردیم. سعی  نظم  با  با سپاهان هم 60، 70 دقیقه  و 

می کنیم بازی های بعدی هم شرایط بهتری به وجود بیاید.
قائم مقام باشگاه پدیده در مورد پرداخت طلب کوزین گفت: 
به تازگی 30 هزار دلار به او پرداخت شد و قسط آخر را هم 

پرداخت می کنیم.

هفته چهاردهم لیگ برتر؛

پرسپولیس مقابل قعرنشین لیگ متوقف شد
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کارشناس مسائل غرب آسیا با اشاره به رویکرد مخرب عربستان سعودی در مذاکرات 
هسته ای2015 گفت: دلیلی برای حضور سعودیها در مذاکرات وین وجود ندارد و اگر آنها 
واقعا به دنبال حل مشکلات خود با ایران هستند، می توانند در قالب طرح صلح هرمز یا 

گفت و گوهایی که در عراق در جریان است، عمل کنند. 
سید هادی سیدافقهی درباره رویکرد عربستان سعودی و بلوک شورای همکاری خلیج 
فارس در مذاکرات لغو تحریم ها، گفت: عربستان سعودی و رژیم صهیونیستی از قبل از 
توافق نهایی و امضای برجام در سال 2015، حداکثر تلاش، کارشکنی و جوسازی را به 
عمل آوردند که این توافق به نتیجه نرسد و امضا نشود. حتی من به یاد دارم که قبل از توافق 
و امضا، سعودالفیصل وزیر امور خارجه وقت عربستان، سعی داشت با فریب دادن و تطمیع 
برخی از کشورهایی که با ما در مذاکرات حضور داشتند، مثل انگلیس، فرانسه و آلمان، از 

امضای توافقنامه با ایران جلوگیری کند.
این کارشناس مسائل غرب آسیا اضافه کرد: نتانیاهو همزمان با عربستان سعودی، 
مرتب هم به آمریکا سفر می کرد و هم غوغا به راه می انداخت که اگر چنین توافقی بین 
ایران و 1+4 صورت بگیرد، ایران قوی می شود، بمب اتم تولید می کند و امنیت منطقه را به 
خطر می اندازد. در حالی که خود رژیم صهیونیستی هم NPT را امضا نکرده و هم سلاح 
هسته ای دارد. خود مسئولین این رژیم، چندین با ابراز کردند که ما کلاهک های هسته ای 
و بمب اتم داریم. وی ادامه داد: حالا که مجدداً مذاکرات دور هشتم در وین جریان دارد و 

آثار و کورسویی از امید که ممکن است ایران و آمریکا به توافق برسند در جریان است، این 
دو کشور شروع به شیطنت و کارشکنی کرده اند که یا به توافق نرسید یا اگر قصد دارید 
ادامه بدهید و به توافق برسید، ما هم حرف هایی داریم و باید در مذاکرات شرکت کنیم. 
سیدافقهی ادامه داد: اینکه چرا عربستان سعودی دوباره می خواهد به مذاکرات ورود کند 
یا اصلًا حق دارد ورود کند یا نه، یه یک توضیح فنی و حقوقی نیاز دارد. اولا، ما نمی خواهیم 
با مقامات آمریکایی مذاکرات مجدد داشته باشیم؛ ما می خواهیم اشکالی که آمریکا در 
این سند بین المللی به وجود آورده و از خارج شده است را برطرف کنیم. ما نمی خواهیم 
مذاکرات جدیدی را شروع کنیم که عربستان سعودی به آن ورود کند. ممکن است در آینده 
پاکستاان و ترکیه هم بگویند که ما هم می خواهیم در مذاکرات شرکت کنیم؛ این دیگر 

مذاکره نیست.
وی افزود: بنابراین ما امر قانونی و حقوقی را دنبال می کنیم که حقوق خودمان و مشکلات 
جلوگیری از فروش نفت خودمان را مرتفع کنیم. نه اینکه جنگ سیاسی راه بیندازیم و اجازه 

بدهیم که هر کوتوله ای بخواهد در مسئله مهم و بین المللی برجام دخالت کند.
این کارشناس مسائل غرب آسیا گفت: مطلب دوم اینکه مگر خود عربستان سعودی 
به دنبال انرژی اتمی نیست؟ چرا ایران در آن دخالت نمی کند؟ این حق هر کشوری 
است که بخواهد از انرژی هسته ای برای اغراض مسالمت آمیز مثل پزشکی، بهداشتی و 
مسائل دانش بنیان استفاده کند. سیدافقهی تصریح کرد: ایران طبق معاهده NPT اجازه 

می دهد هر از چندگاهی بازرسان آژانس بین المللی انرژی اتمی از سایت های ایران بازرسی 
می کنند. حتی ما دست آنها را باز گذاشتیم و پروتکل الحاقی را هم به صورت داوطلبانه 
اجرا کردیم. اما آنها اطلاعات ما را منتشر کردند و سبب ترور شدن و به شهادت رسیدن 

دانشمندان هسته ای ما شدند.
عربستان به مسائل داخلی خودش رسیدگی کند

وی با اشاره به گزارش های قبلی آژانس بین المللی انرژی اتمی، اضافه کرد: دبیرکل 
سابق آژانس، آقای اومانو بیشتر از 12 بار گفت که ایران به دنبال ساخت بمب اتم نیست. 
ویلیام برنز رئیس سابق سازمان اطلاعات جاسوسی آمریکا گفته بود که ما هیچ دلیلی در 
دست نداریم که ایران به دنبال ساخت بمب اتم باشد. اما خود سعودی ها در یمن مردم را 

قتل عام می کنند.
این کارشناس مسائل غرب آسیا افزود: مردم یمن توسط موشک های سعودی قتل عام 
می شوند؛ اما سعودی ها  قصد دارند در مذاکرات مدنی ما دخالت کنند که طبیعتا ما اجازه 

ورود آنها به مذاکرات را نخواهیم داد.  
سیدافقهی در پایان تاکید کرد: بهتر است عربستان سعودی اول به مسائل داخلی 
خودش رسیدگی کند، از یمن خارج شود و بیش از این مردم یمن را قتل عام نکند. اگر با ما 
مشکلی دارد، می تواند با اتکا به طرح صلح هرمز که از طرف ایران ارائه شده است، با ایران 

همانطور 4 دور در بغداد مذاکره کردیم، مذاکره کند.

سیدافقهی کارشناس مسائل غرب آسیا:

دلیلی برای حضور سعودی ها در مذاکرات وین وجود ندارد

ناتوانی کره جنوبی درمتقاعدکردن آمریکا یا بی صداقتی :

آزادی پول های بلوکه شده
 مطالبه حقوقی ایران 

مطالبه منطقی و حقوقی ایران از کره جنوبی برای پرداخت بدهی خود تاکنون 
با وعده های بی عمل روبرو شده، کره جنوبی در سه سال گذشته به بهانه تحریم 
هشت میلیارد دلار پول ایران را بلوکه کرده و در انتظار اجازه متحدان آمریکایی 

خود است، این اقدام میتواند در آینده روابط دوکشور تاثیرگذار باشد. 
بانک های برخی کشورهای غربی و  ایران سال هاست که در  دارایی های 
متحدان شرقی آنها مانند انگلیس، آمریکا، کره جنوبی و ژاپن بلوکه شده است، 
پول هایی که اگر در چرخه اقتصادی کشورمان قرار می گرفت، منافع بسیاری 
به همراه داشت. دولت سیزدهم از آغاز به کار خود بر مطالبه اموال بلوکه شده 
کشورمان تاکید کرد، اوایل شهریور ماه  محمد مخبر، معاون اول رئیس جمهور 
از تماس تلفنی آیت الله رئیسی با برخی همتایان خارجی با هدف گشایش در 
پول های بلوکه شده ایران خبر داد و مسئولان و مذاکره کنندگان کشورمان نیز با 

قاطعیت پیگیر مطالبات ایران هستند.
کره جنوبی نیز کشوری است که به بهانه های غیرقابل قبول از پرداخت بدهی 
هشت میلیارد دلاری خود به ایران سرباز زده است، این بدهی مربوط به خرید 
فرآورده های نفتی ایران پیش و پس از آغاز تحریم های ظالمانه آمریکا است، که 
طی سال های گذشته مقامات کشورمان بارها آن را مطالبه کرده اند. راهکارهای 
ایران برای بازگشت بدهی های کره  متعددی توسط مقامات و سیاستمداران 
جنوبی پیشنهاد شده تا حقوق پایمال شده 84 میلیون ایرانی جبران شود، اما در 
عمل اقدامی صورت نگرفته است. اینکه کره جنوبی و بانک های این کشور نمی 
خواهند باعث رنجش متحدان آمریکایی خود شوند مساله و مشکل ایران نیست، 
جمهوری اسلامی به دنبال حقوق و دارایی هایی ملی کشور است و در این زمینه 

تسلیم نخواهد شد.
 اکنون کار به جایی رسیده که »چوی جانگ کان« معاون وزیر خارجه کره 
جنوبی به وین سفر کرد و درخواست دیدار با علی باقری، معاون سیاسی وزیر امور 
خارجه جمهوری اسلامی ایران را داد و در این دیدار بار دیگر وعده های کشورش 

را مبنی بر تلاش برای بازپرداخت بدهی خود به ایران را تکرار کرد.
معاون سیاسی وزیر امور خارجه نیز تأکید کرد که فارغ از نتایج گفت وگوها در 
وین، دولت کره جنوبی موظف به آزادسازی پول های بلوکه شده ایران است و 
تحریم های یکجانبه آمریکا نمی تواند توجیهی برای عدم پرداخت بدهی ها به ایران 
باشد. خودداری غیرقانونی و غیرقابل توجیه کره جنوبی از بازپرداخت بدهی های 
خود به ایران، نقطه ای تیره در تاریخ روابط دو کشور خواهد بود و سئول باید هرچه 

سریع تر نسبت به آزادسازی منابع ایران اقدام نماید.
ایران برای آنکه بتواند به دارایی های خود دست یابد، طیف متنوعی از پیشنهادها 
را در مقابل کره ای ها قرار داده است. در مقابل مقامات کره جنوبی سال هاست 
که وعده های بی عمل می دهند و حتی بی شرمی را به حدی رساندند که برای 
نگهداری میلیاردها دلار پول ایران درخواست کارمزد کردند. این کشور که از 
متحدان آمریکا در شرق آسیا به شمار می رود، پیش از خروج آمریکا از برجام در 
دوران ریاست جمهوری دونالد ترامپ اعمال تحریم  و »فشار حداکثری« شکست 

خورده علیه ایران، جزء پنج کشور اصلی خریدار فراورده های نفتی ایران بود.
نزدیکی  به دلیل  اعمال تحریم ها در مرداد 97 هم، کره ای ها  از  حتی پس 
به ایالات متحده از معافیت 180 روزه برخوردار شدند و در این مدت هم روزانه 
نزدیک به 350 هزار بشکه نفت و میعانات گازی از ایران خریداری کردند، اما با 
وجود گذشت بیش از 3 سال هنوز هزینه خرید این فراورده ها را پرداخت نکرده 
و اعلام کردند که به دلیل تحریم های نفتی و بانکی نمی توانند بدهی خود را 
پرداخت کنند. سوال اصلی اینجاست که چرا این کشور با وجود آگاهی از تحریم 

ها به خرید فراورده های نفتی ایران ادامه داد.
کره جنوبی تلاش کرد که به جای پرداخت بدهی خود به کشورمان، محصولات 
تولیدی خود مانند لوازم خانگی به ایران صادر کند، اما با تدبیر به موقع مقام معظم 

رهبری و دولت سیزدهم جلوی این کار گرفته شد.
اوایل مهرماه پس از نامه جمعی از تولید کنندگان لوازم خانگی به محضر رهبر 
معظم انقلاب اسلامی در رابطه با مخالفت با واردات لوازم خانگی خارجی به 
ویژه کره ای و لزوم ممانعت از واردات این محصولات در جهت حمایت از تولیدات 
داخلی، دفتر مقام معظم رهبری در نامه ای به آیت الله رئیسی ریاست جمهور 
اعلام کرد که این موضوع  به استحضار مقام معظم رهبری رسیده، و ایشان در نامه 
ای مرقوم فرمودند: »جناب رئیسی- رئیس جمهور محترم؛ این موضوع بسیار 
مهمی است. اگر این خبر )گشایش واردات از دو شرکت کره جنوبی( راست باشد 
به معنی شکستن کمر شرکت های لوازم خانگی داخلی است که تازه توانسته اند 

قدری روی پا بایستند، جداً جلوی این مشکل را سد فرمائید.«
پیرو این نامه رئیس دفتر رئیس جمهور نیز طی نامه ای به وزیر صنعت و وزیر 

اقتصاد اعلام کرد که از واردات محصول نهایی لوازم خانگی جلوگیری شود.
بعد از اعلام ممنوعیت واردات لوازم خانگی از کره جنوبی مقامات این کشور 
به تکاپو افتادند و وزیر امور خارجه این کشور با حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور 
خارجه کشورمان تماس گرفت که امیرعبداللهیان در این گفت وگوی تلفنی از 
ایجاد مشکل در عدم استرداد اموال ایران نزد بانک های کره جنوبی به شدت 
انتقاد کرد و خواستار حل هرچه سریع تر مشکل دسترسی کشورمان به اموال 
خود در کره، در مسیری خارج از بن بست حاضر که به دلیل تبعیت از مسیر 
ترسیم شده از سوی آمریکا به وجود آمده است، شد تا امکان دسترسی کشورمان 
به منابع مالی خود و به دنبال آن امکان خرید داروهای اساسی و سایر اقلام فراهم 
شود. کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی دو راهکار به کره جنوبی پیشنهاد 
کرد، راهکار اول که همان پرداخت پول بلوکه شده ایران بود و راهکار دوم خرید 
تجهیزات فنی و صنعتی که غیرتحریمی نیز بودند از سوی ایران به همان میزان 
بود. برخی دیپلمات ها نیز پیشنهاد پرداخت بدهی در پوشش کانال بشردوستانه  
همانند کانالی که سوئیس در قالب دارو وغذا راه اندازی کرد را دادند، اما سئول به 

هیچ کدام از این راهکارهای قابل اجرا عمل نکرد.
کره ای ها در تمام این مدت منتظر صدور اجازه از سوی آمریکا بودند، پس از 
دیدار اخیر با معاون سیاسی وزیر خارجه کشورمان در وین، وبسایت وزارت امور 
خارجه کره جنوبی بیانیه ای منتشر کرد و بار دیگر وعده داد که پول های بلوکه 
شده ایران به زودی آزاد خواهد شد. در این بیانیه آمده: معاون وزیر خارجه چوی، 
ابراز امیدواری کرد که مذاکرات احیای برجام به زودی به نتیجه برسند و دو طرف 

موافق بودند آزادسازی پول های  بلوکه  شده ایران باید فورا انجام شود.
به نظر می رسد کره جنوبی توان لازم برای متقاعدکردن آمریکا را ندارد و یا اینکه 
اساسا صادق نیست. این کشور حتی پس از چراغ سبز ایالات متحده برای ایجاد 
یک سازوکار بشردوستانه با ایران، برای راه اندازی این کانال تجاری هم از خود 
تعلل نشان داد و تنها به ارسال تعداد محدودی از تجهیزات پزشکی و دارویی 
به ایران به مبلغ 500 هزار دلار اقدام کرد موضوعی که می توان از آن به عنوان 
اقدامات قطره چکانی نام برد. کره جنوبی حدود هشت میلیارد دلار فراورده های 
نفتی از ایران خریده و با این پول سود بسیاری کرده است و در مقابل حاضر نشده 
حتی به جای پول ماشین آلات صنعتی و تکنولوژی به ایران بدهد و تنها به دنبال 
صادرات لوازم خانگی خود بوده است. تبعیت کورکورانه  از آمریکا و نپرداختن 
مطالبات ایران، نگاه مردم به کره جنوبی به عنوان یکی از کشورهای دوست را 
تغییر داده است. پیشبینی می شود که چشم انداز روابط دوجانبه و همچنین 
همکاری های آینده تهران - سئول تحت تاثیر این رفتار کره ای ها قرار گیرد و ادامه 

بدقولی های کره ای ها روابط 53 ساله دو کشور را کمرنگ کند.

سخنگوی شورای نگهبان از ارسال لایحه رتبه بندی معلمان به شورا خبر داد و گفت: 
سوالات و ابهاماتی درباره این لایحه داریم که در حال بررسی  آن هستیم و بزودی نظر 

خود را درباره  آن اعلام می کنیم. 
هادی طحان نظیف روز شنبه در نشست خبری خود در پاسخ به سوالی مبنی بر 
اینکه آیا قانون برای اعلام موارد رد صلاحیت نامزدهای انتخاباتی شفاف است،  گفت: 
ما همیشه از اصلاح قانون انتخابات استقبال کردیم، در یک ماه گذشته سه یا چهار نفر 
از اعضا بر این نکته اذعان داشتند اگر قانون درباره اعلام دلایل رد صلاحیت نامزدهای 
انتخابات تغییر کند ما نیز مطیع قانون خواهیم بود، معتقدیم که قوانین انتخابات باید 

اصلاح شود.
تغییری در اعضای شورای نگهبان مطرح نیست

سخنگوی شورای نگهبان درباره آخرین وضعیت بررسی رتبه بندی معلمان در شورا 
اظهار کرد: طرح رتبه بندی معلمان به شورا ارسال شده در حال رسیدگی هستیم.

طحان نظیف تصریح کرد: این مصوبه ماهیتش لایحه است که طبیعتا اگر لایحه 
باشد بخشی از بار مالی را دولت تقبل می کند ولی در مورد بخشی دیگر ما سوالات و 

ابهاماتی داریم که در حال بررسی هستیم.
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا آیت الله جنتی از ریاست شورا کنار می رود؟ 

گفت: تغییری در شورای نگهبان مطرح نیست این شایعات را تایید نمی کنیم.
سخنگوی شورای نگهبان اضافه کرد: دیدار اعضای شورای نگهبان با نمایندگان 
مجلس موضوعی مرسوم است که با هدف افزایش کیفیت فرآیند قانون گذاری انجام 

می شود.
 بودجه شورای نگهبان کاملا شفاف است

وی همچنین درباره شایعات درخصوص بودجه شورای نگهبان گفت: بودجه شورای 
نگهبان کاملا شفاف است و همه هزینه ها و مصارف  تحت نظارت دستگاه های نظارتی 

و دبیر و اعضای شوراست و در این سالها هیچ تخلفی نداشته ایم.

طحان نظیف اضافه کرد: بودجه سال بعد شورا به دلیل آنکه انتخابات نداریم، 
عمل  اخلاقی  و  حرفه ای  شورا  بودجه  درباره  رسانه هایی  معدود  است،  کاهشی 

نکردند.
محیط  سازمان  اینکه  بر  مبنی  سوالی  به  پاسخ  در  نگهبان  شورای  سخنگوی   
زیست اعلام کرده است که 400 پروژه فاقد مجوز در بودجه وجود دارد، درخصوص 
راهکارهای شورای نگهبان برای این موضوع گفت: نسبت به موضوع محیط زیست 
قانون اساسی حفظ محیط زیست وظیفه  بر اساس اصل 50  حساسیت داریم. 

عمومی تلقی می شود. 
وی ادامه داد: این ایراد از سوی سازمان محیط زیست مطرح شده و قطعا موارد 
مدنظر این سازمان در دولت بررسی شده است و اگر شورای نگهبان در بررسی متوجه 

عدم توجه به موضوع محیط زیست شود، اعلام خواهد کرد. 
 هیات عالی نظارت مجمع یک ساختار قانونی است

سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوالی درباره نقدهای صورت گرفته به هیات 
عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: هیات عالی نظارت یک ساختار 
قانونی در کشور است و مورد جدیدی هم نیست و از ابتدا و شاید 20 سال قبل نسبت 
به حسن اجرای سیاست از مقام معظم رهبری سوال شد و ایشان موضوع را به مجمع 
تفویض کردند. البته مقررات نظارت در حال اصلاح است و اگر این اصلاح صورت 

بگیرد، شاید بخش قابل توجهی از انتقادات مرتفع شود. 
طحان نظیف یادآورشد: اعضای هیات عالی نظارت می توانند در کمیسیون های 
مجلس حضور پیدا کنند و نظراتشان را مطرح کنند؛ حالا ما نمی دانیم این دعوت 

صورت نمی گیرد یا اعضا حاضر نمی شوند. 
وی خاطرنشان کرد: ما هر آنچه را دریافت کنیم، موظف به اعلام مغایرت یا عدم 
مغایرت هستیم و موارد را به مجلس اعلام می کنیم. شورای نگهبان نمی تواند نسبت 

به این موضوع ورودی داشته باشد.

 شورای نگهبان درباره شفافیت همواره پیشتاز بوده است
 عضو حقوقدان شورای نگهبان در پاسخ به سوالی درباره طرح شفافیت آرا گفت: در 
شورای نگهبان با هر چیزی که منع شرعی و قانونی نداشته باشد برای شفاف سازی 
موافق هستیم و مشکلی نداریم اما اینکه دقیقا چه متنی تهیه می شود باید منتظر ماند 

و در حال حاضر قابل اظهار نظر نیست.
سخنگوی شورای نگهبان با بیان اینکه ما بدون اینکه الزام قانونی داشته باشیم، 
سامانه  گفت:  بودیم،  پیشتاز  مصوبات  حوزه  در  شفافیت  خصوص  در  همواره 
پاسخگویی و اعلام نظرات شورای نگهبان مصداق بارز این شفافیت است که مشروح 

گزارش ها در آن قابل بررسی است و دسترسی به آن وجود دارد.
طحان نظیف در پاسخ سوالی در رابطه با دیدار آیت الله اعرافی از فقهای شورای 
نگهبان با جمعی از نمایندگان مجلس، گفت: این دیدارها منحصر به آیت الله اعرافی 

نیست و سایر اعضا هم دیدارهایی از این دست دارند.
منظور  به  و  شورا  تخصصی  وظایف  انجام  چارچوب  در  دیدارها  این  گفت:  وی 
کاهش رفت و آمد مصوبات صورت می گیرد که ما امیدواریم این دیدارها به کیفیت 

قانون گذاری بیانجامد.
طحان نظیف در خصوص ایراد شورای نگهبان به موضوع به کارگیری قضات در 
وکالت اظهار داشت: قانون گذاری بر عهده مجلس شورای اسلامی است. ایراد شورا 
در این باره روشن است. باید در این خصوص ساماندهی صورت گیرد که تعیین نحوه 

این ساماندهی بر عهده نمایندگان مجلس است.
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوال ایرنا در رابطه با برگزاری انتخابات تمام 
الکترونیک بیان کرد: حدود 20 مرحله از انتخابات به صورت الکترونیکی برگزار 
لزوم  و  آراء مردم  از  به منظور صیانت  آرا  اما در خصوص اخذ و شمارش  می شود، 

حساسیت و دقت بیشتر در این زمینه، الکترونیکی شدن اتفاق نیفتاده است.
وی در رابطه با اظهارات دبیرکل حزب موتلفه مبنی بر اینکه هر فردی به شورای 
نگهبان معرفی شود، تایید صلاحیت می شود خطاب به خبرنگار سوال کننده این 
سوال گفت: شما این صحبت را تایید می کنید؟ بارها گفته ایم درب شورای نگهبان به 

روی اعضای احزاب شناسنامه دار باز است و قائل به گفتگو هستیم.
طحان نظیف گفت: معنای این موضوع، سفارش پذیری شورای نگهبان نیست 
چراکه این شورا بر اساس قانون عمل می کند. شورای نگهبان نگاه سهمیه ای به 
کاندیداها و احزاب ندارد بلکه نگاه شخص محور دارد و این صلاحیت شخص است 

که مورد بررسی قرار می گیرد.
وی در رابطه با اقدامات شورای نگهبان برای برگزاری جلسات با دولت و مجلس 
موضوع  این  مدعی  ما  کرد:  بیان  انتخابات  قانون  اصلاح  جهت  اسلامی  شورای 
هستیم و مکرر اعلام کردیم که علاقمند هستیم انتخابات دو سال آینده مجلس و سایر 

انتخابات پیش رو با قوانین اصلاح شده صورت بگیرد.
در قوانین بودجه نباید قوانین دائمی کشور را اصلاح کنیم 

وی در پاسخ به سوالی در خصوص موضوع مالیات در بودجه سال 1401 گفت: 
مبنای ما شرع و قانون اساسی است و رویه های شورای نگهبان نسبت به بودجه 
مشخص است. بودجه باید تفصیلی باشد، یعنی ریز درآمدها و هزینه ها باید ذکر شود 
تا امکان نظارت نیز وجود داشته باشد. بودجه باید جامعیت و تعادل داشته باشد. در 

قوانین بودجه نباید قوانین دائمی کشور را اصلاح کنیم.
طحان نظیف اظهار داشت: ده طرح و لایحه از فاصله نشست قبلی تا امروز در 
شورای نگهبان رسماً بررسی شده است؛ طرح دو فوریتی اصلاح ماده 182 قانون 
آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی درخصوص بررسی دو شوری لایحه بودجه 
کل کشور در مجلس شورای اسلامی در شورای نگهبان بررسی شده و این مصوبه 
خلاف شرع و قانون اساسی شناخته نشد و از هم اکنون قابل اجراست و بودجه 1401 

کشور به صورت دو شوری در مجلس بررسی خواهد شد.

سخنگوی شورای نگهبان :

قوانین انتخابات باید اصلاح شود 

خط و نشان های بهارستان تشدید شده است؛ 

 کدام وزیر رئیسی زیر تیغ استیضاح می رود؟
انتقادات مجلس از عملکرد دولتمردان آنقدر بالا گرفته است 
که این روزها تهدید به استیضاح برخی وزرا از زبان نمایندگان 

شنیده می شود. 
و  رئیسی  ابراهیم  آمدن  کار  روی  با  شد  می  تصور  چه  گر 
همسو بودن دولت با مجلس اصولگرا، مشکلات اقتصادی 
حل خواهد شد، اما در چند ماه اخیر، سقوط ادامه دار بورس، 
وضعیت کرونا در کشور، بالا رفتن قیمت کالاهایی چون برنج، 
مسکن و ماشین؛ انتصابات فامیلی در دولت و ... بهارستانی 
ها را عصبانی کرده است؛ آنچنان که در هر جلسه مجلس 
میکروفون خود را باز کرده و به وزرا تذکر می دهند. برخی 
از نمایندگان نیز پا فراتر گذشته و وزرای رئیسی را تهدید به 

استیضاح می کنند. 
گویی که فشار مردم به نمایندگان، باعث شده است تا آنان از 
ابزارهای نظارتی خود مانند سوال، استیضاح و ... کنند و این 
پیام را به دولتی ها برسانند که به آن ها چک سفید امضا نمی 

دهند. 
اولین خروجی از تیم اقتصادی دولت کیست؟

از روزی که کابینه رئیسی شکل گرفته است تا امروز که 4 ماه 
از آن می گذرد، علمکرد سید احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد 
همواره زیر ذره بین نمایندگان بوده و انتقادهای بی شماری از 
او چه از پشت تریبون مجلس و چه در فضای مجازی مطرح 

شده است. 
مانند علیرضا پاک فطرت، عضو کمیسیون عمران مجلس 
که به رویداد 24 گفت: روزی که وزیر اقتصاد برای گرفتن رای 
اعتماد به مجلس آمد هیچ برنامه دقیقی را ارائه نداد، بلکه 
بیشتر کلیات را بیان کرد و به نظرم نماینده ها احساساتی رای 
این نتیجه رسیده که وزیر اقتصاد  به  امروز مجلس  و  دادند 
توانایی حل مشکلات اقتصادی کشور را ندارد. او فرد ضعیفی 
است و برنامه خاصی هم ندارد. اگر وضع به همین منوال پیش 
برود طولی نخواهد کشید که طرح استیضاح وزیر اقتصاد به 

مجلس بیاید و مجلسی ها هم با کسی تعارف ندارند.

ابراهیم عزیزی، نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی هم در تذکری خطاب به وزیر اقتصاد گفت: امان از 
ظلم بانک ها! هفته گذشته فردی به من مراجعه کرد و گفت 52 
میلیون تومان وام گرفته و 99 میلیون تومان پرداخت کرده است 

و همچنان با مشکلاتی مواجه مانده است.
اما در میان تذکرات و اخطارهای پارلمان نشین ها به وزیر 
اقتصاد، شایعه هایی درباره استعفای او در دولت مطرح است. 
اگر چه سخنگوی دولت در واکنش به این شایعات گفت:» 
بیشتر به یک شوخی تلخ شبیه است و ارزشی برای پاسخ 
ندارد. وزیر  اقتصاد جزو فعال ترین، با انگیزه ترین و پرکارترین 
وزرای دولت است که در جلسات هیات دولت حضور فعال و 
موثر دارد. ایشان در جلسات ستاد اقتصادی دولت هم از افراد 
فعال و موثر در برنامه ریزی و تصمیم گیری های اقتصادی 

دولت است.«
نوشت:»  معنادار  توئیتی  در  نیز  خاندوزی  احسان  سید 
امروز را با اولین حراج الکترونیک اموال تملیکی آغاز کردیم و 
با نخستین تامین مالی زنجیره تولید توسط بانک های ملی، 
مسکن، صنعت و معدن و… ادامه دادیم. به لطف الهی بذر 
تلاشهای 4ماه گذشته یک یک درحال به بار نشستن است 
به  توئیت  این  با  خاندوزی  دارد.«  ادامه  آینده  روزهای  در  و 
منتقدان خود این پالس را فرستاد که قصد استعفا ندارد ولی 
روز چهارشنبه 15 دی ماه، عصرما  مدعی شد که دعواهای 
تیم اقتصادی اخیر حسابی بالا گرفته و زور خاندوزی قطعا به 
سایرین که یا فرمانده هستند و یا خود را فرمانده می بینند، 
نمی رسد. بر همین اساس شایعه رفتنی بودن خاندوزی دوباره 
مطرح شده و گویا ابراهیم رئیسی هم شخصا بدش نمی آید که 

او را کنار بگذارد.
وزیر بهداشت، زیر تیغ استیضاح رفت

12 دی ماه بود که کمال حسین پور در جلسه علنی مجلس 
شورای اسلامی، در تذکر شفاهی خطاب به وزیر بهداشت، 
بار  تاسف  وضعیت  از  آیا  گفت:  پزشکی  آموزش  و  درمان 

بیمارستان ها و بیماران مناطق محروم خبر دارید؟ شهرستان 
های محروم با کمبود شدید نیرو، پزشک متخصص و تجهیزات 
بیمارستانی مواجهند و در اکثر بیمارستان های این مناطق 
سرم و دارو که نیاز ابتدایی بیماران است، یافت نمی شود. 
وزارت بهداشت در طول ماه های گذشته در انجام تکالیف و 
وظایف محوله خود به درستی عمل نکرده است، برنامه های 
وزارت بهداشت در زمینه بهداشت عمومی و ارتقای سطح آن 
بسیار ضعیف و ناکارآمد است، برنامه های ارائه شده توسط وزیر 
در زمان اخذ رأی اعتماد کنار گذاشته شده و اراده ای برای 

تحقق وعده ها در بدنه وزارتخانه دیده نمی شود.
نماینده مردم سردشت و پیرانشهر همچنین گفت: عدالت در 
توزیع اعتبارات صورت نمی گیرد و روند قابل اصلاح نیست، به 
دلیل ناتوانی وزیر بهداشت و مجموعه وزارتخانه، من و تعدادی 
از نمایندگان طرح استیضاح وی را تهیه کرده ایم و هم اکنون 
در کارتابل نمایندگان قرار دارد و به زودی تقدیم هیات رئیسه 
مجلس می شود تا بتوانیم تاثیری هر چند اندک در کاهش درد 
و رنج هموطنان خود در مراجعه به درمانگاه ها و بیمارستان ها 

داشته باشیم.
بود که  پور نگذشته  این تذکر حسین  از  هنوز چند روزی 
روز چهارشنبه 15 دی ماه نمایندگان در صحن علنی برگه 
استیضاح وزیر بهداشت را امضا کردند. با این حال باید منتظر 
تصمیم نمایندگان بود که آیا عین اللهی اولین خروجی کابینه 
رئیسی است یا نمایندگان از این ابزار نظارتی برای اولتیماتوم به 

آقای وزیر استفاده کرده و دوباره به اعتماد خواهند کرد. 
تهدید فاطمی امین و رستم قاسمی از سوی بهارستانی ها

در میان وزرای کابینه رئیسی، وزیر صنعت و وزیر راه، نیز بارها 
از سوی نمایندگان تذکر و اخطار گرفته اند. تصمیم فاطمی 
امین به خودروسازان برای افزایش قیمت ها، با مخالفت  شدید 
نمایندگان رو به رو شد تا جایی که برخی رسانه ها از استیضاح 

او خبر می دادند. 
در این میان، علیرضا سلیمی، عضو کمیسیون صنایع و 

معادن مجلس، در واکنش به خبر جمع آوری امضاء از سوی 
نمایندگان برای استیضاح وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: 
انتخابیه  حوزه های  از  جاری  هفته  در  مجلس  نمایندگان 
سرکشی می کنند بنابراین در مجلس حضور ندارند و امکان 

جمع آوری امضاء برای استیضاح وجود ندارد.
فتح الله توسلی، نماینده مردم بهار و کبودرآهنگ هم در 
تذکری به وزیر صمت از قیمت خودرو داخلی و کیفیت آن 
انتقاد کرد و گفت: عزت مردم نباید در صف خودرو و با این 
قیمت ها نادیده گرفته شود و لازم است هر چه سریع تر وزیر 

صمت اقدام اساسی را در این خصوص انجام دهد.
رستم قاسمی، وزیر راه و شهرسازی هم که از دیگر دولتمردانی 
است که عصبانیت وکلای مردم را بر انگیخته است.  تا جایی 
که سیدکریم حسینی، عضو کمیسیون اجتماعی مجلس، 
درخصوص میزان جدی بودن موضوع استیضاح وزیر راه و 
شهرسازی، گفت: اگر به تعهداتی که دارند تمکین نکنند، در 
راستای این موضوع اقدام نکرده و ردیف بودجه آن در بودجه 
نزدیک  استیضاح  گزینه  به  قطعاً  نشود  پیش بینی   1401

می شویم.
دفاع رئیسی از تیم اقتصادی

اما، در روزهای که برخی ها از اختلاف میان تیم اقتصادی 
روایت می کنند و از سوی دیگر، بهارستانی ها، عزم خود را جزم 
کردند و برای مردان کابینه او خط و نشان می کشند، رئیس 
دولت سیزدهم از تیم اقتصادی خود دفاع کرده و در جلسه 
هئیت دولت گفت: هماهنگی کامل تیم اقتصادی دولت، 
سیر نزولی تورم و سفرهای استانی از جمله نقاط قوت دولت 
است اما متاسفانه بدلیل عدم اطلاع رسانی دقیق و به هنگام، 
برخی ها تلاش می کنند،  اینگونه موارد را به عنوان نقاط ضعف 
مطرح کرده و در اذهان عمومی به نوع دیگری جلوه دهند لذا 
لازم است در کنار تبیین و تشریح اقدامات و عملکردها، در بیان 
مطالب به ویژه اعداد و آمار اقتصادی دقت شود که متقن و 

حساب شده باشد تا اعتماد مردم خدشه دار نشود.
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آخرین وضعیت کرونا در استان قم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرین وضعیت کرونا در این استان گفت: در شبانه روز گذشته 
از 91 آزمایش کرونای انجام شده، نتیجه 16 مورد مثبت شد. به گزارش عصر شنبه روابط عمومی دانشگاه 
علوم پزشکی قم، مهدی مصری در گفت وگویی اظهار داشت: در 24 ساعت منتهی به هجدهم دی ماه 18 
تَن مشکوک و یا با علائم قطعی ابتلا به کرونا توسط اورژانس مراکز درمانی قم مورد پذیزش قرار گرفتند.
همچنین بستری شدن 15 تَن از این افراد را مورد توجه قرار داد و گفت: 14 تَن که طی روزهای گذشته 
بستری شده بودند، نیز به تشخیص پزشکان معالج برای انجام درمان در منزل از بیمارستان مرخص شدند.
مصری گفت: از میان افرادی که نتیجه آزمایش کرونای آنها مثبت شده بود، هیچ مورد فوتی نداشتیم.
رئیس علوم پزشکی قم کل بیماران بستری شده را 82 تَن ذکر کرد و گفت: 9 تَن به دلیل وخیم بودن 
وضعیت جسمی در بخش مراقبت های ویژه نگهداری می شوند.وی بیان کرد: از ابتدای اجرای طرح 
واکسیناسیون همگانی کرونا در قم یک میلیون و 567 هزار و 49 دُز واکسن به جامعه هدف تزریق شده 

است.

اولیانوف تولد ظریف را تبریک گفت
نماینده روسیه در سازمان های بین المللی در وین پیام تبریکی به مناسبت زادروز ظریف منتشر کرد. او روز 
پنجشنبه پیامی منتشر کرده بود که در آن توهین به ظریف مشهود بود. به گزارش ایسنا،  میخائیل اولیانوف 
نماینده روسیه در سازمان های بین المللی در وین در صفحه توییترش نوشت: مایلم تولد آقای ظریف را 
به او تبریک بگویم. با آرزوی بهترین ها! در چندین نشست با حضور او شرکت کرده ام و برای آن احترام 
قائلم. ما نمونه های متعدد همکاری موفقیت آمیز میان روسیه و ایران در زمینه برجام را فراموش نخواهیم 
کرد.انتشار این پیام توسط اولیانوف در حالی است که روز پنجشنبه پس از آنکه یک کاربر ایرانی در توییتر 
خطاب به مذاکره کننده روسیه در مذاکرات برجامی نوشت، »محمد جواد ظریف درباره نقش منفی روسیه 
در مذاکرات حق داشت«، اولیانوف در صفحه توییتر خود نوشت: شما آزاد هستید که بر اساس نظرات 
شخص دیگری تحت تأثیر دندان درد، سردرد یا موارد دیگر، خود را گمراه کنید!«البته نماینده روسیه در 

سازمان های بین المللی این توییت را بعد از ساعاتی حذف کرد. 

تجمع برخی کارکنان قوه قضاییه در چند شهر
برخی کارکنان قوه قضایه در انتقاد به وضعیت حقوق خود در برابر دادگستری های شهرهای خود تجمع 
کردند. به گزارش ایسنا، تجمع کنندگان شعارهایی با مضمون مطالبه گری در مورد افزایش حقوق خود 
سردادند و در شعارهایشان نسبت به وضعیت موجود انتقادهایی را نسبت به مسئولان مربوطه مطرح 
کردند.تجمع کنندگان کنندگان اجرای »طرح تعیین فوق العاده خاص کارکنان قوه قضاییه« را در مطالبات 
خود خواستار شدند.نمایندگان مجلس شورای اسلامی چهارشنبه 15 دی 1400 با کلیات طرح تعیین 

فوق العاده خاص کارکنان قوه قضاییه مخالفت کردند.

سفر وزیر خارجه طالبان تهران
 سخنگوی وزارت امور خارجه طالبان اعلام کرد وزیر خارجه دولت طالبان به منظور گفت وگو با مقامات 
ایران درباره مسائل مختلف، دیشب وارد تهران شد.عبدالقهار بلخی روز شنبه در توئیتی نوشت : " امیرخان 
متقی در این سفر با مقامات ایرانی در باره مسائل سیاسی، اقتصادی، ترانزیتی و مهاجران افغان در جمهوری 
اسلامی ایران بحث و تبادل نظر خواهد کرد."بلخی افزوده است که هیأت اعزامی پیش از سفر خود به تهران 
در کابل طی نشستی موضوعات مهم را در دستور کار خود قرار داده است.تهران همواره از طالبان خواسته 

است که برای به رسمیت شناخته شدن، دولت فراگیر با شرکت تمام اقوام افغانستان تشکیل دهد.
 

مرگ ناگهانی یک ملی پوش در مازندران 
ملی پوش قایقرانی کاناپولوی تیم ملی بر اثر سانحه رانندگی درگذشت.محمدرضا خزایی قایقران جوان 
نوشهری کشورمان که در مازندران زندگی می کرد بامداد امروز بر اثر سانحه رانندگی و جراحات شدید وارد 
شده درگذشت.خزایی در تیم ملی قایقرانی کاناپولو فعالیت می کرد و سابقه قهرمانی با تیم مازندران را در 

رقابت های کاناپولوی کشور را در کارنامه خود داشت.

حسین شریعتمداری محکوم شد 
یک وکیل دادگستری از محکومیت حسین شریعتمداری در دادگاه به دلیل توهین به جمعیت امام علی 
و شارمین میمندی نژاد خبر داد.به گزارش جماران؛ رضا شفاخواه وکیل دادگستری در صفحه توییترش 
خبر داد: طبق ابلاغ دادنامه در روز جاری، آقای شریعتمداری به جرم توهین به  جمعیت امام علی و 

 شارمین میمندی نژاد مجرم شناخته و محکوم شد

»نادر طالب زاده« در سی سی یو بستری شد
نادر طالب زاده مجری و کارگردان سینما و تلویزیون در پی تشدید بیماری به بخش سی سی یو منتقل 
شد.محمدرضا شهبازی مجری مراسم افتتاحیه دوازدهمین جشنواره فیلم »عمار«، این خبر را شامگاه 18 
دی ماه در خلال این مراسم بیان کرد.او از حضار خواست تا برای سلامتی او دعا کنند و ابراز امیدواری کرد 

تا پایان این دوره از جشنواره خبر سلامتی این هنرمند مخابره شود.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم تاکید کرد:

ضرورت ایجاد پایانه مرکزی و مجهز
 در مکانی مناسب

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره به اینکه پایانه مرکزی در مکان 
نامناسبی قرارگرفته و عملًا کارکرد واقعی حمل ونقلی را ندارد، گفت: می بایست 

به ایجاد پایانه مرکزی، مناسب و مجهز در مکانی مانند میدان 72 تن فکر کنیم.
مسعود طبیبی در جلسه شورای سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم، 
با اشاره به رویکرد جدید هیئت مدیره این سازمان، اظهار کرد: طبق اساسنامه 
چهار وظیفه به سازمان محول شده است که جمع آوری اطلاعات و آمار، طراحی، 
برنامه ریزی و توسعه پایانه ها ازجمله این وظایف است که ممکن بوده بعضاً از این 
وظایف غفلت شده و کمتر آماری از عملکرد ارائه می شود که باید رویکردمان را 
در این موضوع تغییر دهیم. وی ادامه داد: جذب نیروهای متخصص نیز از دیگر 
وظایف است و باید از خدمات نیروهای متخصص و متعهد بهره ببریم و وظیفه 
دیگر؛ استفاده از تجربیات پایانه های شهرهای دیگر بوده که بتوانیم در جهت 

بهبود حمل ونقل شهری قم از آن ها استفاده و بهره برداری کنیم.
پایانه پردیسان احیا می شود

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم، ایجاد غرفه های خدماتی مجهز برای 
تأمین نیازهای مسافرین در پایانه ها را وظیفه مهم این سازمان در جهت ایجاد درآمد 
عنوان کرد و گفت: متأسفانه پایانه مرکزی در مکان نامناسبی قرارگرفته و عملًا 
کارکرد واقعی حمل ونقلی را ندارد و عمدتاً سفرها از میدان 72 تن انجام می شود 
که احیاناً این سفرها می تواند ناایمن نیز باشد. طبیبی با تأکید بر اینکه می بایست 
به ایجاد پایانه مرکزی و مناسب و مجهز فکر کنیم، خاطرنشان کرد: در این زمینه 
طرح هایی نیز وجود دارد که باید با اولویت به آن بپردازیم. وی با اشاره به ضرورت 
احیای پایانه پردیسان به منظور ساماندهی سفرهای درون شهری و بیرون شهری، 
ابراز کرد: رویکرد سازمان باید تلاش در جهت تحقق منابع حمل ونقلی باشد و 
برای تحقق این هدف برنامه ریزی شده و همکاران در این زمینه در تلاش هستند.

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم :

نوسازی تاکسی های فرسوده نیازمند 
حمایت های دولتی است

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم گفت: در سال های 
گذشته به علت عدم حمایت دولتی و نبود تسهیلات لازم، نتوانستیم اقدامات 
نوسازی و تبدیل تاکسی های فرسوده را انجام داده و مجبور شدیم توقف نوسازی را 
داشته باشیم. علی نیک با اشاره به اهمیت نوسازی ناوگان تاکسیرانی شهر قم اظهار 
داشت: اوایل دهه 90 شهر قم جزو نوسازترین ناوگان تاکسیرانی کشور بود و در آن 
زمان همه تاکسی ها با 5 سال مدل ساخت در شهر تردد می کردند. وی با بیان اینکه 
در سال های گذشته به علت عدم حمایت دولتی و نبود تسهیلات لازم، نتوانستیم 
اقدامات نوسازی و تبدیل تاکسی های فرسوده را انجام داده و مجبور شدیم توقف 
نوسازی را داشته باشیم، افزود: در حال حاضر بیش از 50 درصد تاکسی های قم 
نیاز به نوسازی و تبدیل داشته که علی رغم مکاتبات زیادی که با تهران داشتیم 
متأسفانه هنوز اتفاقی در این زمینه انجام نشده است. سرپرست سازمان مدیریت و 
نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم گفت: در تلاشیم بتوانیم از منابع داخلی استان 
و شهرداری پولی نزد بانک ها مسدود کرده و نوسازی را شروع کنیم که این اقدام نیز 
به مبلغ بالایی در حدود 100 میلیارد تومان نیاز داشته که امیدواریم با رقم کمتری 
این اقدام شروع شود. وی سن فرسودگی تاکسی را 12 سال دانست و ابراز کرد: 
در سال جاری 72 فقره وام برای نوسازی تعلق گرفت که تا قبل از مدل 84 سهمیه 
تمام شد که پیگیر هستیم در ماه های آینده سهمیه دیگری اختصاص یابد. نیک 
افزایش قیمت خودرو را یکی از دلایل عدم حمایت ها ذکر کرد و یادآور شد: متأسفانه 
افزایش چند برابری قیمت خودرو سبب شده که رانندگان و مجموعه تاکسیرانی 
توان نوسازی بدون حمایت ها را نداشته باشند.  وی در مورد بیمه رانندگان تاکسی 
نیز خاطرنشان کرد: آخرین سالی که به رانندگان توسط دولت یارانه داده شده سال 
92 بود و از آن سال لیست بیمه ها انجام نشده است ولی خبرهای خوبی در راه بوده 

و به دنبال بیمه رانندگان با یارانه 50 درصدی هستیم.
 

مدیرعامل سازمان پایانه های شهرداری قم :

احداث پایانه جنوبی قم 
فعلًا از دستور کار خارج شده است

مدیرعامل سازمان پایانه های شهرداری قم، در خصوص پیگیری احداث پایانه 
جنوبی مقابل بیمارستان امام رضا)ع( گفت: احداث این پایانه به دلایلی همچون 
جابه جا شدن مسیر تردد به پردیسان در نقشه مسکن و شهرسازی و عدم واگذاری 
زمین جانمایی شده توسط اداره کل راه و شهرسازی از دستور کار خارج شده 
مسافربری  پایانه های  سازمان  شورای  جلسه  در  حسینی  رضا  سید  است. 
شهرداری قم، با اشاره به اینکه بودجه سال 1400 سازمان پایانه ها 85 میلیارد 
ریال بوده است، اظهار کرد: پیش بینی که برای متمم بودجه سازمان داشتیم، 

افزایش 16 درصدی و رسیدن به رقم 98 میلیارد و 490 هزار ریال خواهد شد.
وی در بخش دیگری از این نشست به موضوع افزایش تعرفه بهای خدمات اشاره 
کرد و ادامه داد: با توجه به اینکه وضعیت اقتصادی مردم مناسب نیست به این 
نتیجه رسیدیم که علیرغم نامساعد بودن وضعیت اقتصادی شهرداری، امسال در 
بهای خدماتی که مستقیماً با مردم در ارتباط است افزایشی نداشته باشیم و منابع 
درآمدی را از محل های کلان ازجمله واگذاری به بخش خصوصی و سرمایه گذاری 
تأمین کنیم. مدیرعامل سازمان پایانه های شهرداری قم، در خصوص پیگیری 
احداث پایانه جنوبی مقابل بیمارستان امام رضا)ع( نیز گفت: احداث این پایانه به 
دلایلی همچون جابه جا شدن مسیر تردد به پردیسان در نقشه مسکن و شهرسازی 
و عدم واگذاری زمین جانمایی شده توسط اداره کل مسکن و شهرسازی از دستور 
کار خارج شده و در حال حاضر به دنبال راه اندازی پایانه سه راه خرمشهر و رفع 

مشکلات آن ازجمله راه دسترسی هستیم.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

اجرای تصفیه خانه آب باغ پرندگان 
برای جلوگیری از آلودگی

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از اجرای تصفیه خانه آب 
باغ پرندگان برای جلوگیری از آلودگی  خبر داد.

پیام جوادیان با اشاره به آغاز احداث تصفیه خانه آب باغ پرندگان اظهار کرد: 
این سیستم با تصفیه و بازچرخانی مجدد آب برکه های موجود در باغ پرندگان که 

پرنده ها بیرون آن زندگی می کنند تصفیه کرده و مجدد به چرخه برمی گرداند.
وی با تاکید بر اینکه این تصفیه خانه از شیوع بیماری بین پرندگان جلوگیری 
می کند تصریح کرد: با اجرای این تصفیه خانه کیفیت آب باغ پرندگان همواره 
حفظ شده و در نبود آن حدود 400 هزار لیتر در هر نوبت شست وشوی آبنماها 
چرخه  به  و  شده  ذخیره  سیستم  اجرای  با  آب  درصد  که 80  داشت  دورریز 
برمی گردد. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به 
بازگشایی باغ پرندگان و استقبال مردم از این مجموعه گفت: در صدد هستیم تا 
کیفیت خدمات و امکانات این مجموعه را تقویت کرده و بهره وری مطلوبی در روند 

تسهیلات ایجاد شده در این مجموعه داشته باشیم.
 

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم خبرداد:

اهدای هدیه ریالی به پرداخت کنندگان 
عوارض نوسازی و پسماند 

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم از اجرای طرح اهدای هدیه 
ریالی به پرداخت کنندگان عوارض نوسازی و بهای خدمات پسماند در قم خبر 
داد. محمد وحیدنیا با اشاره به در نظر گرفتن هدیه نقدی برای پرداخت کنندگان 
عوارض اظهار داشت: به پیشنهاد شهرداری قم و تصویب شورای اسلامی شهر قم 
و به مناسبت سالروز پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی، شهرداری در نظر دارد به 
شهروندانی که تا 22 بهمن ماه سال جاری نسبت به پرداخت عوارض نوسازی و 

بهای خدمات پسماند ملک خود اقدام کنند هدایایی به قیدقرعه اهدا کند.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف 8 میلیارد ریالی پتوی خارجی قاچاق 
فرمانده انتظامی استان از کشف 8میلیارد ریالی انواع پتوی خارجی قاچاق در قم خبر داد 

سردارسید محمود میرفیضی در تشریح این خبر اظهار داشت: با دریافت خبری مبنی بر فعالیت 
متصدی یک واحد صنفی پتو فروشی  در امر خرید و فروش پتو های خارجی قاچاق ،موضوع در دستور 

کار ماموران پلیس امنیت اقتصادی این فرماندهی قرار گرفت.
وی افزود:در تحقیقات پلیس مشخص شد متهم با برقراری تعامل با رانندگان خودروهای قاچاق بر، از 

آنان اجناس خارجی غیرمجاز خریداری و به فروش می رساند.
فرمانده انتظامی استان تصریح کرد:در بازدید ماموران از مغازه موصوف تعداد 2 هزارو 240 تخته پتو 

مسافرتی یک نفره و دو نفره چینی قاچاق و فاقد مدارک مثبته گمرکی کشف شد.
وی ادامه داد: برابر اعلام کارشناسان،ارزش ریالی کالاهای مکشوفه 8 میلیارد ریال براورد شده است.

سردار میرفیضی بیان داشت: ورود کالاهای قاچاق به کشور مغایر با اقتصاد مقاومتی بوده و سلامت 
جامعه و اقتصاد داخلی را مورد هدف قرار می دهد و پلیس برابر قانون با اخلالگران اقتصادی برخورد 

قاطع خواهد کرد.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف بیش از 8۰۰ کیلو خشکبار قاچاق 
جانشین فرمانده انتظامی استان از کشف 840 کیلو گردو و بادام قاچاق در قم خبر داد .

سرداربهادر اسماعیلی در تشریح این خبر اظهار داشت:مأموران یگان تکاوری این فرماندهی با اشراف 
اطلاعاتی محل تردد خودروهای قاچاق بر را در محورهای مواصلاتی استان شناسایی و توقیف آن ها را 

در دستور کار خود قرار دادند.
وی افزود: مأموران در عملیات ضربتی 3 دستگاه خودرو سبک قاچاق بر را در محور قم به اراک توقیف 
و 3 نفر را در این رابطه دستگیر کردند. جانشین فرمانده انتظامی تصریح کرد: در بازرسی از خودروهای 

توقیفی 400 کیلو گردو،440کیلو بادام و 20طاقه پارچه قاچاق و فاقد هرگونه مجوز حمل کشف شد.
سردار اسماعیلی با بیان اینکه کارشناسان ارزش ریالی این کالاها را بیش از 2 میلیارد و 800 میلیون 
ریال برآورد کردند، بیان داشت: برخوردی جدی با خودروهای قاچاق بر موصوف به "شوتی" به صورت 

مستمر ادامه دارد و پلیس قم در این مسیر با هیچ کس مماشات نخواهد کرد. 
 

معاون مرکز اورژانس 115 قم خبرداد:

تصادف مرگبار در آزادراه تهران- قم 
معاون فنی و عملیات مرکز اورژانس 115 قم گفت: تصادف سه خودرو در آزادراه تهران- قم که بامداد 

امروز اتفاق افتاد، یک کشته برجای گذاشت.
به گزارش روز شنبه روابط عمومی اورژانس 115 قم ، جلیل گودرزی فر در این زمینه افزود: ساعت 
00:54 روز شنبه هجدهم دی ماه با اعلام برخورد 2 دستگاه خودروی سواری پراید و یک دستگاه نیسان 

بلافاصله چهار دستگاه آمبولانس برای نجات مصدومان اعزام شد.
به گفته وی، این حادثه که در آزاد راه  تهران- قم رخ داد، چهار مصدوم و یک کشته برجای گذاشت.

وی اضافه کرد: در این سانحه خانمی 65 ساله راننده خودروی سواری پراید به علت شدت جراحات 
در دم جان باخت و چهار مصدوم  پس از دریافت اقدامات درمانی لازم با شرایط جسمانی پایدار به 

بیمارستان منتقل شدند.
اورژانس 115 استان قم دارای22 پایگاه شهری، 18 پایگاه جاده ای، یک پایگاه هوایی، 61 دستگاه 
آمبولانس، 10 دستگاه موتورلانس، یک دستگاه اتوبوس آمبولانس و یک فروند بالگرد با 270 نیروی 

انسانی است.

طرح:مهدی عزیزی 

درس بزرگی که سرخابی ها بعد از حذف گرفتند!

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم خبرداد:

مهارت آموزی بیش از ۱۱ هزار قمی 

جانشین دبیر دوازدهمین اجلاسیه جامعه مدرسین حوزه علمیه قم و علمای بلاد 
گفت: دوازدهمین اجلاسیه جامعه مدرسین و علمای بلاد طی روزهای 22 و 23 دی 

ماه جاری بصورت وبیناری در قم برگزار خواهد شد.
حجت الاسلام والمسلمین احمد فرخ فال روز شنبه در جمع خبرنگاران، با بیان 
اینکه شعار اجلاسیه دوازدهم به عنوان رسالت حوزه های علمیه در تحقق و دفاع از 
اهداف و آرمان های انقلاب شعار، انتخاب شده است، اظهار داشت: به همین منظور 
چهار کمیسیون، رسالت حوزه های علمیه در تولید منظومه معرفتی و ارزشی نظام 
اسلامی، رسالت حوزه های علمیه در تحقق خودسازی، فرهنگ سازی، جامعه 
پردازی و تمدن سازی، رسالت حوزه های علمیه در ترویج و تحقق اقتصاد مقاومتی 
و معیشت جامعه، رسالت حوزه های علمیه در استفاده از فرصت ها و مواجهه با 

چالش ها و تهدیدات انقلاب اسلامی تشکیل شده است.
وی توجه به نیازهای روز و به ویژه 40 سال آینده کشور را رویکرد و اولویت اجلاسیه 
علمای بلاد دانست و بیان داشت: مصوبات کمیسیون های علمای بلاد که ناظر به 
مباحث روز است پس از نهایی شدن در جامعه مدرسین برای تبدیل شدن به قانون 
با نمایندگان مجلس شورای اسلامی و هیات دولت به مشورت و رایزنی گذاشته 
می شود. وی خاطرنشان کرد: برگزاری اجلاسیه علما و وحدت علما در کنار یکدیگر 
از توصیه های مهم امام راحل و مقام معظم رهبری است که دارای برکات زیادی است.

از نیم قرن، صلابت و  با سابقه بیش  فرخ فال اظهار داشت: جامعه مدرسین 
صلاحیت خود را بصورت ذاتی با شخصیت های علمی حوزه های علمیه کسب کرده 

و به پشتوانه عظیمی برای انقلاب و ولایت فقیه ایفای نقش کرده است.
جانشین دبیر دوازدهمین اجلاسیه جامعه مدرسین حوزه علمیه قم و علمای بلاد، 
بیان داشت: دوازدهمین اجلاسیه علمای بلاد قرار بود سال گذشته برگزار شود که 
بدلیل شرایط کرونایی لغو و این اجلاسیه امسال بصورت وبیناری و نیمه حضوری 

برگزار خواهد شد.
فرخ فال اظهار داشت: علاوه بر اجلاسیه سراسری علمای بلاد در قم، در 9 منطقه 
مختلف کشور نیز این اجلاسیه ها با حضور علمای بلاد مختلف طی سال های 

گذشته ترتیب یافته است.
وی تاکید کرد: استفاده از ظرفیت علما، اساتید و فرهیختگان استان ها چند ماه 
قبل از آغاز جلاسیه سراسری انجام می شود اما در سالجاری برای رعایت پروتکل های 
برگزار  وبیناری  بصورت  دوازدهم  اجلاسیه  اجتماعی،  فاصله گذاری  و  بهداشتی 

می شود.
جامعه مدرسین نگهبان دینداری مردم است 

جانشین دبیر دوازدهمین اجلاسیه جامعه مدرسین حوزه علمیه قم و علمای 
بلاد یادآور شد: در اجلاسیه دوازدهم علمای بلاد، گفت و گوهای چند طرفه بین 

مسوولان حوزه، مسوولان کشور و علمای بلاد مطرح است.
فرخ فال گفت: در اجلاسیه های گذشته کمیسیون های تخصصی از ماه ها قبل 
در قم و سایر استان ها تشکیل می شد و تمام اعضای کمیسیون ها نیز به صورت 
حضوری در اجلاسیه های منطقه ای یا سراسری دور هم گرد می آمدند اما  امسال 
به دلیل شرایط کرونایی نتایج کمیسیون ها فقط توسط دبیران کمیسیون ها، ارائه 

خواهد شد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود اظهار کرد: پس از ابلاغ بیانیه گام دوم انقلاب 
توسط مقام معظم رهبری، دبیرخانه دائمی بیانیه گام دوم در جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم تشکیل و وظایف و رسالت های مختلف نهادهای حوزوی در قبال این بیانیه 

بصورت کامل مشخص شده است.
فرخ فال با اشاره به سخنرانی برخی طلاب و دانش آموختگان حوزه علمیه که طی 
روزهای اخیر سبب حاشیه هایی  درجامعه شده است، بیان کرد: جامعه مدرسین 
نگهبان دینداری مردم است و هر کس که با لباس دین و یا غیر لباس دین بخواهد به 

چهره دین آسیبی برساند برخورد قاطعانه ای خواهد کرد.

حجت الاسلام والمسلمین احمد فرخ فال :

دوازدهمین اجلاسیه علمای بلاد در قم برگزار می شود

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم از توانمندسازی بیش از 11 هزار نفر 
قمی از طریق فراگیری آموزش های مهارتی فنی و حرفه ای در استان قم در 9 

ماهه نخست امسال خبر داد.
محمود تقی پوربا بیان اینکه در 9 ماه ابتدای سال جاری 11 هزار و 559 نفر 
دوره، معادل 1 میلیون و 907 هزار و 748 نفر ساعت، در استان قم آموزش های 
مهارتی کسب کرده اند، عنوان کرد: 5 هزار و 471 نفر دوره معادل 625 هزار و 
564 نفر ساعت در بخش دولتی و 6 هزار و 88 نفر دوره معادل 1 میلیون و 282 
هزار و 184 نفر ساعت در بخش آموزشگاه های آزاد فنی و حرفه ای تحت نظارت 
اداره کل آموزش فنی و حرفه ای استان قم، آموزش های مهارتی به مهارت 
جویان ارائه شده است. وب ادامه داد: آموزشهای فنی و حرفه ای در بخش های 
مختلفی از جمله پادگان، زندان، حاشیه نشینی شهرها، محیط کار واقعی، ثابت 
شهری، روستایی، عشایری، دانشگاه، اصناف، مراکز درمانی تحت پوشش 

بهزیستی، جوار کارگاهی و… در 4 حوزه خدمات، صنعت، کشاورزی و فرهنگ 
و هنر صورت می گیرد. تقی پور با اشاره به اینکه از سیاست های اصلی و مهم 
سرمایه گذاری آموزشی، توسعه و گسترش آموزشهای مهارت محور بوده است، 
بیان کرد: آموزش های فنی و حرفه ای تلفیقی از علم، فن و هنر بوده و نقش 

مهمی در تأمین نیروی انسانی کارآمد ایفا می کند.
وی رویکرد سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور را ارائه آموزش های مهارتی 
بر اساس نیاز بازار کار عنوان نمود و تصریح کرد: هدف از این آموزش ها، افزایش 
توانایی های دانش، مهارت و قدرت درک افراد و انجام مطلوب تر کار در حوزه 
وظایف شغلی است و این سازمان نقش بسزایی در کاهش میزان بیکاری ایفا 
می نماید. وی اظهار کرد: در حال حاضر اداره کل آموزش فنی و حرفه ای استان 
قم با 8 مرکز آموزش دولتی و 165 آموزشگاه آزاد فنی و حرفه ای در راستای 

توانمندسازی جوانان و مهارت جویان استان فعالیت می نماید.

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم با ابراز نگرانی 
از افزایش موارد ابتلا به امیکرون در قم گفت: هرگونه 
عادی انگاری می تواند تعداد افراد مبتلا به این سویه 

جدید کرونا را افزایش دهد.
بهداشت و  دکتر مهدی مصری در جلسه کمیته 
درمان در حوادث غیرمترقبه و پدافند غیرعامل، که 
بصورت اضطراری و با حضور سرپرست دانشگاه علوم 
پزشکی قم برگزار شد،با اشاره به اینکه امیکرون کمتر 
انگاری  از دلتا نیست،اظهارداشت: هر گونه عادی 
می تواند تعداد افراد مبتلا به این سویه جدید کرونا را 
افزایش دهد که در ادامه تعداد بستری ها و فوتی ها نیز 

افزایش خواهد یافت.
حساسیت جامعه نباید نسبت به کرونا کم شود 
وی با بیان اینکه حساسیت جامعه نباید نسبت به 
کرونا کم شود، ادامه داد: ما باید به یافته های علمی 
در مورد این سویه جدید کرونا با هوشیاری اظهار نظر 

کنیم.

مصری با اشاره به اینکه مناطقی مانند پردیسان 
خاطر  هستند،  برخوردار  بالایی  جمعیت  تراکم  از 
نشان کرد: آموزش و اطلاع رسانی به ساکنین می 
تواند درصد رعایت پروتکل ها را دراین مناطق به حد 

مطلوبی برساند.
سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: با تصور 
آنکه امیکرون درگیری کمتری نسبت به دلتا دارد، 
نباید این سویه از کرونا را دست کم گرفت، پروتکل 
های بهداشتی از قبیل تزریق واکسن، حفظ فاصله 

اجتماعی و زدن ماسک توصیه می شود.
رییس مرکز بهداشت استان قم: 

استقبال از واکسیناسیون در قم 
مطلوب نیست

نیز دراین جلسه   رییس مرکز بهداشت استان قم 
گفت: واکسیناسیون وسیع در کشور باعث کاهش 
از  استقبال  اما  است  شده  کرونایی  تلفات  آمار 

واکسیناسیون در استان قم مطلوب نیست.

سیامک محبی با اشاره به شناسایی اومیکرون در 
استان قم بیان کرد: در صورت سهل انگاری و عدم 
رعایت پروتکل های بهداشتی، آمار مبتلایان می تواند 

بصورت موشکی افزایش یابد.
گزارش های سازمان  طبق  اینکه  به  اشاره  با  وی 
جهانی بهداشت و متخصصین، انتشار خیلی سریع از 
ویژگی های این ویروس است، افزود: نباید به اشتباه 
میزان بستری و مرگ و میر این سویه ناچیز گرفته 
شود، آمار ابتلا به اومیکرون می تواند بصورت موشکی 

افزایش یابد.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم با تاکید 
بر اینکه رعایت پروتکل های بهداشتی به خصوص 
استفاده از ماسک نقش بسزایی در کاهش و کنترل 
کرونا دارد، گفت: اشخاصی که از دریافت واکسن به 
واسطه برخی شایعات خودداری می کنند سخت در 
اشتباه هستند زیرا واکسن بهترین راه مقابله با کرونا و 

اومیکرون است.

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم هشدارداد:
امیکرون کمتر از دلتا نیست

عدم رعایت پروتکل های بهداشتی در مناطق پرجمعیت

عضو هیات رییسه شورای اسلامی شهر قم گفت: 
با رایزنی و تلاش های انجام شده برای بهبود و ارتقای 
جایگاه زنان و دختران جامعه، اعتبارات قابل توجهی در 

سفر اخیر رییس جمهوری به قم اختصاص پیدا کرد.
نرجس نیازمندبا اشاره به رویکرد تخصصی کمیته 
بانوان و خانواده شورای شهر قم برای توسعه و ارتقای 
خانواده  و  بانوان  کمیته  کرد:  عنوان  زنان،  جایگاه 
شورای اسلامی شهر قم در طول یک ماه که از تشکیل 

با تشکیل هسته های علمی و فکری و  آن می گذرد 
جلسات متعدد با اقشار مختلف بانوان مهم ترین مسائل 
و مشکلات این حوزه را احصاء نموده که سفر ریاست 
جمهوری، با معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده 

مطرح شد.
همراه  هیات  و  جمهوری  ریاست  سفر  افزود:  وی   
داشت  مردم  برای  پرباری  دستاوردهای  قم  به  ایشان 
امیدواریم با هوشمندی و مدیریت برنامه ریزی شده این 

منابع و امکانات و نظارت بر روند اجرای آن بیشترین بهره 
را به مردم و شهروندان قمی برساند. 

وی گفت: از جمله این مسائل مطرح شده در این 
جمهوری  رییس  خانواده  و  زنان  امور  معاون  به  سفر 
زنان  اشتغال  و وضعیت  اجتماعی  مساله آسیب های 
وضعیت مسکن خانواده های با فرزند بیشتر و کمبود 
محیط های نشاط شهروندان از جمله یک مجموعه 

ورزشی ویژه بانوان بود.

عضو هیات رییسه شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

اختصاص اعتبار ۲۰ میلیارد تومانی به حوزه زنان قم

قوس های  و  کش  از  پس  سرانجام 
آسیا  فوتبال  کنفدراسیون  فروان، 
استقلال و پرسپولیس را از حضور در 
دور بعدی رقابت های لیگ قهرمانان 

آسیا محروم کرد.


